
پزشکیان شخصیت معتدل، مردمی ، صادق و پاک دستی است

در پی واژگونی تانگر حامل مواد اسیدی  صورت گرفت ؛

رفع انسداد محورقم – اراک
 در کمتر از 3 ساعت

عوامل  وسریع  موقع  به  حضور  با 
محور  انسداد  سلفچگان  راهداری 
قم- اراک که به علت واژگون شدن یک 
دستگاه تانکر حامل مواد اسیدی ایجاد 
شده  بود در کمتر از سه ساعت رفع شد.

ونقل جاده  و حمل  راهداری  رییس 
واژگونی  خبر  اعلام  با  سلفچگان  ای 
یک دستگاه تانکرحامل مواد خطرناک 
واسیدی در محور اراک –قم بعداز گردنه 
امام زاده جعفر و مسدود شده این محور 

گفت: سرعت زیاد و خواب آلودگی راننده تانکر باعت واژگون آن شده بود علاوه 
برمسدود شدن محور به علت پارگی تانکر مواد اسیدی داخل تانکر نیز به بیرون 
نشت کرده بوده که با توجه به خطر ناک بودن این مواد عوامل راهداری درکمترین 
زمان ممکن در محل حادثه حضور پیدا و نسبت به مهار مواد اسیدی رها شده اقدام 

نمودند.  
حامد قنبری در این خصوص اظهارداشت :بمنظور جلوگیری از گسترش مواد 
اسیدی در حاشیه جاده و خطرات زیست محیطی ناشی از آن ابتدا با حفرقنو و گودان 
درمسیر مواد اسید نسبت به مهار مواد اسید اقدام و در نهایت کمتر از 3 ساعت مسیر 

بازگشایی و ترافیک محور به حالت عادی بازگشت . 
وی در پایان گفت :در این عملیات یک دستگاه لودر /سه دستگاه کامیون و 7 نفر از 
عوامل راهداری سلفچگان شرکت داشتند که در کمترین زمان ممکن نسبت به مهار 

مواد اسیدی و رفع انسداد محور اقدام نمودند.

تمهیدات دور دوم انتخابات ریاست جمهوری؛

برگزاری کارگاه آموزشی ۶۹۱ نماینده 
فرماندار قم

کارگاه آموزشی نمایندگان فرماندار قم در دور دوم انتخابات ریاست جمهوری در ۴ 
مرحله برگزار شد.

فرماندار قم در حاشیه برگزاری این کارگاه آموزشی که در سالن معصومیه فرمانداری 
برگزار شد در گفت و گو با خبرگزاری صدا و سیما با بیان اینکه امروز ۶۹۱ نماینده 
فرماندار در ۴ مرحله آموزش های لازم برای برگزاری دور دوم انتخابات ریاست جمهوری 
را می گذرانند گفت: بررسی و رفع آسیب های دور نخست در مراحل مختلف فرایند، از 

رای گیری تا شمارش آرا از جمله اهداف این جلسه است. 
انتخابات چهاردهمین دوره ریاست  ابراز امیدواری کرد؛ دور دوم  عباس ذاکریان 
جمهوری روز جمعه پانزدهم تیرماه با حضور گسترده واجدین شرایط به بهترین نحو 

برگزار شود.

نامزد چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری گفت: سردار بزرگ کشورمان 
سپهبد شهید قاسم سلیمانی را غرور ملی و خار چشم دشمنان می دانم.

مناظره  دومین  در   -۱۴۰3 تیرماه   ۱۲- سه شنبه  شامگاه  پزشکیان  مسعود 
انتخاباتی دور دوم و آخرین مناظره در چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری، 
با موضوع » اقتصادی« دیدگاه ها و برنامه های خود را برای دولت چهاردهم تشریح 

کرد.
پزشکیان گفت: در بحث هایی که در مناظره شب گذشته مطرح شد، ظاهرا 
طوری  سلیمانی  قاسم  شهید  ملی  بزرگ  سردار  خدمت  من  که  شده  تداعی 
 بی احترامی نسبت  داشته ایم؛ من ایشان را یک غرور ملی و خار چشم دشمنان 
می دانم، او الگویی است که جوانان ما بتوانند از آن استفاده کنند و راهش را ادامه 

دهند خیلی از مشکلات مملکت را با دیدی که ایشان داشت می توانیم حل کنیم.
وی گفت: شهید سلیمانی در خارج قهرمان ظلم ستیز و در داخل به عنوان یار و 
یاور ستم دیدگان بود، فارغ از این که مذهبی یا غیر مذهبی، با حجاب یا بی حجاب 

بودند روحش شاد و یادش گرامی باد.
آمریکا باید تمام تعهداتش را اجرا کند تا ما به برجام برگردیم

مانع خروج  راهبردی مجلس  قانون  درباره  به سوال مجری  درپاسخ  زشکیان 
بازگشت آمریکا به برجام شد، با توجه به این قانون پس از خروج آمریکا از برجام 
مصوب شد و اجرای تعهدات ایران را به اجرای تعهدات طرف مقابل موکول کردعلت 
مخالت شما با این قانون چیست گفت: اینکه گفته شده قانون را قبول نداریم به 
هیچ وجه درست نیست. ما از اول گفتیم چارچوب قانون اجرا می کنیم. از اول 
گفتیم سیاست های کلی رهبری و مسیری را که داریم می رویم طی خواهیم کرد 
بنابراین امکان دارد چیزی که قانون است بخواهیم بگوییم اجرا نخواهیم کرد چرا که 

قدم اول کار اشتباه می شود. 
نامزد چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری بیان کرد: یکی از بحث هایی 
که در قانون راهبردی وجود دارد این است که آمریکا باید تمام تعهداتش را انجام دهد 
تا ما دوباره برگردیم بنابراین یکی از مشکلاتی است که باید با مجلس، شورای امنیت 
و سیاست گذاران مملکت صحبت کنیم و راه حل برون رفت را با این پیشنهادی که 
هست چگونه می شود حل کرد. طبیعتا با کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
در مجلس، سیاست خارجی و شورای امنیت صحبت می کنیم و به یک زبان و نگاه 
مشترک در این زمینه برسیم، آیا با این روند خواهیم توانست به آن اهداف برسیم 

یا خیر.
هیچ وقت قرار نیست تمام تحریم ها را لغو کنیم

این نامزد انتخابات ریاست جمهوری گفت: هیچ وقت قرار نیست تمام تحریم ها 
را لغو کنیم بلکه باید ببینیم ما چه می دهیم و آنها چه می دهند. ابتدا باید ببینیم 
می خواهیم مشکلات با دنیا را حل کنیم یا خیر و بعد گزینه ها را بررسی کنیم. باید 
آنچه که منجر به پویایی کشور می شود و به مصلحت کشور است را در دستور کار قرار 
دهیم و متخصصان باید راه برون رفت از این بن بست ها را پیدا کنن. به اعتقاد من 

باید از این بن بست ها خارج شویم.
پزشکیان بیان کرد: می دانید آلترناتیو یعنی چه؟ من می گویم با آلترناتیوها و 

گزینه ها می روم.
پزشکیان گفت: گفت وگو راه حل دارد؛ بعد از مذاکرات شما ایران تحریم شده 

است.
پزشکیان گفت: شما برنامه دارید؟ من اگر دروغ می گویم من را محاکمه کنید، اگر 

جلیلی دروغ می گوید، محاکمه اش کنید.
پزشکیان گفت: شما پشت پرده بودید دولت در سایه بودید، آنچه که برادرمان 
می گوید این آمار غلط است. روندی که پولی به جامعه آمده است با درصد رشد فرق 
می کند. چیزی که دیروز من به شما نشان دادم پولی است که دولت چاپ کرده 
است. اینکه ما چقدر پول مملکت را اضافه کردیم در این دوره آمارش معلوم است. 

زندگی مردم نیز معلوم است.
داشتن فقط »یک گزینه« ممکن است منجر به شکست شود

پزشکیان در پاسخ به سوال مجری مبنی بر اینکه اگر آمریکایی ها به تعهدات عمل 
نکردند با این وجود به تعهداتان عمل می کنید؟، گفت:  این که تعهدات عمل نکنند 
ما به تعهدات عمل کنیم اینگونه نیست. ما وقتی وارد گفت وگو می شویم اصولا اگر با 

یک گزینه وارد شویم این گزینه که اگر قبول نکنند خود به خود قطع می شود. آیا در 
کشور تصمیم بر این داریم با یک گزینه وارد گفت وگو شویم یا گزینه دیگری در دست 
داشته باشیم که بخواهیم حرف مان را عزت، حکمت و  مصلحتی که رهبری اشاره 
کرده اند را در اختیار داشته باشیم تا بتوانیم اجرا کنیم؛ همیشه یک گزینه ممکن 
است منجر به شکست شود. حاکمیت و مدیریتی و سیاستی می تواند موفق باشد 

که گزینه های مختلف در اختیار داشته باشد. 
پزشکیان در پاسخ به این سوال که چه تغییری خواهید داشت افزود: این به 
کارهای کارشناسی بر می گردد که باید انجام شود، آیا ما می خواهیم ارتباطمان را 
با دنیا و مشکلاتمان را کشورها حل کنیم؛ اگر می خواهیم حل کنیم باید گزینه های 

مختلفی که می توانیم عزت، حکمت و مصلحت را حفظ کنیم انتخاب کنیم.
وی گفت: اگر ما از این راه می خواهیم برویم و آنها نپذیرند معنی آن این است که 
ما تا آخر می خواهیم در تحریم ها بمانیم؛ آیا به مصلحت کشور است که ما در تحریم 
ها با این نگاه تا آخر بمانیم و این وضعیت ادامه پیدا کند نهایتا تصمیمی است که 

گرفته شود. 
هیچ دولتی درون قفس نتوانسته به رشد و توسعه برسد

پزشکیان گفت: هیچ حاکمیتی و دولتی در طول تاریخ در درون قفس نتوانسته 
به رشد و توسعه برسد و ما مجبوریم برای شکوفایی اول با کشورهای همسایه و 
منطقه تعاملات و تبادلات پیدا کنیم و بعد با کشورهایی که در دنیا زندگی می کنند. 
لازم است در این کار از کارشناسان و نخبگانی که در کشور هستند استفاده کینم، 
هماهنگی و تعامل داشته باشیم و در نتیجه چارچوب های قانونی که این مسیر را 

تصحیح کند و به طرف آن حرکت کنیم. 
نامزد انتخابات ریاست جمهوری در پاسخ به این مجری که با این نکاتی که گفتید 
می توانید تمام تحریم ها را لغو کنید، اظهار داشت: هیچ وقت قرار نیست که تمام 
تحریم ها را لغو کنیم یا نکنیم. گفت وگو و مذاکره است و در آن بستگی دارد آنها چه 
می دهند و ما چه می دهیم. این چیزی نیست که صد در صد می رویم و تمام مسایل 

را حل خواهیم کرد.
وی بیان کرد: ما می خواهیم ما مشکلمان را با دنیا حل کنیم یا خیر؟ اگر می 
خواهیم حل کنیم باید گزینه های مورد نظر را در اختیار داشته باشیم، آن چیزی که 
مصلحت جامعه باشد و رشد و پویایی کشور در آن را در اختیار داشته باشیم که این 
را کارشناسان داخلی باید در بیاورند. کارشناسان باید راه برون رفت از این مساله را 
در بیاورند تا از بن بست بیرون بیاییم. من معتقدم که از بن بست باید بیرون بیاییم تا 

بتوانیم مشکلات را حل کنیم.
مردم شما با پولتان می توانید بروید نان، خانه و گوشت بخرید؟

وی افزود: مردم شما با پولتان می توانید بروید نان، خانه و گوشت بخرید؟ چطور 

است که این ها نگذاشتند پول زیاد شود و روند مشکل ندارد پس چرا مردم گرفتار 
شدند؟ چرا بازنشسته ها دم مجلس می آیند و این ها کتکش می زنند؟ مگر نگفتند 
اشتغال دو برابر خواهد شد؟ مگر نگفتند سال یک میلیون مسکن ساخته می شود؟ 

مگر قرار نبود تورم را تک رقمی کنند؟ پدر مردم با این تورم ۴۰ درصدی در می آید.
این نامزد ریاست جمهوری گفت: بعد می گویند ما بلدیم و برنامه داریم، برنامه را 
با آقای رئیسی می دادید! مردم زمان آقای خاتمی وضعیت شما بهتر بود یا نبود؟ 
بدانید این آدم هایی که با این نگاه می گویند شما بلد نیستید کل بلد بودن این ها 
این است که در شورای امنیت رئیس بوده است! چند تا کاغذ را امضا می کرده است. 
آدمی که مدیریت نکرده است و حتی یک اداره را اداره نکرده است، حالا آمده است 

و برای مملکت می گوید من برنامه دارم.
وی افزود: دیروز سوال پرسیدم آیا دولت رئیسی برنامه داشت یا نداشت. اگر 
دولت رئیسی برنامه داشت پس این برنامه که شما آورده اید چه است؟ از این طرف 
می گویند شما قانون را اجرا نمی کنید و از طرف دیگر می گوید ما برنامه داریم. و در 

ضمن لطف کند بگویند برنامه شان چه است؟
وی افزود: همین امروز نزدیک ۱۵۰ اقتصاددان امضا کردند و از روند کاری ما دفاع 
کردند. این ها یه عده هستند و نشسته اند در جایی به نام دولت سایه و برای همه چیز 
تصمیم می گیرند و بعد می گویند ما اله می کنیم. در تئوری آدم می تواند هر حرفی 

بزند. شما دولت آقای خاتمی را مقایسه کن با حرف هایی که الان می زنی.
پزشکیان گفت: مردم شما اگر می خواهی رای دهی این حرف ها را که گروهی 
می نشینند تصور می کنند دنیا را می توانند درست کنند. گفتگو راه حل دارد شما 
در تمام گفتگوهایی که در این مملکت رفتی انجام دادی پشت سرش قطعنامه علیه 
کشور انجام شده است. همان شهید سلیمانی به شما می گوید که مملکت را قفل 

کردید.
تهمت می زند که من ادامه دهنده راه روحانی و دولت ایشان هستم

پزشکیان در بخش سوم سخنان خود اظهار کرد: این می خواهد رییس جمهور 
مملکت شود. جلوی دیگان مردم تهمت می زند که من ادامه دهنده راه روحانی 
و دولت ایشان هستم. جلوی مردم به افرادی که نیستند تهمت میزند و حاضر به 

گفتگوی رودررو نیست. مردم بدانند این روند و نگاه یعنی این.
وی ادامه داد: شب گذشته دو مسیر و تفاوت ها را دیدید. سیاست گذاری از بالا و 
گروهی محدود بود. سیاست گذاری با مشارکت و خرد جمعی. من برنامه ریزی از 
بالا و آمرانه را قبول ندارم بلکه باید با مشارکت دستگاه های دولتی بخش خصوصی 
کارگران و اندیشکده ها، برنامه ریزی پشت درهای بسته و جمع محدود در دولت 

سایه زندگی مردم را بهتر نخواهد کرد.
گام اصلی در بهبود معیشت و پیشرفت کشور رفع تحریم و تعامل با جهان است

این نامزد انتخابات ریاست جمهوری خاطرنشان کرد: من به این شیوه پایان 
خواهم داد. گام اصلی در بهبود معیشت و پیشرفت کشور رفع تحریم و تعامل با 
جهان است من با سرعت اقدام خواهد کرد، اما معطل نخواهم ماند. همه مشکلات 

به دلیل تحریم ها نیست.
FATF را قبول نخواهند کرد اما می خواهند با دنیا رابطه بگیرند

چیست؟  برنامه شان  بگویند  )جلیلی(  ایشان  لطفا   : داشت  اظهار  پزشکیان 
می خواهید من ۱۰۰ تا کتاب در زمینه برنامه بیاورم؛ همین دیروز نزدیک به ۱۵۰ 

اقتصاددان امضا کردند و از روند کاری ما و دولت ما و آنچه که دادیم دفاع کردند.
نامزد چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری تصریح کرد: اینها یک عده  
هستند که در جایی به اسم دولت سایه نشسته اند و برای همه چیز تصمیم می گیرند 
و بعد می گویند ما فلان کار را می کنیم. اگر کنار بایستید و این حرف ها را بزنید که 
مالیات ندارد، در تئوری هر حرفی را می توان بیان کرد. شما دولت آقای خاتمی را با 

حرف هایی که الان می زنید مقایسه کنید و مردم خودشان قضاوت کنند.
وی خطاب به مردم گفت: اگر شما می خواهید رای بدهید این حرف ها را که 
یک گروهی می نشینند تصور می کنند که می توانند دنیا را درست کنند و در مورد 
تحریم ها هم قرار است تا زمانی که آنها کوتاه نیایند اینها هم کوتاه نیایند، FATF را 

هم با این روند قبول نخواهند کرد و بعد هم می گویند ما با دنیا رابطه داریم.
پزشکیان خطاب به اقتصاددانان و کارخانه داران عنوان کرد: خداوکیلی اگر راست 

می گویند روز جمعه به اینها رای بدهید و همه چیز تمام شود.

مسعود پزشکیان  :

حاج قاسم خار چشم دشمنان است

جناب آقای علی شیرخانی 
خبر درگذشت مادرعزیزتان موجب تاسف و تاثر اینجانب گردید، 

این مصیبت بزرگ  را به جنابعالی و خانواده محترمتان تسلیت 

عرض نموده برای آن مرحومه علو درجات اخروی و برای شما و 

دیگر بازماندگان صبر و اجر مسئلت دارم.
روح اله کرمانی

پیام تسلیت

صفحه 7

محمدرضا اسماعیلی مقدم نماینده اسبق قم  در گفت و گو با »ایمان«:

رییس جمهور آینده محدود 
به یک جریان خاص نباشد

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم خبرداد:

اختصاص 82 درصد از بودجه به پروژه های عمرانی

آیت الله سعیدی:

هیأت  جای بدگویی از افراد نیست

رییس انجمن مددکاران اجتماعی ایران :

انتظار سازمان های مردم نهاد از رییس جمهور آینده

مدیرکل استاندارد استان قم خبرداد:

توقف خط تولید واحدهای متخلف ساخت بتن

جای  هیأت   اینکه  بابیان  کرامت  بانوی  مطهر  حرم  تولیت 
بدگویی از افراد نیست گفت: یکی از رسالت های مهم همه ما 
به ویژه هیأت های مذهبی تبیین اخلاق اسلامی است؛ هیأت 
ها نقش مهمی در تبیین مسائل دارند و بسیاری از شبهات می 

تواند در هیأت ها حل شود هیأت  جای بدگویی از افراد نیست.
آیت الله سید محمد سعیدی در دیدار اعضای هیأت حسن بن 
علی علیه السلام که روز دوشنبه در سالن محراب حرم مطهر 
بانوی کرامت برگزار شد با تبریک روز مباهله ابراز داشت: انسان 

صفحه 8

صفحه 8

صفحه 4

صفحه 8

مدیر درمان تأمین اجتماعی استان قم تاکید کرد:

ضرورت اجرای طرح نظام 
ارجاع در استفاده بهینه از 

خدمات تخصصی

عضو هیات نمایندگان اتاق های بازرگانی ایران:

اقتصاد ایران نیاز به 
اندیشه های  روز دارد

 ۲ به  قم  استان  تأمین اجتماعی  درمان  مدیر 
میلیون بار مراجعه بیمه شدگان به پزشکان عمومی، 
مراکز  دندانپزشکان  و  فوق تخصص  متخصص، 
درمانی این سازمان در سال ۱۴۰۲ خبر داد و گفت: 
می دهد  نشان  کارشناسی  مختلف  بررسی های 
که تنها بخشی از مراجعان به پزشکان متخصص و 
فوق تخصص مراکز درمانی، به خدمات تخصصی و 

عضو هیات نمایندگان اتاق های بازرگانی ایران گفت: 
پزشکیان تیمی از افراد متخصص در حوزه اقتصاد را 
در کنار خود دارند؛ اقتصاد ایران نیاز به اندیشه های 
چپ  اندیشه های  هنوز  که  حالی  در  دارد  دنیا   روز 
قدیمی است که در اقتصاد ما به کار گرفته می شود 
تا دخالت دولت در اقتصاد بیشتر باشد.  مهراد عباد، 
در گفت وگویی  رویکرد خود را نسبت به جریان های 

صفحه 4

صفحه 5

چهار شنبه  13 تیر ماه 1403  26 ذی الحجه 1445  3 جولای 2024  شماره 5991  سال بیست و هفتم  5000 تومان صفحه2

سید محمد خاتمی: 
همه جمعه 15 تیر ماه بیایند 

و کار ناتمام را تمام کنند

سردار سلامی:
هنر مردم ایران خاموش 
کردن صدای دشمن است

اسلامی  انقلاب  پاسداران  سپاه  کل  فرمانده 
آوردگاه های  در  ایران  مردم  همواره  هنر  گفت: 
مختلف انقلاب اسلامی، خاموش کردن صدا و 
در هم شکستن آرزو های دشمن است.  سردار 
روز  چهلمین  گرامیداشت  مراسم  در  سلامی 
شهادت رئیس جمهور شهید آیت الله رئیسی 
صفحه 2در صحن پیامبر اعظم )ص( حرم رضوی مشهد 

مسعود پزشکیان  :

حاج قاسم خار چشم دشمنان است
آمریکا باید تمام تعهداتش را اجرا کند تا ما به برجام برگردیم

مردم شرایط را خودتان مقایسه کنند و رای دهید
ادامه  دولت روحانی نیستم؛ این تهمت است
امکان ندارد بگوییم قانون را اجرا نمی کنیم

صفحه 1



چهار شنبه-13 تیر ماه 1403-    سال بیست  وهفتم -   شماره 25991

چرا باید رأی داد؟
مسعود پزشکیان اگر رئیس جمهور شود، رئیس 
سازمان حفاظت محیط زیست را انتخاب خواهد 
تأیید مجلس  یا  به رأی  نیازی  این مورد  و در  کرد 
ندارد. قانون حفاظت و به سازی محیط زیست هم 
وظیفه ها و اختیارات رئیس سازمان را مشخص کرده 

است.
به  توجه  با  و  پزشکیان  گفته های  به  توجه  با 
کمیته ی  مسئول  او  ستاد  در  که  شخصیت هایی 
سخنرانی  او  ستاد  در  وقت  چند  این  در  که  افرادی  و  هستند  زیست  محیط 
داشته اند، احتمال دارد که بتوانیم مطالبه های جدی برای انجام وظیفه ی رئیس 
سازمان، مطابق ماده ی ۱ قانون حفاظت و به سازی محیط زیست داشته باشیم. 
البته رقیب پزشکیان هم رئیس سازمان محیط زیست را انتخاب خواهد کرد. اما 
او چه اظهار نظری درباره ی معضل های محیط زیست داشته؟ با در نظر گرفتن 
این که او در زمینه ی اقتصاد راهبرد و رهنمودش صادرات سبزی به روسیه است، 
و هم فکرش )نامزد کناررفته که اکنون می گوید طرفداران من به او رأی دهند( 
با  برنامه ی اقتصادی اش دادن دویست متر زمین به بی خانه ها برای شراکت 
بسازوبفروش ها است… می توان حدس زد که چه بلایی بر سر بقایای منابع آب 
و خاک کشور خواهد آمد. این، فقط یک دلیل برای اثبات این است که سخن 
کسانی که می گویند "رئیس جمهور کاره ای نیست" یا "همگی مثل هم هستند" و 
با این توجیه توصیه به رأی ندادن می کنند، سخن دقیقی نیست. دلیل دیگر این 
که به احتمال زیاد با روی کار آمدن رقیب پزشکیان، ارزش ریال در برابر دلار باز هم 
سقوط خواهد کرد، چرا که او شخصیتی ناسازگار با معیارهای دیپلماتیک است 
و نتوانسته و نمی خواهد که رابطه ی کشور را با آمریکا که قدرت اول اقتصادی 
جهان است، بهبود بخشد )نیازی به گفتن نیست که حفظ عزت و استقلال کشور 
مغایرتی با داشتن رابطه ندارد(. او همچنین نمی خواهد FATF را امضا کند و این 
هم به سقوط پیوسته ی ریال کمک خواهد کرد. نتیجه ی اقتصاد ضعیف شونده 
)اقتصادی که کم توان است و پیوسته در جهت ناتوان تر شدن پیش می رود( فشار 
آوردن فزاینده ی دولت و مردم بر داشته های طبیعی یعنی خوردن از سرمایه های 
ملی خواهد بود. رأی دادن یا رأی ندادن، اگر برای نشان دادن نارضایتی از شرایط 
موجود باشد، باید با توجه به شرایط مشخص و نتیجه ی قابل پیش بینی این عمل 
باشد. امروز همچون روز روشن است که با روی کار آمدن رقیب پزشکیان که چند 
دهه در پست های مهم تصمیم ساز و تصمیم گیر حضور داشته، اوضاع اقتصادی 
و به تبع آن اوضاع محیط زیستی همچون گذشته سیر نزولی خواهد داشت. اما با 
روی کار آمدن پزشکیان دست کم کورسوی امیدی هست که آهنگ نزول کیفیت 
هوا و آب و خاک کشور کندتر شود. در این میان کسانی، به ویژه خارج نشینانی 
هستند که می گویند رأی ندادن یک رفراندوم است… و توجه ندارند که این 
"رفراندوم" هم اینک نیز صورت گرفته و مشخص است که حدود هشتاد درصد 
مردم، از جمله هر شش نامزد ریاست جمهوری، از اوضاع اقتصادی و اجتماعی 
کشور به شدت یا تا اندازه ای ناراضی هستند. رفراندوم را که برای نفس خودش 
انجام نمی دهند؛ هدفی باید بر آن مترتب باشد. با رأی ندادن به چه هدفی دست 
خواهیم یافت؟ مگر جز این است که روند کنونی ادامه خواهد یافت؟! توهم 
"هرچه بدتر، بهتر" را باید کنار گذاشت و دل بست به بهبود و اصلاح آرام وضع. 
بدیهی است که با انتخاب یک رئیس جمهور معقول که بتواند کارهایی هم بکند، 
معجزه رخ نخواهد داد، اما از بدتر شدن رابطه با جهان و سقوط پول ملی و تباه تر 

شدن طبیعت کشور هم چیزی جز نگون بختی در نخواهد آمد.
*فعال محیط زیست و مدیر انجمن دیده بان کوهستان

سید محمد خاتمی: 

همه جمعه ۱5 تیر ماه بیایند
 و کار ناتمام را تمام کنند

سید محمد خاتمی در جمع مشاوران خود تصریح کرد: رأی دادن یک حق 
مسلم شهروندی و رأی دادن و رأی ندادن یک فعل سیاسی است. اکثریت قاطع 
مردم از جمله در انتخابات اخیر تفکر و رویکردی که با جمهوریت مخالفت آشکار 

دارد و مخالف نظر خود را مردم بحساب نمی آورد را رد کرده اند. 
انتخابات اخیر درسها و پیام های روشنی داشت که باید بموقع بررسی و تحلیل 

شود.
رأی دادن یک حق مسلم شهروندی و رأی دادن و رأی ندادن یک فعل سیاسی 
است. کسی نمی تواند افراد را بخاطر رأی دادن یا ندادن ملامت کند ولی نکته 
ها و پیام هائی که در عمل سیاسی یک ملت نهفته است، باید از سوی حکومت و 

جریانهای سیاسی شناخته شود و مورد توجه قرار گیرد.
در انتخابات اخیر بیش از ۶٠٪  مردم در انتخابات شرکت نکردند که پس از 
انقلاب این امری بی سابقه بود. این رفتار عملا نشانه نارضایتی مردم از اوضاع و 
احوالی است که بر جامعه می گذرد و از قهر اکثریت از نظام حکمرانی حکایت می 
کند. این نارضایتی مختص کسانی نیست که شرکت نکرده اند، بلکه بسیاری از 

کسانی که شرکت کرده اند نیز ناراضی اند و به امید تغییر رأی داده اند.
ادای احترام می کنم به همه آنان که خیر وطن و عزّت ملت را می خواهند و در 
این انتخابات آمدند و یا نیامدند. با همه رنجدیدگان و آسیب دیدگان از وضعیت 
موجود بخصوص اهالی اندیشه و هنر و دانش، زنان بزرگوار و جوانان عزیز و 
رنگین کمان قومی، مذهبی و فکری ملت ایران و بالاخص اکثریتی که از تنگی 
معیشت و وجود موانع برای برخورداری از یک زندگی خوب و حتی معمولی رنج 
می برند و امیدشان به آینده بهتر کمتر می شود احساس همدلی و همدردی دارم.
اما حال با تاکید بر اینکه هیچ گونه جسارتی را نسبت به شخصیت ها و اشخاص 
در معرض رأی مردم روا نمی دانم عرض می کنم جامعه با دو گونه تفکر و رویکرد 
مواجه است که در جریان انتخابات اخیر آشکارتر از همیشه در صحنه حضور 

یافته اند.
تفکر و رویکردی که با جمهوریت مخالفت آشکار دارد و مخالف نظر خود را مردم 
بحساب نمی آورد، چه رسد به آنکه آنان را شهروندان صاحب حق و حرمت بداند؛ 
رویکردی که عدالت را در تقسیم فقر تعریف می کند، تحریم ها را نعمت می داند و 
گسترش فقر و فساد فزاینده در جامعه و از میان رفتن سرمایه های مادی و معنوی 
و انسانی، حاصل آن است و بدون تردید اگر روی کار بیاید بیش از پیش دایره 
معیشت و امنیت و آرامش مردم و امید به آینده تنگ تر و میزان خطرات و تهدیدها 

نسبت به کشور بیشتر می شود.
در برابر آن تفکر و رویکردی که مخالف است با آنچه گفته شد، رویکردی که همه 
مردم را با هر گرایش، جنسیت، قومیت و آئین، شهروندان صاحب حق و حاکم 
بر سرنوشت خود بحساب می آورد. عدالت را تقویت بنیان مادی و معنوی زندگی 
همه افراد می داند و دغدغه مند حقوق پایمال شده و نیازهای برآورده نشده همه 
هم وطنان است. اکثریت قاطع مردم از جمله در انتخابات اخیر رویکرد اول را رد 
کرده اند و این را چه کسانی که رأی ندادند و چه آنان که به تغییر رأی دادند به 

خوبی ابراز کردند.
اینک به مرحله دوم انتخابات رسیدیم. منطق، احساس مسئولیت و خیرخواهی 
نسبت به وطن و هم وطنان ایجاب می کند که همه بیایند و کار ناتمام را تمام 
کنند، و با غیبت خود سبب نشوند که رویکردی را که نمی خواهند و آن را به زیان 

ملک و ملت می دانند با رأی اندک به پیروزی برسد.
این گوی و این میدان و این وجدان بیدار مردم رنجدیده تا لااقل از بدتر شدن 

اوضاع جلوگیری کنند و افقی به سوی آینده بهتر بگشایند.
امیدورام که نظام حکمرانی کشور که قطعاً پیامهای معنادار مردم را در کنش 
انتخاباتی آنان دریافته است فرصت را مغتنم بشمارد و به مقتضای آن میدان را 
برای تفکر و رویکردی که خیر و پیشرفت و امنیت کشور را می خواهد و تأمین می 

کند بازتر کند و موانع را از سر راه تحول و اصلاح امور بردارد.
من باز هم به دکتر پزشکیان که صداقتش را در گفتار و صراحتش را در رفتار بیش 
از پیش در این انتخابات نشان داد رأی می دهم، و برایش آرزوی توفیق هرچه 
بیشتر دارم. خدای بزرگ ایران عزیز و ملت بزرگوار را از این وضعیت خطیر و دشوار 

به سلامت بگذراند.

اخبار

سردار سلامی:

هنر مردم ایران خاموش کردن صدای 
دشمن است

فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی گفت: هنر همواره مردم ایران در 
آوردگاه های مختلف انقلاب اسلامی، خاموش کردن صدا و در هم شکستن 

آرزو های دشمن است.
 سردار سلامی در مراسم گرامیداشت چهلمین روز شهادت رئیس جمهور شهید 
آیت الله رئیسی در صحن پیامبر اعظم )ص( حرم رضوی مشهد با بیان اینکه در 
آستانه یک رویداد بزرگ هستیم و دشمنان ما وقتی آن تشییع جنازه های الهی را 
دیدند، خاموش شدند و فهمیدند ملت ایران فریب القائات بیگانگان را نمی خورد، 
گفت: این حضور مردمی نشان داد ملت ایران به تمام عملیات روانی دشمن پاسخ 
شرافتمندانه می دهد و از حیثیت ملی خود دفاع می کند.وی با تاکید بر اینکه ما 
مردمی با غیرت، صاحب یک قلب، آرزو و خواستار عزت هستیم، خطاب به ملت 
ایران افزود: اگر عزت می خواهید، دشمن را جمعه خانه نشین کنید و صداهایش 
را خاموش کنید. وی هنر مردم ایران را در هم شکستن آرزو های دشمن دانست 
و گفت: این ملت همیشه دشمن را شکست داده و این بار نیز شما ملت به اذن 
خداوند بار دیگر دشمن را شکست می دهید. سردار سلامی با عنوان اینکه لازم 
است میزان مشارکت مردم در انتخابات جمعه پیش رو پرشور باشد، گفت: نباید 
اجازه دهیم دشمن به طمع بیفتد این تصور را القا کند که کسانی که در انتخابات 
شرکت نکردند از نظام روی بر گردانده اند. فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی افزود: همگان باید بدانند این نظام و دستاورد های آن محصول خون 
صد ها هزار جوان برومند است و هیچ کس نباید فکر کند شهدای جوان بیزار از 
دنیا بودند بلکه آنها هم آرزو های بزرگی داشتند. او گفت: اما چه شد که خانه خود 
را ترک کردند، به سمت سخت ترین میدان زندگی حرکت کردند و همسران جوان و 
فرزندان خردسال خود را تنها گذاشتند؟، آنها به امید اینکه شما ملت عزیز پناه آنها 
باشید به میدان جهاد شتافتند. سردار سلامی افزود: ما در معرض یک قضاوت 
جهانی هستیم و دشمنان با نیامدن برخی به پای صندوق های رای شادمان 
می شوند. وی خطاب به مردم گفت: با آمدن خود در پای صندوق های رای قلب 
امام زمان )عج( را روشن و لبخند رضایت را بر صورت رهبر معظم بنشانید و به 
پای صندوق ها بشتابید. وی افزود: حضور در پای صندوق های رای، جهاد امروز 
ماست؛ نمی خواهیم دشمن شاد شویم بنابراین هنوز فرصت باقی است و باید فکر 
کنید و صحیح عمل کنید. او گفت: اگر در لحظه های تاریخی یک ملت درست 

عمل نکند و اشتباه قدم بردارد، مشکلاتی را پذیرا خواهد بود.
فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی گفت: ما ایران قوی می خواهیم و در 
پرتو ایران قوی، مشکلات ما حل می شود؛ ایران قوی ایرانی که مردم و مسئولان 

در یک سنگر برای عبور کشور از تاثیر اراده بیگانگان متحد شوند. 
 

یک رفتارشناس اجتماعی:

بیان واقعیت ها در افزایش مشارکت مردم 
موثر است

یک رفتارشناس اجتماعی گفت: اگر در مناظره های تلویزیونی، نامزدها به با 
بیان واقعیت ها به تشریح علل ناکامی ها و ضعف ها و راهکار حل آنها بپردازند، 
مشارکت سیاسی افزایش می یابد و مردم رای بیشتری به صندوق ها خواهند 

ریخت.
مردم  به  واقعیت ها  بیان  رفتارشناسی سیاسی،  نظر  از  افزود:  ابهری  مجید 

می تواند جاذبه بسیار مناسبی برای افزایش مشارکت سیاسی آنها ایجاد کند.
وی گفت: پذیرفتن نقاط ضعف و اشاره به علل شکست ها و ناکامی ها بدون 
اهانت به شخص یا نهاد خاصی، می تواند واقعیات را به مردم نشان دهد و آنها 
را به تعیین سرنوشت خود ترغیب کند. در غیر این صورت با بیان این که شرایط 

مطلوب است، نمی توان مردم را پای صندوق ها آورد.
ابهری با بیان اینکه وقتی به مردم می گوییم هیچ ناکامی و شکستی وجود 
ندارد آنها به بازار و سفره های خود نگاه می کنند و متوجه می شوند که حقیقتی 
دارد از آنها مخفی نگاه داشته می شود، افزود: گرانی های سر به فلک کشیده و 
بدون کنترل مردم را به خرد و کلان بدبین می سازد. باید ضمن قبول ناکامی ها 
واقعیات را به جامعه گفت و به مردم قول همراهی و اصلاح امور را داد تا مشارکت 
آنها بیشتر شود. وی با بیان اینکه در ایام انتخابات اغلب کارها بیشتر جنبه تبلیغی 
دارد در حالی که ما باید با مردم صریح باشیم، اظهار داشت:  باید به صراحت به 
مردم بگوییم اگر فلان پروژه را انجام نداده ایم علت آن چه بوده است؛ یا اینکه چه 
کسانی چرا و چگونه از آن سوءاستفاده کرده اند و چرا دستگاه قضا و امنیتی ما با 
آنها برخورد نکرده است. این رفتارشناس اجتماعی تاکید کرد: برخورد با خاطیان 

و خیانتکاران می تواند نور امیدی برای مردم در مسیر آینده مدیریت کشور باشد.
ابهری یکی از مشکلات و دغدغه های مردم را مسایل معیشتی از جمله افزایش 
قیمت کالاهای اساسی و همچنین ارز و سکه عنوان کرد و ادامه داد: در شرایطی 
که برخی گروه های جامعه از جمله بازنشستگان و کارگران قدرت خرید لازم را 
ندارند، این پرسش برایشان پیش می آید که چرا باید رای دهند زیرا بر این باورند که 

وقتی فلان نامزد رئیس جمهور شد، راهش را از آنها جدا خواهد کرد.
وی تصریح کرد: مردم باید رئیس جمهور را امین و تکیه گاه خود بدانند. در این 

صورت هم مشارکت افزایش می یابد و هم امید به اصلاح بیشتر می شود.
 

آیت الله موسوی تبریزی ؛

عمل کردن به وعده های انتخاباتی
بهترین اخلاق انتخاباتی است

دبیرکل مجمع محققین و مدرسین حوزه علمیه قم گفت: بهترین اخلاق 
انتخاباتی این است که کاندیداها به وعده هایی که می دهند، عمل کنند.

آیت الله سید حسین موسوی تبریزی نسبت به رعایت اخلاق انتخاباتی در مناظره 
میان نامزدهای چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری گفت: نامزدها در 
روند تبلیغات انتخاباتی برنامه های خود را می گویند و وعده هایی می دهند، بهترین 
ر در مرحله اول این است که وعده هایی که می دهند را عمل کنند. وی افزود: اینکه 
مردم پای صندوق رأی آمدند و به نامزد مورد نظرشان رأی دادند به این دلیل است 
که به وعده هایی که از آنها شنیده اند خوش بین بودند، بهترین اخلاق انتخاباتی 
این است که نامزدها وقتی بر کرسی ریاست جمهوری تکیه زدند به عده های خود 
وفا کنند و این یکی از واجبات اسلامی و اخلاقی است که انسان وقتی وعده ای 
می دهد به آن عمل کند به خصوص این در مورد مقام رئیس جمهور صدق می کند. 
دبیرکل مجمع محققین و مدرسین حوزه علمیه قم که از احزاب اصلاح طلب است، 
بیان کرد: همین که نامزدها در مناظره اخلاق را رعایت کنند و درست صحبت کنند 
و خدایی نکرده از یکدیگر بدگویی نکنند، مردم در این شرایط به صحنه می آیند و 
کمک می کنند به همین موضوع اعتقاد مردم را افزایش می دهد و این طور منافع 
کشور حفظ می شود. موسوی تبریزی همچنین در رابطه با اهمیت مشارکت مردم 
در دور دوم انتخابات ریاست جمهوری، گفت: انتخابات دور دوم به نتیجه رساندن 
انتخابات دور اول است، لازم است همه کسانی که در دور نخست انتخابات شرکت 
کرده بودند در این نوبت هم شرکت کنند و آنهایی هم که در دور قبل شرکت نکردند 
و رأی خود را به صندوق نینداختند حالا فرصت است که شرکت کنند و رأی دهند و 

این حضور به نفع همه خواهد بود.
 

رئیس سازمان عقیدتی سیاسی ارتش :
مشارکت در انتخابات کلید حل مشکلات است

رئیس سازمان عقیدتی سیاسی ارتش با تأکید بر لزوم تلاش دولتمردان برای 
فراهم کردن زمینه های رضایتمندی عمومی، گفت: پای کار آمدن و مشارکت در 

انتخابات کلید حل مشکلات است.
حجت الاسلام محمدحسنی در حاشیه مراسم گرامیداشت اربعین شهدای 
خدمت با اشاره به اهمیت انتخابات در روز ۱۵ تیر، اظهار داشت: اگر ایران، 
اسلام، شهدا، رهبر انقلاب  و سرنوشت خود را دوست داریم، باید برای دستیابی 

به آنها در انتخابات مشارکت قوی داشته باشیم.

سرپرست ریاست جمهوری، رویکرد سیاست خارجی ایران در تعامل با شرق و 
غرب را متوازن عنوان کرد.

، محمد مخبر در آیین دریافت استوارنامه »پائولا آمادئی« سفیر جدید جمهوری 
ایتالیا با راهبردی توصیف کردن روابط دو کشور، تعاملات دو طرف را مبتنی بر 
روابطی تمدنی و کهن دانست که در عرصه های مختلف سیاسی، اقتصادی و 

فرهنگی، همواره دوستانه بوده است.
سرپرست ریاست جمهوری با تاکید بر ضرورت تحرک بیشتر کشورهای جهان 
برای مقابله با جنایات صهیونیست ها در کشتار زنان و کودکان بی گناه و بی دفاع  
فلسطینی در غزه و رفح، اظهار داشت: انتظار جمهوری اسلامی ایران از ایتالیا 
به عنوان کشوری برخوردار از تمدن و فرهنگ غنی و کهن این است که بر خلاف 
حمایت برخی کشورهای خاص از رژیم جنایتکار صهیونیستی، اقدامات موثری 
برای توقف جنایات این رژیم به عمل آورد. »پائولا آمادئی« سفیر جدید جمهوری 

ایتالیا نیز در این دیدار، ایران و ایتالیا را میراث داران تمدنی کهن دانست که بر 
مبنای روابط تمدنی و تاریخی خود همکاری های گسترده فرهنگی را بنا نهاده اند.
سفیر جدید ایتالیا، همچنین تصریح کرد: ایتالیا در مقطع فعلی که جهان، 
به ویژه فلسطین و لبنان، با مخاطرات فراوان روبرو هستند، تلاش دارد با کشورهای 
مختلف از جمله جمهوری اسلامی ایران به راه  حل های مشترک برای رفع این 
یابد. مخبر در آیین دریافت استوارنامه آقای »کیم جومپیو«  مخاطرات دست 
سفیر جدید جمهوری کره جنوبی، با اشاره به روابط دیرین و دوستانه دو کشور، 
آزادسازی منابع ارزی جمهوری اسلامی ایران در کره جنوبی را بستر مناسبی برای 

بازسازی روابط فیمابین دانست.
ایران خواهان صلح و امنیت بدون تبعیض

 برای همه کشورهای جهان است
  مخبر در مراسم دریافت استوارنامه آقای »یانی یوهانس راپانا« سفیر جدید 
جمهوری فنلاند، روابط جمهوری اسلامی ایران و فنلاند را پایدار و بدون تنش 
توصیف و با اشاره به ظرفیت های خوب موجود در دو کشور، بر توسعه و ارتقای 
روابط به ویژه در بخش تجاری و اقتصادی تاکید کرد. سرپرست ریاست جمهوری 
با اشاره به رویکرد متوازن سیاست خارجی جمهوری اسلامی ایران افزود: مطابق 
این راهبرد، سیاست نگاه به شرق ایران، هیچگاه موجب غفلت ما از تعامل و ارتباط 
با کشورهای غربی نشده است. مخبر با بیان اینکه ایران اسلامی خواهان صلح و 
امنیت بدون تبعیض برای همه کشورهای جهان است، اظهار داشت: متاسفانه 
آمریکا و برخی کشورهای اروپایی با نگاهی تبعض آمیز و دوگانه، نظمی ناعادلانه 
در جهان رقم زده اند که بزرگترین مشکل دنیای امروز ما است. سرپرست ریاست 
جمهوری در ادامه، فجایع و جنایت رژیم صهیونیستی در غزه را متاثر از همین 
رویکرد دوگانه آمریکا و برخی کشورهای اروپایی دانست و اظهار داشت: انتظار از 
کشورهایی همچون فنلاند این است که در مجامع بین المللی نسبت به احقاق 
حقوق ملت مظلوم فلسطین نقش آفرین باشند و ظرفیت های خود را برای توقف 

جنایات رژیم صهیونیستی علیه مردم مظلوم غزه به کار بگیرند.

سرپرست ریاست جمهوری:

رویکرد ایران در تعامل با شرق و غرب متوازن است

عباس محمدی*

وزیر پیشین امور خارجه گفت: پای صندوق رای نشان خواهیم داد که نمی پذیریم و 
نمی گذاریم کسی ما را تحریم کند.

محمدجواد ظریف عصر سه شنبه -۱۲ تیرماه- در جمع حامیان مسعود پزشکیان نامزد 
چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری در سالن ابن سینا در دانشگاه علوم پزشکی 
مشهد گفت: در تاریخ ایران شاهد حمله امثال مغول ها بودیم، اما دیدیم آنها همه رفتند و 

ما ماندیم و به شکل و آیین آنها در نیامدیم.
وزیر پیشین امور خارجه افزود: کشوری ما پر از فرصت و امکانات است، اما دچار کسانی 
شدیم که یک جهان فرصت سوزی و یک جهان توهم داشتند؛ ما مردمانی با تمدن 

پرافتخار داریم، اما آنها برای ما تحریم، سرکوب و ناآرامی به همراه آوردند.
ظریف گفت: ما مردم، گرفتار افرادی شدیم که برای ما تحریم و تحقیر همراه آوردند، 
هیچ ایرانی نباید در انتظار دیدن فرزندش باشد یا منتطر باشد تا او را از پشت صفحه تلفن 
همراه ببیند، بلکه باید فرزندان خود را در کشور پر از فرصت و دارایی در کنار خود داشته 

باشد.
وزیر پیشین امور خارجه تصریح کرد: اگر می خواهید کسی به ایران تحریم را تحمیل 
نکند، اگر می خواهیم کمر تحریم را بشکنید باید اول به جهان نشان دهید ما نمی پذیریم 

و نمی گذاریم کسی ما را تحریم کند و این کار را پای صندوق رای نشان خواهیم داد.
وی گفت: افرادی که در ۲۰ سال گذشته ما را تحریم کرده اند، دیگرانی که به جای 

محکوم کردن دشمنان، ما را متهم می کنند با رای شما باید همیشه به خانه بروند.

ظریف افزود: ایران کشور سربلندی است و روز جمعه -۱۵ تیر- با یک سوال کاملا 
روشن مواجه هستیم که به گذشته برگردیم یا به آینده برویم.

اگر برجام بد بود چرا از برجام خارج نشدید؟
ظریف بیان کرد: بعد از سه سال که همه نوع دروغ درباره من و برجام گفتند، ۸ دقیقه 
در تلویزیون صحبت کردم انگار آب به لانه مورچگان ریختند، از آن روز تا امروز از هر 

فرصتی استقاده کردند تا پول بیت المال را تلف کنند.
وی اظهار داشت: اگر برجام بد بود چرا از برجام خارج نشدید؟ می گویند وفای به عهد 
کردیم، باز هم دروغ می گویند چرا که ماده 3۶ برجام به شما اجازه خروج از برجام را داده 

است، چرا خارج نشدید، چرا به ایرانیان دروغ می گویید.
اجازه نمی دهیم مردم را از صندوق رای دور کنید

ظریف گفت: ما برای ایرانیان زندگانی می خواهیم، ما خواهان مرگ کسی نیستیم ما 
برای هموطنانمان آزادی، استقلال و سربلندی می خواهیم؛ می گوییم زنده باد مخالف 

من.
وی تاکید کرد: ما میراث داران خمینی کبیر )ره( و خاتمی هستیم، ما پیروان رهبری 
هستیم که می گوید رای مردم حق الناس است. ما اجازه نمی دهیم با انواع ترفندها مردم 
را از صندوق رای دور کنید، ساعت۶ بعد از ظهر ) جمعه ۸ تیر،روز انتخابات( پیامک های 
فریب کارانه زدند تا به خیال خودشان مردم را در خانه نگه دارند؛ چرا از مردم می ترسید، 

چه شده که از مردم می ترسید.

محمد جوادظریف: 

نمی پذیریم و نمی گذاریم کسی ما را تحریم کند

معاون اول دولت های یازدهم و دوازدهم با بیان اینکه ما 
در یک آزمون بسیار بزرگی قرار گرفته ایم و باید آینده این 
کشور را رقم بزنیم، گفت: : باید رئیس جمهوری روی کار 

بیاید که تحریم ها را لغو کند.
اسحاق جهانگیری در پیام ویدیویی خطاب به مردم 
گفت: کشور ما در شرایط بسیار دشواری قرار گرفته، 
عدم مشارکت ۶۰ درصد از واجدین شرایط در مرحله اول 

انتخابات پیام مهمی را برای مسئولان در پی داشت.
وی اظهار کرد: ما در سالهای اخیر انتخابات با مشارکت 
73 درصد و ۸۰ درصد برگزار کرده بودیم و انتخابات اخیر 
نشان داد که مردم نسبت به یکسری مسائل و اتفاقات 
ناراضی هستند و اعتراض دارند که باید به صورت جدی 

به آنها پرداخته شود.
رئیس  افزود:  دوازدهم  و  یازدهم  دولت  اول  معاون 
جمهوری که برای اداره کشور انتخاب شود می تواند برای 
مردم امید به همراه داشته باشد که قادر است سخن مردم 
را بشنود، برای اعتراضات مردم جایگاه قائل است، برای 
حل مشکلاتی که مورد اعتراض مردم است می تواند 

تصمیمات جدی بگیرد و مسائل کشور را حل کند.
کشور  دیگر  طرف  از  کرد:  خاطرنشان  جهانگیری 
در  جدی  ناترازی های  با  که  گرفته  قرار  شرایطی  در 
بحث بودجه، نظام بانکی، انرژی و آب و هوا قرار گرفته 
است. این ناترازی ها به نقطه ای رسیده که دیگر قابل 
کشور  تواند  می  آنها  از  یک  هر  تعویق  نیست.  تعویق 
نیازمند  ما  و  کند  رو  به  رو  بزرگتری  بحران های  با  را 
ناترازی ها  این  از  عبور  برای  جدی  تصمیم گیری های 

هستیم.
اینکه معیشت مردم در شرایط دشواری  بیان  با  وی 
در ۴۰ سال گذشته حدود  تورم  متوسط  و  گرفته  قرار 
۲۰ درصد بوده که در چهار سال اخیر این متوسط به 
۴۰ درصد افزایش پیدا کرده و معیشت و زندگی مردم به 
شدت دچار سختی شده است، افزود: خروج سرمایه از 
کشور شدت گرفته، هم سرمایه های مادی کشور در حال 
خروج از کشور است و هم سرمایه انسانی هر کشور که 

نخبگان و متخصصین کشور و سرمایه اصلی هر کشور 
برای توسعه هستند در حال خروج از کشورند.

کشور  توسعه  کرد:  خاطرنشان  سیاسی  فعال  این 
شود  متوقف  توسعه اش  کشوری  وقتی  شده،  متوقف 
آینده آن کشور در معرض خطر قرار می گیرد. من فکر 
می کنم که الان زمان تصمیم گیری است، اینکه گفته 
نیست  اینچنین  ندارد  اختیار  جمهور  رئیس  می شود 
همه  در  و  است  کشور  دوم  شخصیت  جمهور  رئیس 
شوراهایی که در کشور برای تصمیم گیری تعیین می شود 

ریاست را بر عهده دارد.
تصمیم  شخصا  یا  جمهور  رئیس  افزود:  جهانگیری 
می گیرد و یا به کمک این شوراها تصمیم می گیرد یا در 
مواردی هم که خارج از قوه مجریه است رئیس جمهور 
در تصمیم سازی نقش کلیدی دارد، لذا مهمترین مقام 

کشور که می توانیم انتخاب کنیم در دسترس است.
وی با بیان اینکه مردم عزیز کشورمان باید توجه داشته 
باشند که آیا تصمیم گرفته اند که روند اداره کشور را در 
فکر  »نه«  اینکه  یا  قرار دهند؟  بهبود  به  رو  یک مسیر 
می کنند مسیر مخربی که وجود داشته باید ادامه پیدا 
یک  در  کشور  مشکلات  همه  کرد:  خاطرنشان  کند، 
نقطه جمع می شود، رئیس جمهور قبل از هر کاری باید 
به دنبال افزایش سرمایه اجتماعی کشور باشد. باید در 
داخل کشور وقت بگذارد و با نخبگان و دانشمندان و 
مردم گفت وگو کند و اعتماد مردم به نظام تصمیم گیری 
کشور را افزایش دهد. معاون اول دولت های یازدهم و 
دوازدهم گفت: در مرحله دوم رئیس جمهور باید مصمم 
باشد تا تحریم ها را از پیش پای ملت بردارد؛ تحریم ها نه 

تنها نعمت نیست بلکه یک تهدید بزرگ است.
جهانگیری افزود: تحریم ها دهه نود ما را به گروگان 
گرفته و ۱۰- ۱۲ سال است که تحریم های زیادی علیه 
 ـتحریم فروش نفت، تحریم نظام  کشور ما وضع شده 
بانکی و جابجایی پول، تحریم کشتیرانی برای جا به جایی 
کالا، تحریم بنادر ایران برای اینکه هیچ کشتی ای به بنادر 
 ـ. در مقطعی که تحریم هستیم،  ایران رفت و آمد نکند 

مسئولین کشور وظیفه دارند تحریم ها را دور بزنند.
وی افزود: اما باید بدانیم و به مردم هم صادقانه بگوییم 
دلار  میلیارد  ده ها  سال  هر  یعنی  تحریم ها  زدن  دور 
خسارت به کشور وارد و این هزینه از جیب مردم پرداخت 
شود. رئیس جمهوری باید روی کار بیاید که باور داشته 

باشد باید تحریم ها را لغو کند.
آقای جلیلی میز مذاکره را به منبر خطابه تبدیل کردند 
معاون اول دولت های یازدهم و دوازدهم با بیان اینکه 
ما در مقابل دو دیدگاه قرار داریم، افزود: دیدگاه آقای 
جلیلی تجربه شده است. جلیلی و اطرافیان او باور دارند 
که تحریم نعمت است. باور داشتند و می گفتند از زمانی 
که آقای جلیلی دبیر شورای عالی امنیت ملی بود، تحریم 
تبدیل  به منبر خطابه  را  پاره است. میز مذاکره  کاغذ 
کردند، هر جلسه ای که برگزار شد نتیجه اش این شد 
که تحریم های جدیدی علیه ملت ایران وضع شد. با این 

تفکر ما حتما به بیراهه می رویم و این راه درست نیست.
نقطه  در  درست  پزشکیان  افزود:  دکتر  جهانگیری 
مقابل این دیدگاه قرار دارد. او باور دارد که باید در داخل 
کشور اعتماد مردم را در مرحله نخست جلب کرد، باید با 
کارشناسان، صاحبنظران و متخصصان و نخبگان کشور 

گفت وگو کرد.
وی با بیان اینکه باید برای حل مشکلات اساسی کشور 
اجماع سازی کرد و این مساله مهمی است، افزود: ما در 
یک آزمون بسیار بزرگی قرار گرفته ایم. ما باید آینده این 
کشور را رقم بزنیم. آقای پزشکیان قادر است که یک آینده 
خوبی را پیش روی ما قرار دهد. قادر است مسیر کشور را 
در ریلی قرار دهد که آن ریل، ریل بهبود و پیشرفت و ریل 

به حرکت درآوردن توسعه کشور است.
این فعال سیاسی اظهار کرد:  ما برای حل ناترازی های 
کشور چند صد میلیارد دلار منابع نیاز داریم. کسی که 
یک ذره کار اجرایی کرده باشد و با مسائل اجرایی کشور 
آشنا باشد می داند که فقط برای سرمایه گذاری در بخش 
نفت و گاز و برق و صنایع اصلی کشور چند صد میلیارد 

دلار منابع نیاز است.

مسعود جهانگیری : 

باید رئیس جمهوری روی کار بیاید که تحریم ها را لغو کند

رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه دانشگاه 
کارآمدسازی  برای  مسیر  مردمی ترین  و  عالمانه ترین 
حکمرانی است گفت: نباید اجازه داد نهال امید در نهاد 

علم فرسوده و پریشان شود.
محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شورای اسلامی در 
آیین نکوداشت ۱7۵7 سال سنت آموزش عالی در ایران 
که عصر روز )سه شنبه، ۱۲ تیر ماه ۱۴۰3( در دانشگاه 
تهران همزمان با نودمین سالگرد تأسیس این دانشگاه 
به عنوان »نماد آموزش عالی ایران« برگزار شد، با بیان 
اینکه اینجا دانشگاه تهران، دانشگاه ممتاز و مادر ایران 
است و من خرسندم که به عنوان عضوی از این دانشگاه 
با شما سخن می گویم، گفت: دانشگاه تهران جایی 
است که نه فقط تاریخچه و سرنوشت علم ۹۰ سال اخیر 
کشور را دارد بلکه حامل خاطرات تلخ و شیرین تحولات 
اجتماعی و سیاسی ما نیز هست و در بسیاری از موارد 

خودش کانون و پیشران این تحولات بوده است.

قالیباف در ادامه با یادآوری اینکه تاریخ تطوّر علم در 
ایران به زمانی بسیار دورتر از دانشگاه تهران و صد ها 
سال پیشتر از تأسیس دانشگاه آکسفورد و کمبریج یا 
بلونیا و سوربون می رسد، گفت: از جندی شاپور پیش از 
ظهور اسلام تا نظامیه های عصر طلایی تمدن اسلامی و 
دارالفنون در دوره معاصر؛ ایرانیان همواره دانش اندوزی 
را به عنوان یک »ارزش« باور کرده و از پیشتازان قافله 
علم در تمدن بشری بوده اند. البته هر جا از علم فاصله 
نیز  اجتماعی  سرنوشت  در  آن  منفی  اثر  گرفته ایم، 
دامن گیر ما شده است؛ اما هیچ گاه علم و دین، آنگونه 
که در تاریخ غرب رقم خورد، در تجربه تمدنی ما از هم 
جدا نبوده اند. امروز نیز چراغ نهاد علم در ایران، در دو 
جا روشن است: دانشگاه و حوزه علمیه. برای همین 
است که ما پیوند حوزه و دانشگاه را یک »پیوند سازگار 

درون نهادی« می دانیم.
و  جامعه  متن  در  دانشگاه  افزود:  مقننه  قوه  رئیس 

برای پاسخگویی به نیاز ها و پرسش های جامعه است که 
معنای خود را پیدا می کند. پرچمدار جامعه می شود و 
می تواند در این زمینه پیشرفت کرده و پیشرفت دهد از 
این رو دارای سرشت اجتماعی و مسئولیت اجتماعی 
است. وی همچنین با تأکید بر اینکه اگر دانشگاه فقط 
براساس سرشت و کارکرد علمی خود کار کند، یقیناً 
برون داد آن چیزی جز برقراری صلح و رفاه در جامعه 
نخواهد بود، اما واقعیت اجتماعی پیچیده تر از اینها 
است، عنوان کرد: در جامعه نیرو هایی فعال هستند 
که به جای آرامش تولید تنش می کنند و اینجا است 
که خاستگاه مسئولیت دانشگاه به طور واقعی نمایان 
می شود. اینکه چگونه با سازوکار های علمی به مبارزه با 
موانع صلح حتی فراتر از مرز های ملی بپردازد درک این 
رسالت و مسئولیت است که امروز دانشگاه های آمریکا 
و اروپا را ضد جنایت رژیم صهیونیستی علیه بشریت 

برانگیخته است.

رئیس مجلس شورای اسلامی:

دانشگاه مردمی ترین مسیر برای کارآمدسازی حکمرانی است
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فواید تعریق برای سلامتی یک متخصص تغذیه پاسخ می دهد؛ 
خاصیت برنج کته بیشتر است یا آبکش؟

متخصص تغذیه با اشاره به یک باور غلط درباره تفاوت برنج کته و برنج 
آبکش، گفت: از نظر میزان انرژی و چاق کنندگی تفاوتی بین برنج کته 

و برنج آبکش وجود ندارد.
یکی از سوالات پر تکرار در مورد پخت برنج این است که آیا پخت برنج 
به صورت آبکش بهتر است یا کته؟ تفکر رایجی که در مورد نوع پخت 
برنج در بین اکثر افراد جامعه وجود دارد، این است که زمانی که وزن 
مشخصی از یک برنج، به صورت کته پخته می شود، انرژی حاصل از 
آن، نسبت به زمانی که همین برنج به صورت آبکش پخته شود، بیشتر 
است. در این خصوص می توان گفت که ذات برنج، نشاسته است که 
شستن زیاد و یا آبکش کردن برنج نیز تأثیری بر میزان نشاسته برنج 
نخواهد داشت؛ بنابراین در اصل، بین برنج کته و برنج آبکش، تفاوتی 
از لحاظ میزان انرژی و چاق کنندگی وجود ندارد. توجه داشته باشید 
 B که با مصرف برنج، بخش عمده  ای از نیاز بدن به ویتامین  های گروه
تأمین می شود؛ اما این ویتامین  ها از نوع ویتامین  های محلول در آب 
هستند و در هنگام آبکش کردن برنج، از بین می روند؛ بنابراین از این 
 B لحاظ که پخت برنج به روش کته موجب حفظ ویتامین  های گروه
در آن می شود، می توان گفت که مصرف برنج کته بهتر از برنج آبکش 

است.
سمیرا ربیعی، استادیار و دکترای تخصصی علوم تغذیه دانشگاه علوم 
پزشکی شهیدبهشتی ضمن بررسی سلامت برنج از نظر تغذیه ای و 
بهداشتی در خصوص این که برنج آبکش سالم تر است یا کته توضیح 
داد.ربیعی با بیان این موضوع که سلامت برنج باید از دو بعد تغذیه ای 
و بهداشتی مورد بررسی قرار گیرد گفت: برنج، بخش عمده ای از 
نیاز بدن به ویتامین های گروهB را تامین می کند . این ویتامین ها 
که محلول در آب هستند؛ بنابراین در هنگام آبکش کردن برنج از 
بین می روند.وی افزود: با توجه به این که پخت برنج به صورت کته 
باعث حفظ ویتامین های گروه ب آن می شود؛ بنابراین از نظر حفظ 
ویتامین های گروه ب مصرف کته بهتر از برنج آبکش است.ربیعی در 
ادامه به وجود یک باور غلط درخصوص چاق کنندگی کته و برنج آبکش 
اشاره کرد و گفت: بسیاری افراد تصور می کنند انرژی حاصل از کته 
در وزن مساوی از برنج آبکش بیشتر است.وی ذات برنج را نشاسته 
یا آبکش  با توجه به این مطلب شستن زیادتر  عنوان کرد و افزود: 
کردن برنج، تأثیری بر میزان نشاسته آن ندارد. بنابراین از نظر میزان 
انرژی و چاق کنندگی تفاوتی بین برنج کته و برنج آبکش وجود ندارد.
این دکترای تخصصی علوم تغذیه آلودگی با فلزات سنگین را یکی از 
موارد آلودگی های محیطی برنج برشمرد و گفت: آلودگی آب و خاک 
و همچنین نزدیک بودن مزارع برنج به مراکز صنعتی و فاضلاب های 

مربوطه در تجمع این آلودگی در برنج موثر هستند.
آرسنیک؛ آلودگی شایع در برنج

وی آلودگی با آرسنیک را یکی از آلودگی های شایع در برنج عنوان 
کرد و افزود: آرسنیک یکی از سمی ترین عناصر جهان و به طور جدی 
کشنده است.ربیعی یادآور شد که آرسنیک در اکثر مواد غذایی به 
مقدار بسیار اندک یافت می شود اما میزان آن در حدی نیست که 
تهدیدی برای سلامتی محسوب شود.وی با اشاره به این که برنج بیش 
از هر ماده دیگری توانایی ذخیره آرسنیک را دارد خاطرنشان کرد که 
نگرانی بسیاری درخصوص آلودگی برنج با آرسنیک وجود دارد.به گفته 
این استادیار دانشکده علوم تغذیه، اثر سمی آرسنیک ۱۰۰ هزار برابر 
سیانور است و این درحالی است که آرسنیک و تمام ترکیبات آن، به 
عنوان آفت کش استفاده می شوند.مهمترین عوارض مسمومیت با 

آرسنیکربیعی مهمترین عوارض مسمومیت با آرسنیک را شامل مختل 
شدن کارکرد سیستم گوارشی، آسیب جدی به کبد، سرطان پوست و 
در نهایت ایجاد شوک و مرگ برشمرد.به گفته این دکترای علوم تغذیه 
هرچند میزان آرسنیک در برنج های وارداتی بیش از برنج های ایرانی 
است، ولی این موضوع به این معنا نیست که برنج های ایرانی فاقد 
آرسنیک هستند.وی افزود: در ایران برنج استان گیلان بالاترین و برنج 
استان گلستان، پایین ترین میزان آرسنیک را به خود اختصاص داده 
است.بهترین روش پخت برنج: کته یا آبکشاستادیار دانشکده تغذیه 
براساس نتایج مطالعات صورت گرفته گفت: در روش پخت برنج به 
صورت کته، آب در برنج باقی مانده و آرسنیک آن خارج نمی شود. اما 
در پخت برنج به صورت آبکش، مقداری از آرسنیک آن خارج می شود. 

بنابراین از نظر بهداشتی، برنج آبکش سالم تر از برنج کته است.
برنج کته مغذی تر است

این دکترای علوم تغذیه با اشاره به این که از نظر تغذیه ای، برنج 
کته مغذی تر است اما از نظر بهداشتی، برنج آبکش سالم تر است 
خاطرنشان کرد: باید به دنبال روش پختی باشیم که ضمن حفظ 
ویتامین های گروه B، میزان آرسنیک برنج نیز به حداقل ممکن برسد.
بهترین روش پخت برنجاین متخصص تغذیه با اشاره به بهترین روش 
پخت برنج گفت: در حال حاضر بهترین روش پختی که برای برنج 
پیشنهاد شده این است که به ازای هر پیمانه برنج خام، چهار پیمانه 
آب در قابلمه ریخته شود. بعد از به جوش آمدن آب، برنج از قبل 
خیسانده شده، در قابلمه ریخته شده و به مدت پنج دقیقه بجوشد.
وی افزود: سپس برنج آبکشی شود و آب آن دور ریخته شود. دوباره 
برنج داخل قابلمه ریخته شده و این بار، به ازای هر پیمانه برنج دو 
پیمانه آب به قابلمه اضافه شود و برنج با حرارت کم دم کشیده شود.
ربیعی خاطرنشان کرد: در روش آبکش کردن معمولی مقدار زیادی 
از ویتامین های گروه Bاز بین می رود. در روش کته کردن معمولی 
برنج خارج نمی شود.به گفته وی مزیت روش پخت  آرسنیک  نیز، 
این است که ضمن حفظ ویتامین های محلول در آب  پیشنهادی 
به ویژه  این روش  برنج خارج می شود.  از  برنج، 7۰ درصد آرسنیک 
برای نوزادان و کودکان که بیشتر در معرض خطرات ناشی از آلودگی 

با آرسنیک قرار دارند توصیه می شود.

میوه ای مفید برای کاهش »کلسترول بد«

بر اساس یک مطالعه  جدید، گلابی به دلیل دارا بودن مقدار بالایی از نوعی 
آنتی اکسیدان خاص موسوم به »کوئرستین« برای کاهش سطح کلسترول بد 

بسیار مفید است. 
تا به حال مطالعات زیادی در مورد نقش فیبرهای گلابی به عنوان 
کاهنده کلسترول خون وجود داشته است اما مطالعه جدیدی که در 
مجله »غذا، علم و تغذیه« منتشر شده است بیان می کند که گلابی 
حاوی ۲ میلی گرم آنتی اکسیدان »کوئرستین« است و وجود میزان بالای 
این آنتی اکسیدان می تواند به طور قابل توجهی سطح کلسترول بد را 

کاهش دهد.
کلسترول یک لیپید ضروری برای بدن است و باید نوع خوب آن را از نوع بدش 
تشخیص دهیم. این لیپید آزادانه در خون گردش می کند و دو پروتئین مسئول 
انتقال آن در بدن هستند: یکی لیپوپروتئین های با چگالی بالا )HDL( که 
به آن کلسترول خوب گفته می شود و دیگری لیپوپروتئین های با چگالی کم 

)LDL( که معروف به کلسترول بد هستند.
گلابی  پوست  روی  ویژه  به  کوئرستین  مفید  آنتی اکسیدان  بالای  تجمع 
مصرف  پوست  با  گلابی  است  بهتر  و  می کند  بیشتر  را  آن  اثربخشی 
شودلیپوپروتئین با چگالی بالا یا همان کلسترول خوب از تشکیل پلاک روی 
دیواره رگ ها جلوگیری می کند و کلسترول اضافی انباشته شده در اندام ها 
را به کبد می رساند تا بتوان آن را از بین برد. اما لیپوپروتئین با چگالی کم، 
کلسترول اضافی را در اندام های مختلف توزیع می کند و باعث رسوب لیپید 
روی دیواره های رگ ها و در نتیجه ظاهر شدن پلاک یا همان رسوبات چربی 

می شود.
کاهش  بدون  را  بد  کلسترول  می تواند  کوئرستین  متخصصان،  گفته  به 
کلسترول خوب کاهش دهد. مزیت دیگر این آنتی آکسیدان کاهش دادن 
»پروتئین های واکنشی سی« است که در التهابات مختلف و بیماری های قلبی 

دخیل هستند.
چه نوع گلابی بخوریم؟

به گزارش یورونیوز، گلابی ها به دودسته تابستانه و زمستانه تقسیم می شوند. 
نوع تابستانه آن از ماه ژوئیه تا آوریل در دسترس است و آن هایی که در پاییز 
وزمستان به بازار می آیند در فصل سپتامبر برداشت می شوند و اغلب پوست 

سخت تر و ضخیم تری نسبت به تابستان دارند.
بیش از ۵۰۰۰ گونه از گلابی در سراسر جهان وجود دارد.

خوب  کلسترول  کاهش  بدون  را  بد  کلسترول  می تواند  کوئرستین 
کاهش دهدنکته مهم در مصرف گلابی ها آن است که متخصصان، 
مصرف گلابی های قرمزتر را در کاهش سطح کلسترول بد بیشتر توصیه 

می کنند.
گلابی  پوست  روی  ویژه  به  کوئرستین  مفید  آنتی اکسیدان  بالای  تجمع 

اثربخشی آن را بیشتر می کند و بهتر است گلابی با پوست مصرف شود.
بنابراین اگر چربی شکمی دارید، با خوردن روزانه یک گلابی می توانید سطح 

کلسترول بد خون خود را کاهش دهید.

خونریزی زیر ملتحمه چشم چیست؟

دلایل پارگی رگ در چشم و توصیه  های درمانی

می تواند وحشت انگیز باشد که در آینه نگاه کنید و لکه ای قرمز در چشمتان 
ببینید. این اتفاق که به آن خونریزی زیر ملتحمه می گویند برخلاف ظاهر 
ترسناکی که دارد به ندرت خطرناک بوده و معمولًا خودش در عرض یکی دو 

روز برطرف می شود.
خونریزی زیر ملتحمه زمانی است که یک رگ ریز دقیقاً در زیر لایهٔ شفاف 
ملتحمه چشم پاره می شود. خون بین صلبیه و لایهٔ شفاف ملتحمه جمع 
ده و لکه ای به رنگ قرمز روشن در چشم می اندازد که ظاهر ناخوشایندی 

دارد.
بعضی افراد ممکن است در حالتی که خونریزی زیر ملتحمه رخ می دهد 
کمی احساس خارش داشته باشند و عده ای نیز اصلًا چیزی احساس نکنند 

و فقط وقتی در آینه نگاه می کنند متوجه این خونریزی شوند.
خونریزی زیر ملتحمه دقیقاً مثل کبودی روی پوست است و نیازی به درمان 
ندارد. این عارضه در عرض 7 تا ۱۰ روز برطرف می شود؛ اما ممکن است تا 3 
هفته نیز طول بکشد و از قرمز به رنگ صورتی یا قهوه ای روشن و یا زرد رسیده 

و در نهایت کاملًا پاک شود.
خونریزی زیر ملتحمه معمولًا درد ندارد اما می تواند به طورکلی حساسیتی 
در اطراف چشم ایجاد کند. همچنین ممکن است وقتی پلک می زنید کمی 
احساس ناراحتی کنید که به خاطر اختلال در پرده اشکی است. قطره اشک 

مصنوعی می تواند این احساس ناراحتی را تسکین دهد.
علت خونریزی زیر ملتحمه چشم چیست؟

در بیشتر موارد، خونریزی زیر ملتحمه خودبه خود و بدون دلیل خاصی رخ 
می دهد؛ اما احتمال این اتفاق در افراد بالای ۵۰ سال بیشتر است.

علت های معمول پارگی رگ در چشم: 
. سرفه های شدید
. عطسه قدرتمند

. فشار به چشم

. استفراغ
. محکم مالیدن چشم

. تروما، مثلًا یک شیء خارجی در چشم
خونریزی زیر ملتحمه برای هر کسی می تواند روی بدهد؛ اما در افرادی که 
بیماری های مربوط به رگ دارند بیشتر است، مثلًا فشارخون بالا یا دیابت و یا 
افرادی که عوارض خونی دارند. در این شرایط، رگ های خونی حساس تر شده 

و در نتیجه بیشتر مستعد پارگی اند. 
کسانی که داروهایی مصرف می کنند؛ مانند رقیق کننده های خون )آسپرین 
و وارفارین و...( و داروهای ضدالتهاب غیراستروئیدی ممکن است بیشتر در 

معرض خونریزی زیر ملتحمه باشند.
خونریزی زیر ملتحمه می تواند در اثر ترومایی رخ بدهد که یک وضعیت 
اورژانسی پزشکی می باشد. اگر در اثر آسیب به سر دچار خونریزی زیر ملتحمه 

شدید باید زودتر به پزشک مراجعه کنید.
خونریزی زیر ملتحمه می تواند در اثر سرفه و عطسه محکم و یا فشار استفراغ 
نیز رخ بدهد. این حرکات موقتاً فشار داخل رگ ها را بالا می برند و منجر به 
پارگی یکی از این مویرگ های ظریف می شوند. اگر چشمتان را بمالید یا چیز 
سنگینی بلند کنید باز هم ممکن است خونریزی زیر ملتحمه رخ بدهد. ضمناً 

وقوع این حالت بعد از جراحی چشم نیز غیرمعمول نیست.
اگر دچار خونریزی زیر ملتحمه شدید چه باید بکنید؟

خونسرد باشید
هر چند دیدن لکه خون در چشم اصلًا خوشایند نیست؛ اما باید خونسردی 
خود را حفظ کرده و آرام باشید؛ چون به احتمال زیاد مشکل خاصی وجود 

ندارد.
خونریزی زیر ملتحمه می تواند در اثر سرفه و عطسه محکم و یا فشار استفراغ 
نیز رخ بدهد. این حرکات موقتاً فشار داخل رگ ها را بالا می برند و منجر به 
پارگی یکی از این مویرگ های ظریف می شوند. اگر چشمتان را بمالید یا چیز 

سنگینی بلند کنید باز هم ممکن است خونریزی زیر ملتحمه رخ بدهد
چشم ها را نمالید

هر کاری می کنید به چشمتان دست نزنید و آن را نمالید. ممکن است 
چشمتان نسبت به لمس حساس شده باشد و مالیدن آن را بدتر کند.

بهداشت را خوب رعایت کنید
قبل از دست زدن به چشم به هر دلیلی، دست ها را با آب گرم و صابون 

بشویید.
از کمپرس سرد استفاده کنید

برای کاهش التهاب و آرام کردن چشم می توانید از کمپرس سرد استفاده 
کنید.

اشک مصنوعی
قطره اشک مصنوعی می تواند تحریک چشم را کاهش دهد و در صورت نیاز 

می توانید از قرص مسکن نیز استفاده کنید.
فعالیت سنگین انجام ندهید

سعی کنید از انجام هر فعالیتی که فشار خونتان را بالا می برد پرهیز کنید، 
چیز سنگینی بلند نکنید و هنگام دفع زور نزنید.

عینک آفتابی بزنید
می توانید  ببینند  را  چشمتان  خون  لکه  دیگران  ندارید  دوست  اگر 

عینک دودی بزنید.
حواستان به علائم باشد

طی ساعت ها و روزهای پیش رو، حواستان به چشمتان باشد و اگر متوجه 
شدید حجم خون جمع شده در چشم بیشتر شده یا شرایط بدتر شد به پزشک 

مراجعه کنید.
از برخی از داروها پرهیز کنید

بعضی از داروها مانند آسپرین می توانند خون را رقیق کرده و تجمع خون در 
چشم را بدتر کنند. داروهای ضدالتهاب غیراستروئیدی مانند ایبوپروفن نیز 
می توانند شما را بیشتر مستعد خونریزی زیر ملتحمه کنند. در صورت امکان 

از مصرف این داروها خودداری نمایید.
با پزشک مشورت کنید

بهتر است برای اینکه مطمئن شوید هیچ مشکل دیگری وجود ندارد و عامل 
خاصی باعث خونریزی زیر ملتحمه تان نشده به پزشک مراجعه کنید.

اگر قبلًا دچار خونریزی زیر ملتحمه شده باشید، به احتمال زیاد رگ های 
این ناحیه از چشمتان ضعیف شده اند و ممکن است باز هم این اتفاق بیفتد. 
اگر این اتفاق مکرراً روی می دهد باید برای بررسی های لازم به پزشک مراجعه 

کنید.
اگر در دیدتان تغییری ایجاد شد یا با حرکت چشم دردی احساس کردید باید 

به پزشک مراجعه کنید.
ریسک فاکتورهای خونریزی زیر ملتحمه

دیابت
دیابت عارضه ای است که می تواند به رگ های خونی در تمام بدن آسیب بزند. 
آسیب چشم در دیابت زمانی رخ می دهد که قند موجود در خون، رگ های ریز 

تغذیه کننده شبکیه را مسدود کرده و باعث نشت مایعات یا خون می شود.
فشارخون بالا

فشارخون بالا می تواند باعث پارگی مویرگ ها شود. به همین دلیل اگر در 
معرض خونریزی زیر ملتحمه هستید باید فشار خونتان را کنترل کنید.

اختلالات مربوط به لخته شدن خون
اگر خون شما در لخته شدن مشکل داشته باشد می تواند باعث رقیق شدن 
خونتان شود که به این معنی است که ممکن است حتی با یک بریدگی 

کوچک هم زیاد خونریزی کنید.
در پایان

خونریزی زیر ملتحمه هر چند نگران کننده به نظر می رسد؛ اما به ندرت 
جدی است. اما اگر اغلب برایتان تکرار می شود یا عارضه ای مزمن مثل دیابت 

یا فشارخون بالا دارید، باید برای بررسی به پزشک مراجعه کنید.

یک بررسی جدید نشان می دهد که اگرچه جایگزین های گیاهی گوشت، فوق فرآوری شده هستند، اما 
همچنان ممکن است برای قلب شما سالم تر از گوشت باشند.

بر اساس گزارش اخیر، عوامل خطر بیماری قلبی، از جمله کلسترول کل، کلسترول بد LDL و وزن 
بدن، با جایگزینی گوشت ها با جایگزین های گیاهی بهبود یافتند.

در یک کارآزمایی بالینی، افرادی که جایگزین های گیاهی مصرف می کردند، شاهد کاهش ۱3 درصدی 
کلسترول کل، کاهش ۹ درصدی کلسترول LDL، کاهش ۵3 درصدی تری گلیسیرید و افزایش ۱۱ 

درصدی در کلسترول خوب HDL بودند.
دکتر »ایهود اور«، استاد پزشکی دانشگاه بریتیش کلمبیا در ونکوور کانادا و نویسنده ارشد این مطالعه، 
گفت: »گوشت های گیاهی جایگزین سالمی است که به وضوح با کاهش عوامل خطر قلبی عروقی 

مرتبط است«.

با این حال، محققان تنوع گسترده ای را در ارزش غذایی جایگزین های گوشت، مانند میزان سدیم و 
چربی های اشباع موجود در آنها پیدا کردند.

اکثر جایگزین های گوشت بسیار فرآوری شده هستند و چنین غذاهایی دارای فیبر کم و سرشار از نمک، 
شکر و مواد افزودنی هستند.

اما اور استدلال کرد که همه غذاهای فوق فرآوری شده برای قلب مضر نیستند.
اور گفت: »به خودی خود، فراوری لزوماً چیز بدی نیست. درست است که این گوشت های گیاهی 
بسیار فرآوری شده اند، اما نه به این معنا که دارای مقدار زیادی چربی های اشباع شده یا کربوهیدرات های 

خاصی باشند که با پیامدهای نامطلوب همراه هستند.«
اور گفت که در مرحله بعدی به یک کارآزمایی تصادفی در مورد حمله قلبی و سکته مغزی در افرادی که 

جایگزین های گوشت می خورند در مقایسه با گوشت خواران معمولی، نیاز است.

مطالعات نشان می دهد؛

جایگزین های گوشت برای قلب سالم تر هستند
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معاون صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران خبر داد:

توسعه خوشه های کسب و کار در کشور
 با ایجاد اندیشکده

ارتقای  از  ایران  صنعتی  شهرک های  و  کوچک  صنایع  سازمان  مقام  یک 
خوشه های کسب و کار در کشور از طریق ایجاد اندیشکده خبر داد. 

طهمورث لاهوتی درنشست تخصصی عاملین توسعه خوشه های کسب و 
کار کشور در قم، بیان داشت: از این طریق بسیاری از مشکلات به تیم صنایع 
کوچک سازمان هدایت می شود و با رفع دغدغه های عاملین در اندیشکده به تمام 

ذینفعان کمک خواهد شد.
وی اظهار داشت:  نباید خوشه را یک قرارداد سه ساله تصور کرد، بلکه آن آغاز 
یک حرکت توسعه ای است که می تواند سال ها تداوم داشته باشد. با این نگاه 
خوشه خاتمه نمی یابد بلکه از یک مرحله وارد مرحله دیگر رشد خود می شود. 
از این رو اقدامات راهبردی مانند تشکیل شبکه فراگیر کارآمد و اثربخش بسیار 
ضروری است. وی بیان کرد: با نگاه بلند مدت به توسعه خوشه، فعالیت عاملین 
شروع یک فعالیت توسعه ای است و با شکل گیری شبکه فراگیر، راه باید ادامه 

داشته باشد و ظرفیت استفاده از افراد موفق را در سایر خوشه ها داشته باشیم.
معاون صنایع کوچک سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران با 
اشاره به داشتن نگاه بلند مدت به توسعه خوشه ای گفت: توسعه خوشه، آغاز 
فعالیت است و با شکل گیری شبکه فراگیر، راه باید ادامه داشته باشد و خوشه 
هنگامی که به بلوغ رسید، ادامه راه با خودش خواهد بود و از ظرفیت عاملین در 

جاهای دیگر استفاده می شود.
وی در خصوص بهره وری در منابع نیز افزود: منابعی که در اختیار داریم اعم از 
مالی، انسانی، زمان و دیگر موارد محدود است. بنابراین لازم است برنامه هایی که 
بیشترین اثر را برروی مشخصات ساختاری و ارکان خوشه دارند مد نظر باشد. از 

این رو رعایت روش خوشه به خصوص استخراج نقاط فشار اهمیت فراوان دارد.
وی با بیان اینکه سال گذشته با پیگیری های متعدد طبق بند ت ماده ۴۸ قانون 
هفتم پیشرفت جمهوری اسلامی ایران، وزارت صنعت، معدن و تجارت به وسیله 
سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ، تکلیف و نقش خوشه ها به لحاظ 
اداری و مسئولیتی مشخص شد، خاطرنشان نمود: تدوین سند راهبرد ملی 
پیشرفت صنعتی و ارتقای زنجیره های ارزش کشور به زودی در برنامه های سازمان 

قرار خواهد گرفت.
 

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی قم خبرداد:

اجرای برنامه عملیاتی ۹ خوشه صنعتی 
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی قم گفت: در این استان ۱3 خوشه 
شناسایی شده  و برنامه عملیاتی برای ۹ خوشه اعم از کفش، فرش دستباف، 
مبلمان، سوهان، سنگ، انگشتر، پوشاک، چاپ و بسته بندی، فناوری اطلاعات 

به اجرا درآمده است. 
وحید آشتیانی در حاشیه برگزاری دوره بازآموزی عاملین توسعه خوشه های 
کسب و کار کشور در قم در گفت وگویی به مزایای خوشه ها اشاره کرد و بیان 
داشت: مدل توسعه خوشه های کسب و کار از جمله مدل های مترقی است که 
توسط سیاست گذاران توسعه پایدار، برای ارتقا توانمندی کسب و کارهای کوچک 
و متوسط در دنیا به کارگرفته شده است. وی یکی از ویژگی های مهم این مدل را 
تعامل و همکاری بخش خصوصی و دولت عنوان کرد و افزود: عامل توسعه خوشه 
به عنوان حلقه واسط دولت و بخش خصوصی به مدت حداقل سه سال در زنجیره 
ارزش یک رشته صنعت مطالعه نموده و بر اساس حلقه های مفقوده خوشه، برنامه 
عملیاتی تنظیم می کند و با کمک فعالان کسب و کار و نهادهای پشتیبان نسبت 

به رفع حلقه های مفقوده اقدام می نماید.
وی با اشاره به این که از مزیت های این مدل تقویت رقابت در عین همکاری 
بوم  زیست  به  توجه  صنعتی  شهرک های  شرکت  سیاست  کرد:  تاکید  است، 
استان است و خوشه های کسب و کار هم جزیی از این اکوسیستم بوده و سعی 
شده است متناسب با خوشه های استان ظرفیت توسعه در شهرک های صنعتی 
نیز فراهم شود که از جمله آنها می توان به شهرک تخصصی چوب و مبلمان ثامن 

الائمه علیه السلام، شهرک فناوری اطلاعات، شهرک شهاب اشاره کرد.
آشتیانی با بیان این که در سطح کشور طی دو دهه اخیر، برنامه توسعه برای 
نزدیک به ۲۰۰ خوشه در 3۱ استان پیاده سازی شده است، عنوان کرد: میزبانی 
دوره بازآموزی عاملین توسعه خوشه در استان قم فرصت مغتنمی است تا با تبادل 

دانش و انتقال تجربیات شاهد هم افزایی بیشتر در سطح کشور باشیم.

به مناسبت دهه امامت و ولایت صورت گرفت؛

اهدای ۱۲۰ سری جهیزیه به نوع عروسان 
قمی تحت پوشش کمیته امداد 

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی استان قم گفت:به نیت شهدای خدمت، 
۱۲۰ سری جهیزیه به نوع عروسان قمی تحت پوشش کمیته امداد امام خمینی 

رحمت الله اهدا شد.
حجت الاسلام محمدطاها مهری با بیان اینکه هر سری جهیزیه شامل ۵ 
قلم کالای اساسی از جمله یخچال، لباسشویی، تلویزیون، جاروبرقی و اجاق 
گاز است گفت: این اقلام به همت خیران و بهره مندی از منابع داخلی کمیته 
امداد امام خمینی تهیه شده است.  وی افزود: برای هر سری جهیزیه بیش از 
۵۰۰ میلیون ریال هزینه شده که قیمت واقعی این کالا ها در بازار بیش از این 
مبلغ برآورد می شود.  حجت الاسلام مهری جهیزیه های اهدایی به نوعروسان را 
تماماً از کالا های ایرانی دانست تا علاوه بر کمک به زوج های جوان، از تولید و 
اشتغال جوان ایرانی هم حمایت شود.  مدیر کل کمیته امداد امام خمینی استان 
قم کمک به زوج های نیازمند و تحت پوشش این نهاد حمایتی را از جمله برنامه ها 
و راهبرد های کمیته امداد بیان کرد و گفت: در سه ماه گذشته ۲37 سری جهیزیه 

به ارزش بیش از ۱۴۰ میلیارد ریال به زوج های جوان هدیه شده است. 
حجت الاسلام مهری با بیان اینکه جهیزیه های اهدایی تنها به مددجویان 
تحت پوشش کمیته امداد امام خمینی تعلق نمی گیرد افزود: اقشار نیازمند و 
دهک های پایین درآمدی هم می توانند ب مراجعه به کمیته امداد امام خمینی، 

پس از استحقاق سنجی از خدمات حمایتی بهره مند شوند. 
وی همچنین با اشاره به اهدای ۴7۶ سری جهیزیه در سال گذشته به نیازمندان 
و مددجویان تحت پوشش ابراز امیدواری کرد؛ با حمایت خیران، زمینه خدمت 

رسانی بهتر و بیشتر به این افراد فراهم شود.
 

مدیر منطقه ۳ شهرداری قم خبرداد:

کاهش ترافیک بلوار شهید خداکرم 
تا شهریور سال جاری

مدیر منطقه 3 شهرداری قم با اشاره به احداث بلوار ۲.۵ کیلومتری برای کاهش 
مشکلات ترافیکی بلوار شهید خداکرم گفت: بر اساس برنامه ریزی های صورت 

گرفته، امید می رود این پروژه تا شهریور سال جاری به بهره برداری برسد.
مهرداد روحانی وزیری در گفت و گویی با اشاره به وضعیت بلوار شهید خداکرم 
اظهار کرد: یکی از مسائل در بلوار شهید خداکرم مشکل عبور و مرور مردم است 
که با توجه به وجود شهرک صنعتی های متعدد همچون شکوهیه، صنوف و 
خودرو، میدان تره بار، سازمان آرامستان ها و بهشت معصومه )س( از نقاط پرتردد 
محسوب می شود و عبور و مرور گسترده ماشین های سنگین و حجم ترافیک 

سنگینی بر مشکلات این مسیر افزوده است.
از محدوده  به عنوان جاده قدیم قم_تهران خارج  این کمربندی  افزود:  وی 
شهری بوده است، اما با توجه به توسعه شهری در حال حاضر در محدوده شهری 
قرار گرفته است که برای ایجاد استانداردهای ضروری در این منطقه، هشت پروژه 
مهم برای این محدوده تعریف شد که از آن جمله می توان به ساخت یک بلوار به 
طول ۲.۵ کیلومتر و عرض ۵۵ متر داخل شهر که با سرعت ساخت در کمتر از یک 

سال به ثمر رسید، اشاره کرد.

مدیر درمان تأمین اجتماعی استان قم تاکید کرد:

ضرورت اجرای طرح نظام ارجاع 
در استفاده بهینه از خدمات تخصصی 

مدیر درمان تأمین اجتماعی استان قم به ۲ میلیون بار مراجعه بیمه شدگان به 
این  مراکز درمانی  دندانپزشکان  و  پزشکان عمومی، متخصص، فوق تخصص 
سازمان در سال ۱۴۰۲ خبر داد و گفت: بررسی های مختلف کارشناسی نشان 
می دهد که تنها بخشی از مراجعان به پزشکان متخصص و فوق تخصص مراکز 
درمانی، به خدمات تخصصی و فوق تخصصی نیاز واقعی دارند و بخش عمده 

مسائل آنان از طریق ویزیت پزشک عمومی قابل رسیدگی است.
دکتر سید مهدی محصل اظهارداشت:  با توجه به اینکه در حال حاضر ۱۰ 
درصد از ظرفیت نوبت دهی در نظام ارجاع تعریف شده است؛ امیدواریم با افزایش 
ظرفیت نظام ارجاع بیمه شدگان بتوانند با مراجعه به مراکز درمان سرپایی و پس 
از ویزیت توسط پزشکان عمومی، در صورت تشخیص پزشک و نیاز واقعی، از 
طریق همان مرکز درمانی به سهولت به پزشک تخصصی یا مراکز تخصصی ارجاع 
شوند و در عمل نوبت گرفتن به صورت شخصی از مسیر الکترونیک یا مراجعه 

حضوریکاهش یابد.
محصل  افزود : در همه کشورهای دنیا با توجه به محدودیت منابع در نظام های 
نیاز مردم به خدمات مختلف درمانی،  به  سلامت و برای پاسخگویی مطلوب 
چارچوب ها و معیارهایی برای مراجعه به پزشکان و مراکز درمانی تعریف شده 
است و تقریباً در کمتر کشوری می توان دید که بیمار خود تصمیم بگیرد برای هر 
مشکلی و بدون بررسی اولیه و تأیید نیاز به خدمات تخصصی، به پزشک متخصص 

یا فوق تخصص یا مراکز درمانی تخصصی و فوق تخصصی مراجعه کند.
وی ادامه داد:مدیریت درمان استان قم با داشتن بیش از ۸۰۰ هزار بیمه شده 
اصلی و تبعی، اولین خریدار خدمات درمانی و دومین تولیدکننده این خدمات 
در استان است که در دو حوزه خدمات درمانی مستقیم و غیرمستقیم، به بیش از 

نیمی از جمعیت استان خدمات درمانی ارائه می کند.
محصل تصریح کرد:در بخش درمان مستقیم؛ مدیریت درمان استان قم در حال 
حاضربا یک بیمارستان ملکی و سه درمانگاه سرپایی مشغول ارائه خدمات متنوع 
و گوناگون سلامت به بیمه شدگان هستند که این خدمات به شکل ۱۰۰ درصد 

رایگان به بیمه شدگان تأمین اجتماعی ارائه می شود.
وی ادامه داد: هرچند برای سهولت دسترسی به خدمات سلامت، روش های 
مختلف غیرحضوری برای اخذ نوبت از مراکز درمانی سازمان تأمین اجتماعی 
وجود دارد اما هنوز نارضایتی هایی در زمینه اخذ نوبت از برخی از این مراکز 
داخل شبکه سلامت سازمان  در  ارجاع  نظام  تقویت  کار  چاره  که  دارد  وجود 

تأمین اجتماعی و در کل نظام سلامت کشور است.
وی افزود: طبق برنامه ریزی های صورت گرفته و هدفگذاری انجام شده در بخش 
درمان تأمین اجتماعی، در نظر است در مرحله اول حدود ۵۰ درصد نوبت ها 
در مراکز درمانی تأمین اجتماعی در قالب روش های مختلف غیرحضوری، ۲۵ 
درصد در قالب نظام ارجاع و ۲۵ درصد هم در قالب مراجعه حضوری و ارجاع 
در  بیمار  ارجاع  نظام  که  شد  خواهد  تلاش  و  شود  ساماندهی  اورژانس ها  از 
بخش درمان تأمین اجتماعی بیش از پیش تقویت شود. در بخش نظام ارجاع، 
بیمه شدگان می توانند با مراجعه به مراکز درمان سرپایی و پس از ویزیت توسط 
پزشکان عمومی، در صورت تشخیص پزشک و نیاز واقعی، از طریق همان مرکز 
درمانی به سهولت به پزشک تخصصی یا مراکز تخصصی ارجاع شوند و در عمل 
نیازی به نوبت گرفتن به صورت شخصی از مسیر الکترونیک و یا مراجعه حضوری 
نخواهند داشت. ممدیر درمان تامین اجتماعی استان قم خاطر نشان کرد :در 
مورد روش های دیگر اخذ نوبت از مراکز درمانی تأمین اجتماعی در حال حاضر 
علاوه بر سامانه نوبت دهی متمرکز وزارت بهداشت و درمان؛ سامانه نوبت دهی 
و   nobat.tamin.ir نشانی  به  نیز  تأمین اجتماعی  درمانی  مراکز  اختصاصی 
همچنین کد دستوری #۱۴۲۰*۴* به همراه شماره تلفن های اعلام شده برای 
هر یک از مراکز درمانی تأمین اجتماعی، برای اخذ نوبت در خدمت بیمه شدگان 

سازمان تأمین اجتماعی است.
 

مدیرکل نهاد کتابخانه های عمومی استان قم :

مدیریت شهری از هنر عکاسی در مسیر 
شناخت چالش ها بهره بگیرد

 مدیرکل نهاد کتابخانه های عمومی استان قم گفت: مدیریت شهری قم با 
استفاده از رویکرد اطلاعاتی و روایتی هنر عکاسی و توانمندی های عکاسان بخش 

مهمی از چالش های خود را برطرف کند.
مهدی توکلیان در آیین اختتامیه هفتمین دوره جشنواره عکاسی پاییز برگ ریز  
به اشاره به اهمیت هنر عکاسی در عرصه جهان اطلاعات و رسانه ای اظهار کرد: 
در حوزه هنر عکاسی، دو مفهوم اساسی به نام های "جهان اطلاعات" و "جهان 

روایت" وجود دارد که هر کدام نقش و اهمیت خود را دارند.
وی افزود: ادامه داد: جهان اطلاعات در عکاسی به معنای ارائهٔ دقیق و صادقانهٔ 
اطلاعات و واقعیت در یک تصویر است که در این بخش هدف اصلی به دست آوردن 

تصویری کاملًا شفاف و معتبر از واقعیت است.
مدیرکل نهاد کتابخانه های عمومی استان قم افزود: عکاس در این حالت به 
دنبال ضبط رنگ ها، نورها و جزئیات دقیق واقعیت است تا تصویری واقع گرا و 
دقیق از موضوع خود ارائه دهد. توکلیان با اشاره به حوزه دیگر هنر عکاسی ادامه 
داد: جهان روایت در عکاسی به معنای ارائهٔ یک داستان، احساسات و ارزش های 
عمیق تر از طریق تصاویر است که در این نوع عکاسی، عکاس قصد دارد تجربیات، 

احساسات و داستان خود را از طریق تصاویر به مخاطب انتقال دهد.
وی با اشاره به تفاوت های این دو حوزه مهم افزود: موضوعات این نوع عکاسی 
ممکن است شامل تصاویر خانوادگی، مستندات، عکاسی خبری و... باشند که 
هر کدام تجربه داستان گویی متفاوتی دارند. این هنرمند باسابقه عکاس گفت: 
به طورکلی، هنر عکاسی همچون هنرهای دیگر، به دو رویکرد اصلی "چه چیزی 
نشان داده می شود" و "چگونه نشان داده می شود" تقسیم می شود که این دو 
مفهوم جهان اطلاعات و جهان روایت، هر کدام به نحوی به این دو رویکرد اصلی 
مرتبط هستند و هر کدام می توانند در خلق و انتقال یک تجربه هنری مؤثر و 
تأثیرگذار بازی کنند. توکلیان در پایان تأکید کرد: مدیریت شهری قم با استفاده 
از این دو رویکرد می تواند از توانمندی های عکاسان و هنرمندان بهره برده و بخش 
مهمی از چالش های خود را برطرف کند.  در پایان این مراسم از سه دهه فعالیت 

هنری این استاد برجسته هنر عکاس تقدیر شد.
 

مدیرعامل سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهری شهرداری قم :

هنر نقش مهمی در توسعه پایدار و بهبود 
محیط شهری دارد

مدیرعامل سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهری شهرداری قم گفت: برای 
توسعه پایدار و ارتقای کیفیت خدمات در حوزه های شهری نیاز به کمک هنرمندان 

داریم.
پیام جوادیان در اختتامیه جشنواره عکاسی پاییز برگ ریز با اشاره به نقش برجسته 
هنرمندان در ارتقای فرهنگ شهروندی، اظهار کرد: تعامل با هنرمندان و ادغام 
هنر در امور مدیریتی شهری اساسی برای ارتقای زیبایی و توسعه پایدار شهرها 
است. وی افزود: هنر عکاسی به عنوان یکی از شاخه های برجسته هنر، قادر است 
زیبایی ها و مسائل پنهان شهر را به تصویر بکشد و درک عمیق تری از زیرساخت ها، 
نقاط قوت، مشکلات شهری ایجاد کند. مدیرعامل سازمان سیما، منظر و فضای 
سبز شهری شهرداری قم با بیان اینکه هنر عکاسی به عنوان یک ابزار مؤثر در 
ارتقای فرهنگ شهروندی نیز شناخته می شود، ادامه داد: استفاده از زبان هنر 
برای آگاه سازی افراد و جلب توجه به مسائل محیط زیستی و شهری، از جمله 

اقدامات مؤثری است که باید در برنامه های مدیریت شهری به آن توجه شود.
جوادیان با تأکید بر اینکه سازمان بر اهمیت همکاری با هنرمندان در مسائل 
شهری واقف است، اضافه کرد: هنر علاوه بر زیبایی بخشی به محیط های شهری، 

می تواند به بهبود فرهنگ شهری نیز کمک کند.

یک کارشناس گفت: »متاسفانه امروز جوانان از برخی موضوعات گذشته اند باید 
آن ها را برگردانیم اما برای این دعوت، به کتاب های اصلاح شده با موضوعات مورد 

نیاز جوانان و معلم های مجرب نیاز است.«
نامزدهای انتخابات ریاست جمهوری شاید چون می دانند دانش آموزان به دلیل 
شرایط سنی حق رای ندارند چندان به این گروه توجه نمی کنند، نه از مشکلات 
آموزش می گویند نه از گرفتاری های مدرسه، اگر سوالی هم مطرح شود به چند 
پاسخ کلی بسنده می کنند، این که کیفیت آموزش باید بهتر شود، مدرسه پویا شود، 
دانش آموز تربیت شود و به معیشت معلم هم رسیدگی شود، این که چه طور باید همه 
این اتفاق ها بیفتد همان پرسشی است که نامزدها آن را بدون پاسخ می گذارند، 
طوری که علی امرایی، عضو کمیسیون آموزش دیده بان شفافیت و عدالت درباره 
آن به خبرآنلاین می گوید: »نامزدهای انتخابات ریاست جمهوری کمتر به موضوع 
آموزش پرداختند، مطمئن باشید اقتصاد ما ریشه در آموزش دارد و اگر آموزش و 

پرورش خوبی داشته باشیم حتما جایگاه کشور حفظ می شود.«
ضرورت اصلاح و تحول برای فهم نسل جدید

از  برخی  رسید  مدرسه ها  به  خیابانی  اعتراض های  و  حوادث  که  سال ۱۴۰۱ 
کارشناس ها گفتند نظام فکری دانش آموزان با آموزش های مدرسه در تضاد است، 
اما مثلًا سعید جلیلی یکی از دو نامزد انتخابات ریاست جمهوری دراین باره گفته که: 
»اینکه می گویند نسل Z هست که نه او زبان ما را می فهمد و نه ما زبان او را، نه اینطور 

نیست! هم آنها زبان ما را می فهمند و هم ما زبان آنها را می فهمیم.«
رویکرد  جمهوری  ریاست  انتخابات  نامزد  دیگر  پزشکیان  مسعود  وجود  این  با 
دیگری دارد، او معتقد است بدون تغییر رویکردها نمی توان اصطلاحاً زبان این نسل 
را فهمید، به گفته پزشکیان: » »من نمی فهمم نسل زد و ایکس و ایگرگ چیست؛ 
مشکل این نسل ها ما هستیم؛ او تغییر و نوآوری می خواهد اما ما تغییری نکردیم، اگر 
مدرسه و معلمان باور و اندیشه تغییر در خود ایجاد کنند، می توانند مشکلات خود را 

با نسل جدید برطرف کنند.«
بودن  ضعیف  مهم  »مسئله  می گوید:  خبرآنلاین  به  امرایی  علی  درهمین باره 
کتاب های درسی است، این متون نیاز به اصلاح با موضوع امروز جوانان دارد، از 
طرفی امروز آموزش و پرورش با کمبود معلم مواجه است، لذا دانش آموزان در مدرسه 
هم با کتاب های ضعیف مواجه هستند هم با کمبود معلم تا درست آموزش ببینند. 
متاسفانه امروز جوانان از برخی موضوعات گذشته اند باید آن ها را برگردانیم اما برای 
این دعوت، به کتاب های اصلاح شده با موضوعات مورد نیاز جوانان و معلم های 

مجرب نیاز است.«
همچنین محمدرضا نیک نژاد، کارشناس آموزش، قبل تر درباره نسبت دانش آموزانِ 
امروز با آموزش های مدرسه به خبرآنلاین گفته بود: »امروز با پیشرفت تکنولوژی 
آموزش های رسمی به چالش کشیده شده و باید خودش را تغییر دهد، یکی از 
به اوج خود  اما در دولت سیزدهم  از گذشته وجود داشت  مشکلات آموزش که 
رسید شکاف عمیق میان دانش آموزان و مسئولان رده میانی و بالای وزارت آموزش 
و پرورش بود. به نظرم رئیس جمهور آینده باید رویکرد تحولی در آموزش و پرورش را 

پیگیری کند.«
آن طورکه از گفته کارشناسان نتیجه گرفته می شود زبان نسل Z زبانی نیست که 

بدون تغییر در رویکردها و ایجاد تحول قابل شنیدن و درک باشد.
بی عدالتی آموزشی/ آن هایی که پول و صدا ندارند شنیده نمی شوند

هر دو نامزد انتخابات ریاست جمهوری درباره عدالت آموزشی نظرهایی دارند، مثلًا 
سعید جلیلی گفته که: »مردم دنبال مدارس بهتر هستند. همه دوست دارند فرزند 
خود را در مدسه ای ثبت نام کنند که استعداد او بهتر شکوفا شود. اگر می گوییم 
جهش کشور، معتقدیم پیشرفت با عدالت انجام می شود یعنی همه مردم باید بتوانند 
در این مسیر پیشرفت کشور نقش ایفا کنند و هر کسی بتواند در مدرسه ای که بهتر 

استعداد او را شکوفا می کند، حضور داشته باشد و آن استعداد شناخته شود.«
رویکرد مسعود پزشکیان درباره عدالت آموزشی کمی متفاوت تر است، به گفته او: 
»قطعا برای کسانی که امکانات ندارند تلاش می کنم تا بتوانند رقابت کنند. آن هایی 

که نه پول دارند و نه صدای آنها شنیده نمی شود مورد توجه قرار می دهم.«
با این وجود کارشناسان یکی از مصداق های بی عدالتی در آموزش را شیوه نامه 
جدید برگزاری آزمون سراسری می دانند. امرایی درباره یکی از مهمترین مواجهه ها 
بی عدالتی به ماجرای کنکور اشاره می کند، او به خبرآنلاین می گوید: »دور زدن 
کنکور صدمات جبران ناپذیری به نظام آموزشی ما وارد می کند، آزمون سراسری در 
کشور ما به طور مستقیم )داوطلبان( و غیرمستقیم )خانواده ( حداقل یک جامعه پنج 
میلیونی دارد، تعداد زیادی از این جامعه می خواهند پزشک و داروساز شوند، یا مثلا 
در رشته برق یا نفت ادامه تحصیل دهند. بنابراین این جامعه باید کنکور بدهند چراکه 
ظرفیت این رشته ها محدود است و راه تفکیک این داوطلبان، آزمون سراسری است 

که به عنوان معیار علمی برای سنجش شناخته می شود.«
او ادامه می دهد: »اما الان ما با ورود دانشجویان علوم پزشکی از خارج کشور به 
داخل مخالف هستیم چراکه مانند دور زدن کنکور است. اگرچه یک آزمون برای 
پذیرش این افراد گرفته می شود اما باید پرسید چرا در همان آزمون سراسری داخل 
کشور شرکت نکنند؟ حتما آن گروه، آزمون خارج به داخل را آسان تر می بینند که 
ترجیح می دهند به جای کنکور از طریق دیگر وارد تحصیل در رشته پزشکی شوند، 

این گروه هم اکثراً در کشورهایی مانند روسیه، چین، اوکراین، ترکیه درس می خوانند 
که بعد از مدتی درخواست می دهند در ایران ادامه تحصیل دهند. لذا دولت جدید 
باید جلوی دور زدن کنکور را بگیرد. ضمن این که ما سهمیه های زیادی برای ورود 
به دانشگاه داریم که حتما باید نظر دونامزد انتخاباتی در خصوص سامان دهی 

سهمیه ها اعلام شود.«
جلوگیری از فرهنگ تقلب

هر دو نامزد انتخابات ریاست جمهوری درحالی به اهمیت آموزش و پرورش اشاره 
دارند که گزاره های آن را این طور بیان می کنند، سعید جلیلی گفته که: »اگر باور داریم 
که کشور باید جهش داشته باشد بابد برنامه ریزی را از مدرسه آغاز کنیم. اگر نیروی 

نظامی ما لشکر دفع تهدیدها هستند، مدرسه لشکر شکوفایی فرصت هاست.«
بدون  کشور  »اصلاح  گفت:  مدرسه  در  آموزش  اهمیت  درباره  هم  پزشکیان 
مدرسه ای که در آن خلاقیت، نقادی، کارهای تیمی و مشارکت وجود نداشته باشد 

ممکن نیست.«
این درحالی است که علیرغم همه موارد بالا و تاکید بر کارهای تیمی و مشارکت، 
یک کاشناس آموزش معتقد است فرهنگ تقلب در دانش آموزان زیاد شده است، به 
گفته امرایی »جلوگیری از گسترش فرهنگ تقلب میان دانش آموزان باید از جمله 
اهداف مهم دولت آینده باشد، یکسری کانال های تلگرامی وجود دارند که با فریب 
جوانان از آن ها سواستفاده مالی می کنند، دانش آموز هم چون تنبلی می کند به جای 
درس خواندن شب را تا صبح بیدار می ماند تا شاید به یک سوال دسترسی پیدا کند، 
این فرهنگ بد و غلطی است. اگر در یک سال کامل که آزمون های مقاطع مختلف 
برگزار می شود حتی یک سوال هم به دست این کانال ها نرسد جامعه و دانش آموزان 
نسبت به فریب این کانال های تلگرامی آگاه می شوند، بنابراین امنیت آزمون ها باید 

کاملا رعایت شود تا حتی سوالی حین برگزاری آزمون هم به بیرون درز نکند.«
لزوم توجه نامزدها به مسئله دور زدن کنکور

کمتر پیش می آید که درباره دانش آموز صحبت بشود و خبری از کنکور نباشد، 
به گفته مسعود پزشکیان در برنامه های تبلیغاتی، »امروز بیش از ۸۰ درصد ورودی 
کنکور از ۲۰ درصد مدارس غیرانتفاعی است که ما ایجاد کرده ایم؛ چرا که ما در 
حق مدارس دولتی بی انصافی می کنیم و به دانش آموزان آنها سرویس درستی 

نمی دهیم.«
اما گاهی مسئله ورود به دانشگاه کمی فراتر از مدارس غیرانتفایی است، به گفته 
امرایی امروز با مسئله دیگری به نام دور زدن کنکور مواجه هستیم، او می گوید: »دور 
زدن کنکور صدمات جبران ناپذیری به نظام آموزشی ما وارد می کند، آزمون سراسری 
در کشور ما به طور مستقیم )داوطلبان( و غیرمستقیم )خانواده ( حداقل یک جامعه 
پنج میلیونی دارد، تعداد زیادی از این جامعه می خواهند پزشک و داروساز شوند، یا 
مثلا در رشته برق یا نفت ادامه تحصیل دهند. بنابراین این جامعه باید کنکور بدهند 
چراکه ظرفیت این رشته ها محدود است و راه تفکیک این داوطلبان، آزمون سراسری 

است که به عنوان معیار علمی برای سنجش شناخته می شود.«
او ادامه می دهد: »اما الان ما با ورود دانشجویان علوم پزشکی از خارج کشور به 
داخل مخالف هستیم چراکه مانند دور زدن کنکور است. اگرچه یک آزمون برای 
پذیرش این افراد گرفته می شود اما باید پرسید چرا در همان آزمون سراسری داخل 
کشور شرکت نکنند؟ حتما آن گروه، آزمون خارج به داخل را آسان تر می بینند که 
ترجیح می دهند به جای کنکور از طریق دیگر وارد تحصیل در رشته پزشکی شوند، 
این گروه هم اکثراً در کشورهایی مانند روسیه، چین، اوکراین، ترکیه درس می خوانند 
که بعد از مدتی درخواست می دهند در ایران ادامه تحصیل دهند. لذا دولت جدید 
باید جلوی دور زدن کنکور را بگیرد. ضمن این که ما سهمیه های زیادی برای ورود 
به دانشگاه داریم که حتما باید نظر دونامزد انتخاباتی در خصوص سامان دهی 

سهمیه ها اعلام شود.«
اولویت های آموزشی دولت آینده

به آن ها در  در کنار مشکلات ساختاری برخی مسائل دیگر هستند که توجه 
دولت آینده ضرورت دارد. علی امرایی در این باره به خبرآنلاین می گوید: »مسئله 
استعدادهای  پرورش  ملی  سازمان  و  المپیادها  موضوع  آموزش  حوزه  در  مهم 
درخشان)سمپاد( است، سوالات این سازمان در دوره های گذشته ایرادات علمی 
داشته و سبب شده تعدادی از سوالات حذف شود و یک برگه چندین بار تصحیح 

شود، سمپاد متولی المپیادها است و دولت آینده باید به این موضوع بپردازد.«
او ادامه می دهد: »موضوع دیگر آزمون دستیاران پزشکی است، الان آزمون دوره 
۵۱ برگزار شده و به گزارش داوطلبان این آزمون، مشکلاتی وجود داشته و برخی 
سوالات ایرادات علمی دارد، ما در مکاتبه با دیوان عدالت اداری درخواست  ابطال 
آزمون دوره ۵۱ دستیاری پزشکی را مطرح کردیم و از وزارت بهداشت درخواست 
داریم تا تعیین تکلیف نهایی و اقناع عمومی پزشکان، نتایج آزمون را اعلام نکند. 
ضمن اینکه این آزمون در سال های قبل هم درخصوص تاریخ برگزاری و منابع آزمون 

ایراداتی هم داشت لذا دولت آینده باید این آزمون ها را سروسامان دهد.«
امرایی در پایان می گوید: »هر نامزدی که روز جمعه رای بیاورد باید بداند که مصوبه 
کنکوری شورای عالی انقلاب فرهنگی با نظر عمده داوطلبان مخالف است، انتظار 
داریم نامزدها در مناظرات و برنامه های زنده نظر شفاف خودشان را درخصوص 

مصوبه کنکوری بگویند.«

در گفت وگو با یک کارشناس مطرح شد؛

چه کسی نسل Z را بهتر می شناسد؛ پزشکیان یا جلیلی؟

گفت:  ایران  اجتماعی  مددکاران  انجمن  رییس 
سازمان های  درباره  خود  موضع  انتخابات  نامزدهای 

مردم نهاد را شفاف اعلام کنند.
سید حسن موسوی چلک، رییس انجمن مددکاران 
اجتماعی ایران در گفت وگویی در پاسخ به این سوال 
آینده  رییس جمهور  پیش رو  انتخابات  به  توجه  با  که 
نهاد  مردم  سازمان های  ظرفیت   از  می تواند  چگونه 
بیشتر استفاده کند، گفت: اسناد و قوانین مختلفی در 
این حوزه وجود دارد و معتقدم اولین کار رییس جمهور 
بعدی باید این باشد که در سیاست گذاری های مرتبط 
با فعالیت  های حوزه سازمان های مردم نهاد بازنگری 

داشته باشد.
توسعه ظرفیت های  بر  اگر خواست  ادامه داد:  وی 
سازمان های غیردولتی به معنای عام باشد و نه اینکه 
صرفا فقط خیریه ها مد نظر باشد باید رییس جمهور 
از  گروه  این  درباره  روشن  و  شفاف  را  خود  تکلیف 
اینطور  اگر  کند.  مشخص  غیردولتی  سازمان های 

فروکش  نهاد  مردم  سازمان های  فعالیت   قطعا  نشود 
سازمان های  می گوییم  وقتی  البته  کرد.  خواهد 
غیردولتی هم شامل بخش های خصوصی، خیریه ها، 
انجمن  های صنفی علمی مرتبط در این حوزه ها و هم 
شبکه های ملی و استانی است و همه این ظرفیت ها 
را شامل می شود. رییس انجمن مددکاران اجتماعی 
ایران تصریح کرد: نباید نگاه امنیتی به سازمان های 
غیردولتی داشته باشیم، البته منظور این نیست که 
نظارت نباشد، اتفاقا نظارت باید باشد و شفافیت در 
عملکرد سازمان های غیردولتی باید مدنظر قرار گیرد، 
اما تسهیل فعالیت  سازمان های غیردولتی باید مد نظر 
باشد. دولت نباید با چشم یک سازمان دولتی به سازمان 

غیردولتی نگاه کند.
اولین کاری  به نظر من  تاکید کرد:  موسوی چلک 
است،  لازم  نهاد  مردم  سازمان های  درخصوص  که 
این است که فعالیت سازمان های غیردولتی در قالب 
مشخص  و  شفاف  حوزه  نظام  کلی  سیاست  های 

شود و براین اساس، رییس جمهور می تواند عملکرد 
مناسبی در این حوزه داشته باشد، چراکه ممکن است 
سازمان های  ظرفیت  از  بخواهد  آینده  رییس جمهور 
اجازه  او  به  قوانین  اما  کند،  استفاده  هم  غیردولتی 
ندهد، اما اگر قوانین درست و مشخص باشد، حتی اگر 
رییس جمهوری بیاید که بخواهد ظرفیت سازمان های 
مردم نهاد را محدود کند قوانین به او اجازه نمی دهد، اما 
اگر غیر از این باشد حال و روز سازمان های غیردولتی 

خوب نخواهد بود.
رییس انجمن مددکاران اجتماعی ایران تاکید کرد: 
باید قوانین موجود بازنگری شود و قوت و ضعف های 
آن مشخص شود. حتی اگر قانون تازه تصویب شده 
و  قوانین  در  غیردولتی  سازمان های  صدای  است، 
باید شنیده  این حوزه  با  مرتبط  سیاست گذاری های 
نه فقط سازمان های غیردولتی همسو  آن هم  شود. 
نمی توانند  همسو  غیردولتی  سازمان های  چراکه  

صدای همه سازمان های غیردولتی مرتبط باشند.

رییس انجمن مددکاران اجتماعی ایران :

انتظار سازمان های مردم نهاد از رییس جمهور آینده
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عضو هیات نمایندگان اتاق های بازرگانی ایران:

اقتصاد ایران نیاز به اندیشه های  روز دارد
افراد  از  تیمی  پزشکیان  گفت:  ایران  بازرگانی  اتاق های  نمایندگان  هیات  عضو 
متخصص در حوزه اقتصاد را در کنار خود دارند؛ اقتصاد ایران نیاز به اندیشه های  روز 
دنیا دارد در حالی که هنوز اندیشه های چپ قدیمی است که در اقتصاد ما به کار گرفته 

می شود تا دخالت دولت در اقتصاد بیشتر باشد. 
مهراد عباد، در گفت وگویی  رویکرد خود را نسبت به جریان های انتخابات ریاست 
جمهوری پیش رو تشریح کرد و گفت: در ۲۰ سال اخیر با تشدید تحریم ها و چندنرخی 
کردن ارز شرایط برای کسب و کارهای داخلی سخت شده است و اصلی ترین منتقدان 
این شرایط را اعضای هیات نمایندگان اتاق های بازرگانی کشور تشکیل می دهند و 
خواسته اصلی آنها در این شرایط به طور خلاصه برخورداری از بازاری آزادتر است زیرا 
دخالت دولت ها در اقتصاد بیش از حد زیاد شده و از ۹۰ درصد هم فراتر است و امروز 

دولتی ها و خصولتی ها رقیب بخش خصوصی شده اند. 
وی افزود: بخش خصوصی اکنون علاوه بر تحریم های خارجی با تحریم های داخلی 
هم روبه روست، البته به یقین هیچ کس تحریم داخلی را به طور مستقیم و به ضرر 
مردم تدوین و اجرا نکرده اما مشکل این جاست که در طول این سال ها برای مقابله با 
تحریم های خارجی راهکارهایی اتخاذ شده با این هدف که تجارت خارجی را تسهیل 
کند اما این راهکارها تاثیر معکوس داشت زیرا در پشت پرده به شکل گیری رانت های 
عظیم انجامید و در نتیجه تحریم ها بستر سودجویی شماری را فراهم آورد، به این 

مسائل بی ثباتی و تصمیمات ناگهانی را نیز بیفزایید. 
عباد ادامه داد: در چنین شرایطی، باور من این است که ارتقای تعاملات بین المللی 
می تواند به اقتصاد ایران ثبات بیشتری ببخشد و تجارت کشور را ارتقا دهد، در این 
سال ها با این تفکرات روبه رو بوده ایم که صادرات به واردات ارجح است و در همین 
حال بر خودکفایی تاکید فراوان می شود؛ این رویکردها سلیقه ای هستند و بر اعمال 
آنها اصرار می شود و مخالفت کسب و کارها هم تنها به تغییراتی در این سیاست ها 

می انجامد و تاثیری در حذف یا اجرای سیاست ندارد.
عضو هیات نمایندگان اتاق های بازرگانی ایران خاطرنشان کرد: مجموع این چالش ها 
پایداری  بی ثبات کنونی  به شرایط  ایجاب می کند که  را  رئیس جمهوری  انتصاب 
ببخشد، علم روز دنیا را قبول داشته باشد و صاحبان کسب و کارها را با ایدئولوژی های 

دردسرساز روبه رو نکند. 
وی افزود: کشور ما به مدیران متخصص نیاز دارد اما در چند سال اخیر شاهد بودیم 

که مدیران میانی و رده بالا را مدیران کوتوله تشکیل می دادند. 
عباد تصریح کرد: در چنین شرایطی آقای دکتر پزشکیان تاکید زیادی بر بهره مندی 
از نظر کارشناسان دارند در حالی که معمول است روسای جمهور تیم خود را از افراد 
نزدیک برمی گزینند؛ ایشان همچنین در حالی بر همدلی جریان های فکری گوناگون 
تاکید دارند که توسعه کشور امروز به تعامل جناح ها بستگی دارد و تنش میان جناح ها 

بیش از همه مردم را متضرر می کند.  
وی ادامه داد: در همین حال آقای دکتر پزشکیان تیمی از افراد متخصص در حوزه 
اقتصاد را در کنار خود دارند، اقتصاد ایران نیاز به اندیشه های  روز دنیا دارد در حالی که 
هنوز اندیشه های چپ قدیمی است که در اقتصاد ما به کار گرفته می شود تا دخالت 
دولت در اقتصاد بیشتر باشد، در نتیجه اینها در این سال ها با دولت هایی روبه رو بوده ایم 
که بودجه هایشان ناتراز بود امری که به افزایش تورم دامن می زند و دولت ها هم کمبود 

بودجه را با مالیاتی که از افراد حقیقی و حقوقی می گیرند، جبران می کنند.

بازار به صف حامیان پزشکیان پیوست

 پزشکیان: آمده ام تا صدای مردم 
 پیگیر گرفتاری های آنها باشم

نامزد انتخابات ریاست جمهوری گفت: ما موظفیم صدای کسانی را که شنیده 
نمی شود، بشنویم. من آمده ام تا جایی که از دستم بر می آید صدای مردم و پیگیر 
مسائل و گرفتاری های آنها باشم. به مردم قول می دهم که دروغ به آنها نمی گویم و با 

آنها صادق خواهم بود
مسعود پزشکیان نامزد انتخابات چهاردهمین دوره ریاست جمهوری ظهر سه شنبه 
در جمع کسبه و بازاریان میدان شوش گفت: این قول را می دهم که هیچ وقت دروغ 
نخواهم گفت و هیچ وعده ای که عمل نکنم را نخواهم داد. من سفره خودمان و دولت 
را از سفره مردم جدا نخواهم کرد و با تمام وجود تلاش خواهم کرد که مشکل فقر، 
بیکاری، تبعیض و بی عدالتی را برطرف کنم. وی افزود: با پشتوانه مردم عزیز خواهیم 
توانست بسیاری از مشکلات را حل کنیم. ما باید برای اینکه رونق اقتصادی به وجود بیاید 
و بتوانیم بازار و صنعت مان را رشد دهیم، دروازه های کشور را به روی همه باز و بستر را به 
گونه ای فراهم کنیم که تاجران، خریداران و فروشندگان ما بتوانند با دنیا ارتباط داشته 
باشند چراکه نمی شود با دست های بسته و در درون یک قفس توسعه و اشتغال ایجاد 
کرد. نامزد چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری تصریح کرد: کاری خواهیم 
کرد که ان شاءالله از طبقه ای که قدرت پرداخت مالیات ندارند و از آنهایی که زندگی شان 
با این روند نمی چرخد، مالیات گرفته نشود؛ همچنین تلاش خواهیم کرد که با کمک 
کارشناسان و خود بازاریان و مردم راهی را در پیش بگیریم که موجب سربلندی کشورمان 
شود. وی افزود: نگاهی در کشور به وجود آمده و یک گروه تصور می کنند که عقل کل 
هستند و دیگران هیچی حالی شان نیست؛ این درحالی است که همه مردم در این کشور 
حق دارند و می توانند تصمیم بگیرند و می توانند برای زندگی خودشان مشارکت کنند؛ 
نباید اجازه دهیم یک عده تصور کنند که فقط آنها حق دارند حرف بزنند و بگویند که ما 
مردمیم و دیگران مردم نیستند؛ در حالی که هم ما مردم هستیم و هم ۶۰ درصدی هم که 
در انتخابات شرکت نکردند، مردم هستند و حق دارند و ما موظفیم حرف آنها و صدای شان 
را بشنویم. پزشکیان گفت: ما موظفیم صدای کسانی را که شنیده نمی شود، بشنویم. 
من آمده ام تا جایی که از دستم بر می آید صدای مردم و پیگیر مسائل و گرفتاری های آنها 
باشم. به مردم قول می دهم که دروغ به آنها نمی گویم و با آنها صادق خواهم بود و امیدوارم 

خدا من را شرمنده مردم نکند و ما خدمت گذار مردم باشیم.

وزیر صمت:

 مردم برای خرید خودرو عجله نکنند
وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: تولید و عرضه خودرو به زودی به حدی می رسد 

که خودروسازان برای فروش خودروها باید به مردم وام بدهند.
عباس علی آبادی وزیر صنعت، معدن و تجارت در مورد وضعیت تولید و عرضه 
خودرو، اظهار کرد: به زودی به نقطه ای می رسیم که خودروسازان باید وام بدهند و 

خودروهایشان را به صورت قسطی بفروشند تا مردم خودرو خریداری کنند.
وی افزود: البته در حال حاضر خودروسازان این کار را می کنند، اگر برنامه هایی که 
تدارک دیده شده محقق شود در آینده نزدیک شاهد خواهیم بود که خودروسازان برای 
اینکه مردم خودرو بخرند باید به آنها وام بدهد.  علی آبادی تأکید کرد: بنابراین مردم 
برای خرید خودرو عجله نکنند و خودرو را به عنوان کالای سرمایه ای خریداری و در 
پارکینگ های خود قائم نکنند. وی با بیان اینکه حس نگرانی از کاهش ارزش پول گاهاً 
منجر به بروز چنین اتفاقاتی می شود، گفت: بسیاری از پدیده های اقتصادی ناشی از 
احساس جامعه است، البته از آنجا که احساس جامعه ناشی از عوامل مختلفی است 
لذا آن را باید محترم شمرد. اما مردم بدانند که وضعیت اقتصاد کشور رو به بهبود است.

چرا پیوستن به اف ای تی اف برای ایران لازم است؟

رونمایی فرمانده اقتصادی پزشکیان از نقشه نجات

فرمانده اقتصادی پزشکیان معتقد است: متاسفانه ما در تحریم های داخلی 
هستیم، زیرا عده ای با کج فهمی خودشان سعی می کنند ما را در این تحریم های 

ظالمانه نگهدارند.
علی طیب نیا در سخنانی درباره ی مشکلات کنونی اقتصاد و راهکارهای پیش 
رو صحبت کرد. این سخنان در حقیقت رونمایی از بخشی از برنامه های اقتصادی 

مسعود پزشکیان کاندیدای چهاردهمین انتخابات ریاست جمهوری ایران است .
طیب نیا که در دولت اول روحانی سکان وزارت امور اقتصادی و دارایی را در 
دست داشت و توانست نرخ تورم را در دو سال پیاپی در دوره ی مسئولیت خود 
تک رقمی کند، تاکید کرده است: نظام مالی و بازارهای مالی ما در ایران بانک 
محور هستند یعنی در گذشته تامین مالی بنگاه ها و مردم عمدتا توسط نظام بانکی 
صورت گرفته در زمانی که من مسئولیت وزارت اقتصاد را بر عهده گرفتم و یک 
نظام برنامه ریزی عملیاتی برای مجموعه دستگاه های مشمول تنظیم کردیم یکی 
از اهداف ما این بود که سهم بازار سرمایه را از تامین مالی کشور بالا ببریم اقداماتی 

هم در این مسیر انجام شد.
وی در توضیح این مطلب افزود: ما اوراق بدهی را به عنوان یک وسیله ای برای 
تحقق این منظور طراحی کردیم. یعنی هدف اولیه ما این بود که بخش خصوصی 
بتواند بدون مراجعه به نظام بانکی و صرفا بر اساس اعتبار خودش از بازار سرمایه 
تامین مالی بکند؛ این اعتقاد هنوز پا بر جاست و من معتقدم بایستی شرایطی را 
فراهم بکنیم که بازار اولیه در بازار سرمایه کشور فعال بشود و بتواند در تامین مالی 

بنگاه ها مشارکت جدی داشته باشد.
این استاد دانشگاه ادامه داد: این مطلب را هم به خوبی می دانم که رونق بازار 
اولیه و افزایش سهمش در تامین مالی کشور منوط به این است که بازار ثانویه 
رونق داشته باشد اگر بازار ثانویه رونق نداشته باشد طبیعتا از طریق بازار اولیه هم 
نمی شود تامین مالی را انجام داد بنابراین برنامه ما این است که تمام موانع رونق 
بازار ثانویه و بازار اولیه را مرتفع بکنیم بر اساس شناختی که من از مدت مدیریت 
خودم به دست اوردم یک سری عوامل هست که عمدتا ناشی از مداخله نابجای 
دولت در بازار سرمایه ست، بازار سرمایه یعنی بازار آزاد یعنی بازاری که اجازه دهیم 
عرضه و تقاضا بدون مداخله مستقیم دولت قیمت انواع دارایی  ها را مشخص بکند 
متاسفانه دولت هم به طور مستقیم در فرآیند تعیین قیمت ها دخالت می کند و 
هم با اثرگذاری بر سودآوری بنگاه های بورسی روی شاخص بورس تاثیر می گذارد.
او درباره عوامل موثر بر ایجاد اختلال در بازار سرمایه گفت: در این سال های 
تعیین قیمت خوراک  بودند؛ مثلا  بازار سرمایه  در  اختلال  بروز  گذشته منشا 
پتروشیمی ها، یکی از سیاست هایی است که متاسفانه در دوره مسئولیت من هم 

اتفاق افتاد و بدون هماهنگی وزارت امور اقتصادی و دارایی و مسئولان بازار سرمایه 
قیمت خوراک و پتروشیمی ها به نحو شدیدی افزایش پیدا کرد و طبیعتا با توجه به 
سهم بالایی که بنگاه ها پتروشیمی و پالایشگاه ها در بازار سرمایه ما دارند یکی از 
عواملی بود که سودآوری را در بازار تحت تاثیر قرار داد؛ و باعث شد که بازار با مشکل 
مواجه شود افزایش حقوق دولتی و بهره مالکانه یکی دیگر از این عواملی است که 

متاسفانه این ها معمولا در قانون بودجه هم اتفاق می افتد.
وزیر اسبق اقتصاد با اشاره به بحث بودجه نیز تاکید کرد: من یک نکته اینجا 
عرض بکنم: قانون بودجه محل اصلاح قوانین دائمی کشور نیست، تبصره های 
قانون بودجه صرفا باید ناظر بر چگونگی اجرا بودجه در آن سال جاری باشد، ولی 
ما متاسفانه مرتب تصمیمات مهم و سیاست های اثرگذار مهم را در قالب بودجه 
می گیریم این یکی از عواملی ست که بنگاه های بورسی را قرار داده و قرار می دهد 
خروج کالاهای معدنی و فراورده های نفتی و محصولات پتروشیمی از بورس کالا 
یکی دیگر از عواملی ست که به طور مرتب مطرح می شود و طبیعتا با این ادعا 
که تعیین قیمت در بورس قیمت این کالا هارا بالا می برد. بنابراین ما این کالاها 
را باید خارج کنیم ما این را خوب می دانیم که تنها در یک بازار آزاد شفاف که 
قیمت کالاها به صورت منطقی تعیین می شود. قیمت گذاری دستوری کالاها و 
محصولات شرکت های بورسی، من به وضوح می بینم که بسیاری از محصولات 
ما مثل محصولات وپتروشیمی، فولاد، مس و امثالهم توسط دولت قیمت گذاری 
می شوند. قیمت گذاری هایی که سودآوری بنگاه ها را تحت تاثیر قرار می دهد 
و طبیعتا روی شاخص بورس هم اثر خودش را ظاهر می کند، بگذریم از اینکه 
وقتی شما برای محصول یک شرکت قیمت گذاری میکنی و سودآوری آن را پایین 
می آوری طبیعتا سرمایه گذاری های اون شرکت را هم از محل منابع داخلی اش 
تحت تاثیر قرار می دهی؛ یعنی هم تاثیر منفی دارد در سرمایه گذاری کشور و رشد 
اقتصادی کشور و هم تاثیر منفی دارد، بر شاخص بورس افزایش نرخ سود بانکی 
که خب در برخی از موارد متاسفانه بدون هماهنگی های لازم انجام شده عامل 

دیگری است که منابع را از بازار سرمایه منحرف می کند.
طیب نیا افزود: افزایش فروش اوراق دولتی، من اینجا عرض بکنم اوراق بدهی یا 
اوراق دولتی و به طور کلی اوراق در دوران مسئولیت من بود که به عنوان یک ابزاری 
برای تعمین مالی معرفی شد ما یک کار برحال علمی و عمیق کردیم و برخی از 
شخصیت های روحانی هم به ما کمک کردند، این بازار را ما آمدیم طراحی کردیم و 
این ابزار را معرفی کردیم من از معرفی اوراق سه هدف داشتم هدف اولم که بهش 
اشاره کردم تامین مالی بخش خصوصی بود، یعنی آن زمانی که نرخ سود بانکی 
در نظام بانکی تا 3۸ درصد و بالای ۴۰ درصد بالا رفته بود ما گفتیم اجازه دهیم 

بنگاه ها و بنگاه های معتبر به اعتبار خودشون از بازار سرمایه تعیین مالی کنند 
هدف دوم من ساماندهی بدهی های دولت بود همه جای دنیا دولت ها بدهی 
دارند حتی نسبت بدهی به GDP در سایر کشورهای دنیا به مراتب از ایران بالاتره 
 GDP ولی مشکل در نابسامان بودن این بدهی هاست اگر در ژاپن نسبت بدهی به
بالای ۲۰۰ درصد است ولی اونی که از دولت طلبکار است یک سندی در اختیار 
دارد این سند را هر زمان اراده کند می تواند در بازار بفروشد می تواند نزد سیستم 

بانکی به وثیقه قرار دهد.
او در بخشی از سخنانش به مساله مهم اف ای تی اف به هرحال هدف اول من 
از پیاده کردن برنامه جامع مبارزه با پولشویی همین بحث مبارزه با فساد در ایران 
بود ولی یک هدف دوم هم داشتیم و آن این بود که از لیست سیاه FATF کشور 
را خارج بکنیم؛ وقتی کشور در این لیست قرار می گیرد تعاملات ما با خارج دچار 
محدودیت می شود و ما حتی درآمدهای نفتی مان هم دیگر نمی توانیم به کشور 
منتقل بکنیم، نمی توانیم سرمایه های ایرانی ها را از خارج به داخل بیاوریم و تمام 

تعاملات ما حذف می شود.
طیب نیا گفت: ما توانستیم با قدرت و عزت کشور را از لیست سیاه خارج کنیم، 
و اقدامات جبرانی FATF را به تعلیق در بیاوریم، متاسفانه دوباره عده ای با دست 
خودشان کشور را به لیست سیاه برگرداندند، چند روز گذشته ترکیه از لیست 
خاکستری خارج شد. رئیس کل بانک مرکزی ترکیه اعلام کرده باید جشن ملی 
بگیریم ما تنها کشوری در دنیا بودیم که قبل از اجرای برنامه اقدام از لیست سیاه 
خارج شدیم ولو به صورت تعلیق، این شایسته ی تقدیر بایسته بود نه اینکه عده ای 
بخاطر اینکه چرا این اقدام در دوران وزارت طیب نیا دارد انجام می شود چرا در 
دوران ریاست جمهوری آقای روحانی دارد انجام می شود، بلکه بنام خودشان باید 
انجام شود اجازه تصویب ندادند. همان بزرگواری که در دوران مسئولیت خودش 
نامه زده است به دستگاه ها و آنهارا مکلف کرده است که مشکل با FATF را حل 
کنید همان شخص بزرگواری که در بند چهارم نامه اش می گوید: بروید عضو 

کنوانسیون جرایم سازمان یافته شوید؛ این چرا مهم است ؟
وزیر اسبق اقتصاد گفت: ما از برنامه های اقدام FATF سی و نه مورد را اجرا 
کردیم و ۲ عدد را اجرا نکردیم و دلیل بقای ما در لیست سیاه این است، این ۲ 
مورد کدام است؟ مهمترینش عدم الحاق به کنوانسیون جرایم سازمان یافته پالرمو 
است، چرا شخص بزرگواری که در دوران مسئولیتش خودش می گوید بروید عضو 
شوید امروز مخالف اصلی است و نمی گذارد الحاق ما به تصویب برسد برحال ما 
این توفیق را به دست آوردیم و طبیعتا من این را به شما بگویم: اگر شما در تحریم 
نباشید ، بیشتر نیاز است که در لیست سیاه نباشید وگرنه نمی توانید از مزایای لغو 
تحریم ها برخوردار شوید. به هر حال آن زمان زمانی بود که پیش بینی می شد 
مذاکرات به نتیجه  می رسد و در نتیجه تلاش می شد که از این لیبیست خارج 

شویم.
او به شرایط تحریمی اشاره کرد و گفت: ما در شرایط تحریم بیشتر احتیاج داریم 

که در لیست سیاه نباشیم ، مگر ما می خواهیم جرایم سازمان یافته انجام دهیم؟
مگر می خواهیم قاچاق بکنیم مگر می  خواهیم به تامین مالی تروریسم کمک 
بکنیم؟ما بیش از هر کشوری در دنیا از تروریسم آسیب دیدیم ما رئیس جمهور 
و نخست وزیر و رییس قوه ی قضاییه مان شهید شده اند. برترین شخصیت این 
مملکت یعنی شهید آیت الله بهشتی را در این مسیر از دست دادیم ، چرا ما باید 
متهم به حمایت از تروریسم شویم؟ چرا ما باید متهم به حمایت از پولشویی شویم؟ 
متاسفانه عده ای با توهمات ناروا و با ادعاهای بی جا زمینه بقای ما را در لیست سیاه 
و برگشت مجدد ما را فراهم کردند اما برای حفظ عزت ملت ایران تلاش خواهیم 
کرد ایران را از لیست سیاه خارج کنیم، تحریم های ظالمانه را رفع بکنیم، این 

تحریم ها ظالمانه است .
او گفت: این تحریم ها تحریم های سازمان ملل نیست بلکه تحریم هایی ست که 
امریکا با پیمان شکنی علیه ما وضع کرده و قطعا باید برای برداشتن ان ها تلاش 

کنیم اما همه ی تخم مرغ هایمان را در این سبد نمی گذاریم.
طیب نیا درباره دستاوردهای دولت اول روحانی و زمان وزارتش نیز توضیح داد 
و گفت: در دوران مسئولیت من در وزارت امور اقتصادی و دارایی قبل از اینکه 
برجام به نتیجه برسد تکرار می کنم قبل از اینکه مذاکرات به نتیجه برسد ما تورم را 
نزولی کردیم، رشد اقتصادی را مثبت کردیم، سعی میکنیم از ظرفیت  های اقتصاد 
داخلی استفاده کنیم متاسفانه ما در تحریم های داخلی هستیم، زیرا عده ای با 
کج فهمی خودشان سعی می کنند ما را در این تحریم های ظالمانه نگهدارند و 

ما اجازه نمی دهیم.

دهد  می  نشان  پزشکیان  اقتصادی  تیم  گفت:  اقتصادی  کارشناس  یک 
نمی توانند اقتصاد را مدیریت کنند و در همین سال جاری تورم ۲۰ درصد رشد 

خواهد کرد.

محمدرضا یزدی زاده با انتقاد از عملکرد اقتصادی اطرافیان آقای پزشکیان گفت: 
وقتی پزشکیان در خصوص کارشناس و جمع آوری نظرات کارشناسی صحبت 
می کند مشخص است که نظرش فقط اطرافیان خود است و نظریات کارشناسان 
دیگر را نیز قبول نخواهد کرد و اگر هم قبول کند توانایی جمع بندی بین این 
نظریات را نخواهد داشت. وی ادامه داد: وقتی اطرافیان آقای پزشکیان را می بینیم 
کارشناسانی از دوره خاتمی وجود دارد تا دوره روحانی که این افراد نظریات یک 
دیگر را نیز نخواهند پذیرفت.  یزدی زاده ادامه داد: این افراد ۴۰ سال است که در 
اقتصاد ایران حضور دارند، آنها فکر می کنند سیاست انقباضی پولی را در کشور اجرا 
کرده اند اما عملکردشان چیز دیگری است، تورم مضمن، رشد نقدینگی و کسری 
بودجه در طول این سال ها حاصل عملکرد این افراد است. یزدی زاده خاطرنشان 
کرد: این افراد دوباره می خواهند بر مسند کار بازگردند و قطعاً وضعیت اقتصادی 
بهبود نخواهد کرد. وی ادامه داد: در خصوص ارز نیز باید این موضوع را صریح 

بگویم که برخی افراد که در ستاد پزشکیان حضور دارند منافعی دارند آنها منافعشان 
افزایش نرخ ارز است و این مسئله در همان ماه ابتدایی دولت چهاردهم موجب 
افزایش تورم ۲۰ درصدی خواهد شد. این کارشناس اقتصادی ادامه داد: تیم 
اقتصادی آقای پزشکیان همانطور که در صحبتهایشان وجود دارد دنبال افزایش 
قیمت بنزین و حامل های انرژی هستند و شاید بخواهند مبلغ یارانه ها را هم بالا 
ببرند اما مردم باید به این موضوع توجه کنند اگر یک میلیون تومان به یارانه ها 
هم اضافه شود 3 میلیون تومان به عنوان مثال از جیب مردم خالی خواهد شد. 
یزدی زاده ادامه داد: اگر نرخ حامل های انرژی تغییر کند مطمئن باشید که تولید 
قفل خواهد مانند همان زمانی که در دولت روحانی کارخانه ها قفل شدند و تولید 
عملًا وجود نداشت. وی ادامه داد: افرادی که در تیم آقای پزشکیان حضور دارند 
نمی توانند تهدید را به فرصت تبدیل کنند زیرا از فرصتی که در دولت خاتمی هم 

وجود داشت و کمترین میزان تحریم هم اعمال شده بود درست استفاده نشد.

یک کارشناس اقتصادی :
افزایش قیمت حامل های انرژی تولید را قفل می کند

آگهی ابلاغ اجرائیه کلاسه 1 / 140۳040۳0011000416 :
بدین وسیله به احد از وراث مرحوم ابوالفضل اقلیمی نام پدر علی تاریخ تولد: 
۱337/۰7/۰۱ شماره ملی: ۰3۸۱۹773۱۵ شماره شناسنامه ۴۶۹۴ ، خانم 
ملی:  شماره  تولد: ۱3۵۶/۰۶/۲۰  تاریخ  ابوالفضل  پدر:  نام  اقلیمی  فهیمه 
۰3۸۱۴۴7۶۱۸ شماره شناسنامه: 3۰۹۴7 ، ورثه بدهکار پرونده کلاسه ۱ / 
نگردیده  شناخته  ابلاغ  مامور  گزارش  برابر  که   ۱۴۰3۰۴۰3۰۰۱۱۰۰۰۴۱۶
اید ابلاغ می گردد که برابرسند ازدواج : شماره سند : ۸۶۹3 ، تاریخ سند : 
۱3۹۴/۱۱/۱3 ، دفترخانه صادر کننده : دفترخانه ازدواج شماره ۲۵ و طلاق 
شماره ۲۱ شهر قم استان قم بین مورث شما مرحوم ابوالفضل اقلیمی و خانم اکرم 
نیک خواه با موضوع لازم الاجرای تعداد ۱۲ عدد سکه کامل و تمام بهار آزادی 
جمهوری اسلامی ایران که بر اثر عدم پرداخت وجه ، بستانکار درخواست صدور 
اجرائیه نموده پس از تشریفات قانونی اجرائیه صادر و به کلاسه فوق در این اجراء 
مطرح میباشد لذا طبق ماده ۱۸ و ۱۹ آئین نامه اجرائی مفاد اسناد رسمی به شما 
ابلاغ می گردد از تاریخ انتشار این آگهی که تاریخ ابلاغ اجرائیه محسوب است 
فقط یک نوبت در روزنامه چاپ ، درج و منتشر می گردد ، ظرف مدت ده روز نسبت 
به پرداخت بدهی خود اقدام نمایید و در غیر این صورت بدون انتشار آگهی دیگری 

عملیات اجرائی طبق مقررات علیه شما تعقیب خواهد شد. )م الف ۱7۲۹۱(
مهدی روز خوش
رئیس اداره اجرای اسناد رسمی قم

یک کارشناس حوزه بورس ؛

دیدگاه مشاورین اقتصادی جلیلی و پزشکیان درباره بورس مبهم است
آقابزرگی با بیان این که  اگر شخص یا اشخاصی از همین 
الان ادعا کنند که مسایل بورس را در کوتاه مدت حل می 
کند مسلما یا اشتباه می کند یا به طور غلط اطلاع رسانی 
می کند گفت: ابهامات بسیار در فعالیت گروه ها و مشاورین 

اقتصادی این دو نامزد ریاست جمهوری وجود دارد. 
فردین آقابزرگی در گفت و گو با ایسنا درباره نگاه مسعود 
پزشکیان و سعید جلیلی به بازار سرمایه و بورس اظهار کرد: 
دیدگاه های مناسبی نسبت به احیای وضعیت اقتصادی 
و بازار سرمایه توسط این دو نامزد ریاست جمهوری مطرح 

شده است.
وی با بیان اینکه مسلما هیچکس نمی آید که بگوید من 
با بهبود وضع معشیت یا اقتصاد یا بازار سرمایه مخالفم، 
ادامه داد: اما نکته ای که اینجا حائز اهمیت است، وجود 
برنامه های عملیاتی، گروه مشاوران و افرادی است که با توجه 
به تجربه و تخصص در این زمینه به عنوان مشاور، دستیار 
یا احتمالا اعضای  کابینه مالی به کار گمارده می شوند با 
احتمال زیاد پیش  بینی می شود در کابینه نامزد مربوطه قرار 

بگیرند. 
این کارشناس بورس بیان کرد: در این خصوص مشاوران 
و گروه دستیاران اقتصادی در بازار سرمایه آقای پزشکیان به 
نظر می رسد به طور کاملا واضح و با تجربه تر و متخصص تر 
هستند، اما با توجه به اینکه چنانچه دولت آقای پزشکیان 
به روی کار بیاید فرآیند جلب اعتماد برای وزرای پیشنهادی 
و در درجه بعد هماهنگی با مجلس اصولگرا و به نوعی نوع 
حکمرانی هم که در گذشته وجود داشته این تناقض آشکار 
قابل پیش بینی است و نتیجتا اصطکاکی قابل توجه پیش 

خواهد آمد و این موضوع ممکن است به عنوان چالش بزرگ 
برای این گروه زبده و مبرهن پیش بینی شود.

افرادی که معرفی  و  آقای جلیلی  افزود: گروه  آقابزرگی 
کردند تجربه کمتری در این زمینه داشتند حتی ممکن 
است دیدگاه هایی که ایشان به خصوص در عرصه سیاست 
خارجی داشته تا حدودی سایه منفی تری به بازار سرمایه 
داشته باشد، اما گروه مشاوری آقای پزشکیان از دکتر طیب 
نیا و سایرین در این زمینه صاحب نظر هستند، اما چالش 

پیش رو آقای پزشکیان است قدر مسلم بیشتر از چالشی 
است که سد راه آقای جلیلی خواهد بود.

وی یادآور شد: آقای طیب نیا جزو وزرای بسیار خوشنام 
زمان دولت آقای روحانی بود بعد از یک مدت ایشان از مسند 
کار خارج شد و به خصوص دیدگاه های ایشان مبنی بر عدم 
کوچک سازی دولت، عدم تقید به اصل ۴۴ قانون اساسی 
یکی از نکات و دغدغه های بود که ایشان کاملا مد نظرش 
بود اما کاملا محقق نشد اینکه ایشان در دولت جدید در 

مسند کار بیاید و بتواند این مسائل را اجرا کند ایده آل است 
اما این موضوع با چالش هایی رو به رو خواهد بود و چون 
دولت نیازمند تامین کسر بودجه است به عناوین مختلف به 
صورت مصلحتی امور اقتصادی کماکان اداره خواهد شد و 
این یکی از نواقص و آفت های سیاست های توسعه و اقتصاد 

کشور است.
مشکلات بورس در کوتاه مدت حل نمی شود

این کارشناس بازار سرمایه با اشاره به اینکه سه عاملی که 
روی شرایط نامناسب بورس اثر گذاشت عبارت است از: 
افزایش نرخ بهره، انتشار بی حد و اندازه اوراق برای تامین 
کسری بودجه دولت و قیمت گذاری دستوری و ساختار 
اقتصاد است، متذکر شد:  اگر شخص یا اشخاصی از همین 
الان ادعا کنند که این مسایل را در کوتاه مدت حل می کند 
مسلما یا اشتباه می کند یا به طور غلط اطلاع رسانی می 
کند، این کار در بازه کوتاه مدت امکان پذیر نیست، یک 
برنامه مدون عملیاتی و زمان بندی شده می خواهد که 
یکپارچه حکمرانی اقتصادی به لزوم اجرای این تعهدات 
واقف باشد بنابراین، صرفا به این بسنده کنیم که شخص یا 
اشخاص زبده سر کار می آیند و می توانند یک تنه با نبرد 
با این چالش ها بپردازند و از عهده بحران های اقتصادی 
بربیایند و مشکلات را حل کنند اغراق آمیز و خوشبینانه 

است.
اقابزرگی تصریح کرد: اما تفاوت بین چالش های پیش رو 
گروه آقای پزشکیان یا کادر مشاورین کم تجربه تر در گروه 
آقای جلیلی بتوانند از انجام این کارها بربیایند جزو ابهاماتی 

است که برای همه رای دهندگان از هم اکنون وجود دارد.
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با پیروزی شیرین برابر مراکش؛

دختران تکواندو ایران برای نخستین بار 
قهرمان جام جهانی شدند

بانوان شایسته تکواندو ایران در دیدار پایانی و در یک مبارزه سخت و نزدیک مراکش 
را شکست دادند و برای نخستین بار روی سکوی نخست جام جهانی ایستادند.

به گزارش خبرنگار مهر، در ادامه رقابت های جام جهانی ۲۰۲۴ تکواندو که به 
صورت تیمی در کره جنوبی جریان دارد، امروز سه شنبه گروه دختران با حضور 
تیم هایی از مراکش، ساحل عاج، چین، هند، ایران و میزبان در شهر »چانچئون« 
پیگیری شد که تیم ملی بانوان کشورمان مقتدرانه توانست ضمن تاریخ سازی برای 

اولین بار قهرمان شود.
تیم ملی ایران در مبارزه نخست با ترکیب یلدا ولی نژاد، مهلا مؤمن زاده و ملیکا 
میرحسینی برابر کره جنوبی مدافع عنوان قهرمانی به میدان رفت و در یک مبارزه 
دیدنی و جذاب و به برتری رسید و راهی مبارزه نهایی شد. بانوان شایسته تکواندو 
ایران قاطعانه و در ۲ راند با نتایج ۱7۵ بر ۱۵۵ و ۱۵۵ بر ۱3۵ )امتیازات به صورت 

تیمی محاسبه می گردد( مدافع عنوان قهرمانی را شکست داد.
تیم ملی ایران با نظر فاطمه صفرپور با یک تغییر به مصاف مراکش رفت. ساغر 
مرادی جایگزین مهلا مؤمن زاده شد تا وی در کنار ولی نژاد و میرحسینی در یک 
دیداری نزدیک ۲ بر یک با نتایج )۱۸۰ بر ۱7۵ ایران / ۱۴۵ بر ۱۲۰ مراکش / ۱۴۵ 

بر 7۹ ایران( به پیروزی رسید و جام قهرمانی را بالای سر بردند.
تیم ملی ایران در حالی جام قهرمانی را برای نخستین بار به خود اختصاص داد که 

ناهید کیانی و مبینا نعمت زاده دو نماینده المپیکی خود را همراه نداشت.
روز گذشته نیز تیم آقایان موفق به کسب عنوان قهرمانی شده بودند. همچنین 
رقابت های بخش ترکیبی فردا چهارشنبه برگزار می شود که تیم ایران دور نخست 
استراحت داشته و برای صعود به دیدار نهایی برنده مبارزه چین و کره جنوبی را پیش 

رو خواهد داشت.

رضا درویش:

 گاریدو تا آخر هفته می آید

 مدیرعامل پرسپولیس گفت: مدارک گاریدو امروز کامل شده و ظرف یکی دو روز 
آینده مجوز وی به صورت کامل صادر خواهد شد و به احتمال زیاد تا آخر هفته این 

مربی به ایران خواهد آمد. 
رضا درویش مدیرعامل تیم فوتبال پرسپولیس امروز سه شنبه در خصوص آخرین 
وضعیت این باشگاه گفت: شورای برون مرزی مجوز خوان کارلوس گاریدو را صادر 
کرده و فقط گفته برخی از مدارک این مربی ناقص است و باید مدارک کامل ارائه شود. 
مدارک امروز کامل شده و ظرف یکی دو روز آینده مجوز وی به صورت کامل صادر 

خواهد شد. به احتمال زیاد تا آخر هفته این مربی به ایران خواهد آمد.
وی در واکنش به بدهی ۱3 میلیاردی سازمان لیگ به پرسپولیس عنوان کرد: طبق 
صورتی که سازمان لیگ اعلام کرده این سازمان به ما بدهکار است و اگر کارشناسی 
شود فکر می کنم این مبلغ بیشتر باشد. تبلیغات محیطی فصل گذشته را اصلا به 
ما ندادند. ما ۱۵ بازی میزبان بودیم و زمانی که می خواستیم از سازمان لیگ حق 
تبلیغات محیطی بخریم مبلغی بین 3 تا ۴ میلیارد باید پرداخت می کردیم. دو فصل 
است که سازمان لیگ به ما پولی از این بابت نداده و بدهکار است. جالب است که 
یک تیم از فصل قبل 7۰ تا ۸۰ میلیارد به سازمان لیگ بدهکار است و ما نیز در آن 
سهیم هستیم. اساس محاسباتی آنها چطور است، نمی دانیم. حیدر بهاروند رئیس 
سازمان لیگ اعلام آمادگی کرده و با تشکیل کارگروهی این موضوع را رسیدگی 

می کنیم.
مدیرعامل پرسپولیس در واکنش به بازگشت علیرضا بیرانوند، مهدی ترابی و دانیال 
اسماعیلی فر گفت: اگر اجازه دهید تا هفته آینده وضعیت همه چیز مشخص خواهد 
شد. ما نامه ای دادیم و به آنها اعلام کرده ایم باشگاه تا  آخر هفته منتظر آنها خواهد 
بود تا وضعیت خود را مشخص کنند. آنها سال ها بازیکنان ما بودند و از بهترین 
بازیکنان ما بودند. قرارداد دو نفر از آنها تمام شده است و حق انتخاب دارند ولی چون 

پرسپولیسی هستند منتظر هستیم ببینیم می خواهند بماند یا نه؟
وی در واکنش به این موضوع که اسماعیلی فر پشیمان شده و می خواهد برگردد، 
گفت: بحث پیشمانی مطرح نیست. بازیکن چند سال در یک تیم بازی می کند و بعد 
ترجیح می دهد برود. اگر بیایند معرفت خود را نشان دادند چرا که از رقم های نجومی 

گذشته اند. ما هم گفتیم باشگاه حدی دارد و ما نمی توانیم از آن عبور کنیم.
درویش در پایان بیان کرد: همه تلاش ما این است که یک تیم در حد و اندازه نام 
پرسپولیس ببندیم آن هم فارغ از دلالی ها و حواشی. تیمی می بندیم که در آسیا اسم 
پرسپولیس را برجسته کند. روز گذشته بانک شهر در جلسه ای که داشتیم دستور داد 
تا بدهی بازیکنان پرداخت شود. امیدوار هستم سایر بانک ها نیز به خودشان بیایند و 

یک یاعلی )ع( بگویند و در تعیین وضعیت باشگاه پرسپولیس دخیل باشند.

احسان حدادی:

 جامعه دوومیدانی به دنبال ارتقاء است

مراسم معارفه و تودیع احسان حدادی و سرپرست فدراسیون دوومیدانی امروز 
برگزار شد.

در پی انتخاب احسان حدادی به عنوان رییس فدراسیون دوومیدانی مراسم معارفه 
و تودیع احسان حدادی رییس فدراسیون دوومیدانی و حسین مطیعی سرپرست 
فدراسیون، امروز با حضور احمد نامنی مدیرکل دفتر مشترک فدراسیون ها و جمعی 
از ورزشکاران، مربیان و پیشکسوتان ورزش دوومیدانی ایران برگزار شد. در این مراسم 
احسان حدادی رییس جدید فدراسیون دوومیدانی اظهار داشت: خوشحالم که در 
خانه خودم هستم. امیدوارم چهار سال دیگر این فدراسیون را با سبدی از افتخارات به 
دست شخص بعدی بسپارم. حدادی ادامه داد: وقتی در مجمع انتخابات به دور دوم 
نمیرسد یعنی جامعه دوومیدانی به دنبال ارتقاء است و راه خود را پیدا کرده است. در 
ادامه این مراسم احمد نامنی گفت: شخصی که در جایگاه ریاست فدراسیون قرار 
گرفته است نیازی به معرفی ندارد. احسان حدادی از گوشت پوست همین ورزش 

است و امیدوارم درمسیر مدیریت نیز همانند دوران ورزشی موفق و سر بلند باشد.

کارشناس فوتبال با تاکید بر این که پرسپولیس از رفتن چند بازیکن لطمه نخواهد 
خورد، گفت: بیرانوند و ترابی عملکرد خوبی در فصل گذشته نداشته اند و جدایی 

آنها به پرسپولیس ضربه نمی زند.
تیم فوتبال پرسپولیس فصل بیست و سوم رقابت های لیگ برتر را با قهرمانی 

به پایان رساند. پس از به اتمام رسیدن مسابقات لیگ برتر، »اوسمار ویه را« از 
هدایت تیم پرسپولیس کنار رفت و علیرضا بیرانوند دروازه بان این تیم هم به صورت 

یک طرفه اقدام به فسخ قرارداد خود کرد.
مدیران باشگاه پرسپولیس پس از کش و قوس های فراوان روز سه شنبه ۵ تیر 

»خوان کارلوس گاریدو« را به عنوان سرمربی جدید سرخ پوشان معرفی کردند اما 
این مربی تا به امروز سه شنبه ۱۲ تیر هنوز وارد تهران نشده تا تمرینات این تیم را 

زیر نظر بگیرد.
در بحث نقل و انتقالات بازیکنان هم پرسپولیسی ها تاکنون فقط از تمدید قرارداد 
با مرتضی پورعلی گنجی و وحید امیری به صورت رسمی رونمایی کرده  تا نگرانی 

هواداران از بابت جذب بازیکنان جدید هم افزایش یابد.
مرتضی کرمانی مقدم پیشکسوت پرسپولیس در گفت و گو با خبرنگار مهر، در 
خصوص وضعیت این تیم اظهار داشت: هواداران نباید نگرانی به دل خود راه دهند 
خدا را شکر سرمربی تیم انتخاب شده و به زودی به ایران سفر خواهد کرد تا تمرینات 
تیم را پیگیری کند. امیدوارم دو، سه بازیکنی هم که قرار است از پرسپولیس جدا 

شوند؛ نفرات به مراتب بهتر جذب تا از این بابت هم نگرانی هواداران رفع شود.
او ادامه داد: به جز دانیال اسماعیلی فر که واقعاً در فصل گذشته عملکرد خوبی 
از خود نشان داد، جدایی علیرضا بیرانوند و مهدی ترابی نمی تواند به پرسپولیس 
ضرر بزند. نه ترابی و نه بیرانوند هیچکدام نتوانستند انتظارات را برآورده سازند و اگر 
این دو بازیکن هم نبودند پرسپولیس باز هم قهرمان می شد. بیرانوند گل های بدی 
دریافت کرد و با توجه به رفتارش در مقابل باشگاه و هواداران به نظرم در فصل جدید 

در پرسپولیس حضور نداشته باشد برای این تیم بهتر است.
جدید  سرمربی  عنوان  به  گاریدو  انتخاب  خصوص  در  فوتبال  کارشناس 
پرسپولیس گفت: رزومه او را دیده ام. او سابقه حضور در کشورهای آفریقایی، عربی 
و لالیگا اسپانیا را داشته است. او توانسته تیمش را در قاره آفریقا قهرمان کند و به 
نظرم کارنامه بدی در عرصه مربیگری ندارد. من نسبت به انتخاب گاریدو خوشبین 

هستم و امیدوارم که بتواند با پرسپولیس نتایج خیلی خوبی را کسب کند.
کرمانی مقدم افزود: اکنون زمان حمایت از تیم است و باید از سرمربی جدید 
حمایت شود تا بتواند به بهترین شکل ممکن کارش را در پرسپولیس آغاز کند. 
پرسپولیس در فصل جدید باید در خطوط دفاعی و هجومی تقویت شود. به نظرم 
جذب بازیکن خارجی باکیفیت به پرسپولیس در امر گلزنی کمک خواهد کرد. 
چون مهاجم با کیفیت و شش دانگ در ایران کم است و بهتر خواهد بود تا از بازیکن 

خارجی برای تقویت خط هجومی پرسپولیس استفاده شود.

مرتضی کرمانی مقدم مطرح کرد

نبود دو بازیکن به پرسپولیس ضربه نمی زند

بعد  قطر  ستارگان  لیگ  نایب قهرمان  الریان،  باشگاه 
از جدایی لئوناردو ژاردیم تصمیم دارد تا پویا اسبقی را 

استخدام کند.
حضور  پیرامون  فراوانی  اخبار  گذشته  روزهای  طی 
احتمالی لئوناردو ژاردیم) کاشف امباپه در موناکو ( در 
شباب الاهلی به گوش می رسید و او حتی قرارداد ۵/3 
میلیون دلاری خود را با الریان قطر فسخ کرد اما مسئولان 
باشگاه اماراتی در نهایت از پائولو سوسا به عنوان سرمربی 
جدید خود رونمایی کردند. مدیریت باشگاه الریان که از 
پرداخت هزینه بالا به ژاردیم خلاص شده، تأکید کردند 

جدید  فنی  کادر  و  سرمربی  جذب  برای  تلاش  در  که 
برای هدایت تیم هستند و به زودی این موضوع را اعلام 
خواهند کرد. حالا از قطر خبر می رسد گزینه هدایت 
الریان که فصل قبل در لیگ ستارگان قطر نایب قهرمان 
شد و مجوز صعود به لیگ نخبگان آسیا را دریافت کرد، 
کسی نیست جز پویا اسبقی. سرمربی ایرانی که فصل 
و  داشت  عهده  بر  را  الشمال  هدایت   ۲۰۲3-۲۰۲۴
بر خلاف سال های قبل توانست این تیم را در جدول 
حفظ کند. به خاطر همین عملکرد خوب بود که مدیران 

الشمال قرارداد اسبقی را تا سال ۲۰۲۶ تمدید کردند.

در  گوته بورگ  هدایت  سابقه  که  ایرانی  سرمربی  این 
در  بارنزلی  سوئد،  ساله های   ۲۱ زیر  تیم  سوئد،  لیگ 
چمپیونشیپ و همچنین ستاره سرخ بلگراد را در کارنامه 
دارد، از الشمال دستمزدی حدود ۶۰۰ هزار دلار دریافت 
می کرد. حالا الریان قرار است او را با ۲ برابر این مبلغ به 
خدمت بگیرد. البته این اتفاق در شرایطی رخ می دهد 
که الشمال با جدایی سرمربی 3۸ ساله و ایرانی خود 
موافقت کند. آن وقت است که الریان از اسبقی رونمایی 
خواهد کرد و او هم می تواند حضور در لیگ نخبگان آسیا 

را تجربه کند.

پویا اسبقی، از الشمال به الریان؟

یک ایرانی جانشین کاشف امباپه می شود

پیشکسوت فوتبال با بیان این که استقلال نباید زمان را از دست بدهد گفت: این 
تیم فصل سختی در پیش دارد و برای عملکرد خوب نیاز است نفرات مد نظرش 

را بزودی نهایی کند.
ایمان عالمی در خصوص وضعیت استقلال برای لیگ بیست و چهارم گفت: 
فصل گذشته استقلال در سخت ترین شرایط و با کوهی از مشکلات توانست با 
همت کادر فنی و غیرت بازیکنان و حمایت هواداران نایب قهرمان لیگ شود . 
اگر چه این تیم تا دقایق پایانی لیگ قهرمان بود اما اتفاقاتی که گفته می شد غیر 
فوتبالی بوده باعث قهرمانی رقیب شد. استقلال برای فصل پیش رو کار سختی 
در پیش دارد و باید بهترین عملکرد را در زمان نقل و انتقالات داشته باشد و به 
سرعت نفرات مورد نظر را جذب تا برای فصل جدید آمادگی کامل را داشته باشد تا 

بتواند به هدفش که قهرمانی است دست پیدا کند.
نقاط ضعف باید برطرف شود

کارشناس فوتبال در خصوص ترمیم نقاط ضعف استقلال برای فصل جدید 
گفت : استقلال فصلی بسیار شلوغ را در پیش دارد و باید در لیگ داخلی ،جام 
حذفی و لیگ نخبگان حضوری پر قدرت داشته باشدپس لازم است که تیم را 
نسبت به فصل پیش پر قدرت تر ببندد و این اتفاق مستلزم آن است که نقاط 
ضعف فصل پیش با خرید بازیکنان طراز اول پوشش داده شود . استقلال در 
خط دفاع نیاز به یک مدافع تمام عیار دارد اگرچه با آمدن سیلوا مشکلات دفاعی 

استقلال تا حدودی برطرف شد اما باید این خط بیشتر تقویت شود . در خط 
هافبک با مصدومیت مهدی پور مشکلات استقلال بیشتر شد و کادر فنی باید 
یک هافبک خلاق و دو وینگر خوب را به خدمت بگیرد و در خط حمله هم نیاز به 

مهاجم نیاز دارد تا بتواند در مسابقات پیش رو عملکرد موفقی داشته باشد تا بتواند 
از نام ایران و استقلال در لیگ نخبگان دفاع کند .

نبود نظارت فساد آور است
وی در خصوص فساد در لیگ آزادگان خاطر نشان کرد: نمیتوانم بطور قاطع 
بگویم فساد در لیگ آزادگان خیلی زیاد است اما وقتی نظارت کم باشد ناخودآگاه 
فساد شکل می گیرد . نهادهای نظارتی بیشتر برروی لیگ برتر نگاه ویژه دارند و 
این باعث خواهد شد تا در لیگ های پایین تر شاهد این اتفاق باشیم و باید امیدوار 
باشیم حالا که چندین نفر را به دلیل فساد مورد باز خواست قرار داده اند این روند 

ادامه پیدا کند تا هرچه زودتر شاهد فوتبال پاک در کشورمان باشیم .
تلاش مسوولان فساد را از بین خواهد برد

عالمی در پاسخ به این پرسش که چقدر زمان لازم است تا فساد در فوتبال برای 
همیشه ریشه کن شود تاکید کرد : به اعتقاد من فوتبال ما بالانس نیست و این 
باعث فساد می شود البته در بعضی کشورهای صاحب فوتبال هم فساد وجود 
داشت که ریشه کن شد. مسوولان و نهادهای نظارتی می توانند در کمترین زمان 
ممکن افرادی را که نقش زیادی در فساد دارند شناسایی و با آنان برخورد کنند تا 
هرچه زودتر شاهد ریشه کن شدن فساد در فوتبال باشیم تا در آینده هیچ کس 
از فساد یا تبانی حرفی به میان نیاورده و تنها شاهد فوتبال پاک باشیم و از ازاین 

فوتبال پاک و بدون فساد لذت ببریم.

ایمان عالمی:

استقلال نباید زمان را از دست بدهد

با کسب دو نشان  بردار قمی  وزنه 
رقابت های  دوم  سکوی  بر  نقره 

قهرمانی کشور ایستاد.
عرب  حمید  ؛  ایمان  گزارش  به 
خراسانی وزنه بردار دسته 73 کیلوگرم 
کشور  قهرمانی  مسابقات  در  قم 

صاحب دو نشان نقره شد.
در یک ضرب این وزن که ۹ ورزشکار 
حضور داشتند حمید عرب خراسانی 
با مهار وزنه ۱3۵ کیلوگرم در جایگاه 

دوم ایستاد و به نشان نقره رسید.
این وزنه بردار قمی همچنین در مجموع یک ضرب و دو ضرب با ثبت حد نصاب ۲۹3 کیلوگرم نائب قهرمان شد.

مسابقات وزنه برداری قهرمانی بزرگسالان ایران در خانه وزنه برداری اصفهان برگزار شد.

رقابت های دو و میدانی بزرگسالان ایران 
با دو مدال در بخش آقایان و دو مدال در 
بخش بانوان برای نمایندگان قم به پایان 

رسید.
سلامتیان  علی  ایمان؛  گزارش  به 
نماینده قم در ماده ۱۱۰ متر با مانع در 
از خط  ثانیه  ثانیه و ۲۲ صدم  زمان ۱۴ 

پایان گذشت و به نشان طلا رسید.
محمد غفاریان هم در پرش طول با حد 

نصاب ۴ متر و ۴۰ سانتیمتر نائب قهرمان شد و دومین نشان نقره تیم قم را به دست آورد.
در بخش بانوان هم محدثه ابراهیم پور در ماده پرش طول با رکورد ۵ متر و ۵۹ سانتیمتری در جایگاه سوم قرار گرفت و صاحب 

نشان برنز شد. حنانه عطایی هم با حد نصاب 3۵۶۹ در ماده هفتگانه به مدال برنز رسید.
رقابت های دو و میدانی قهرمانی بزرگسالان ایران در دو بخش آقایان و بانوان به میزبانی مجموعه آفتاب انقلاب تهران برگزار شد.

با کسب دو مدال نقره  رقم خورد؛

نائب قهرمانی وزنه بردار قم در مسابقات کشوری
در بخش بانوان و آقایان؛

کسب چهار مدال دوندگان قم در رقابت های قهرمانی کشور

بر اساس رده بندی جدید فدراسیون جهانی تنیس روی میز، نیما عالمیان ۱3 
پله سقوط داشته است، نوشاد عالمیان و ندا شهسواری اما هر یک با صعودی 

قابل توجه مواجه بودند.
 فدراسیون بین المللی تنیس روی میز رده بندی جدید بازیکنان این رشته 
در هر دو بخش مردان و بانوان را منتشر کرده است.بر اساس رده بندی جدید 
منتشر شده، نوشاد عالمیان که اخیرا از رنکینگ جهانی صاحب سهمیه المپیک 
شد با صعود مواجه شده و همچنان در صدر دیگر بازیکنان ایرانی قرار دارد. نیما 
عالمیان که با قهرمانی در آسیای میانه صاحب سهمیه المپیک شد اما در این 
رده بندی ۱3 پله سقوط داشته است.در بخش بانوان هم ندا شهسواری تنها 
دختر المپیکی تنیس روی میز ایران ۱۲ پله صعود داشته است اما سومین 

بازیکن ایران در این بخش رنکینگ جهانی به حساب می آید.
رده بندی بازیکنان تنیس روی میز ایران در رده بندی جهانی به این شرح 

است:
بخش مردان

* نوشاد عالمیان: این بازیکن با 3 پله صعود در جایگاه ۴۶ قرار گرفته است
* امیرحسین هدایی: این بازیکن با 3 پله سقوط در جایگاه ۱۴۵ قرار گرفته 

است
* نیما عالمیان: این بازیکن با ۱3 پله سقوط در جایگاه ۱۸۶ قرار گرفته است

* امیرمهدی کشاورزی: این بازیکن بدون تغییر جایگاه در رده ۱۸۸ است
بخش بانوان

* الینا رحیمی: این بازیکن با یک پله سقوط در رده ۲7۲ قرار گرفته است
* مهشید اشتری: این بازیکن با ۱۲ پله صعود در رده 3۴۶ قرار گرفته است
* ندا شهسواری: این بازیکن با ۱۲ پله صعود در رده 3۹۵ قرار گرفته است
* شیما صفایی: این بازیکن با یک پله صعود در رده ۴73 قرار گرفته است

در رده بندی فدراسیون جهانی؛

سقوط ۱3 پله ای پینگ پنگ باز المپیکی ایران
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مسعود پزشکیان: 

مطمئن باشید از حق و حقوق همه دفاع 
خواهیم کرد

نامزد انتخابات ریاست جمهوری گفت: مطمئن باشید از حق و حقوق همه 
دفاع خواهیم کرد اما همه باید کمک کنید چرا که این تغییر به صورت لحظه ای 

اتفاق نخواهد افتاد.
مسعود پزشکیان نامزد انتخابات چهاردهمین دوره ریاست جمهوری صبح 
دولت  درباره  »گفت وگو  عنوان  با  نشستی  در   - تیر ۱۴۰3   ۱۲ - سه شنبه 
فرهنگی؛ برای ایران« که با حضور جمعی از اهالی فرهنگ و هنر در سالن 
همایش های رایزن مرکز دایره المعارف اسلامی برگزار شد، در واکنش به طرح 
مطالباتی برای بیان برخی مطالب در مناظره تلویزیونی امشب با تاکید بر اینکه 
من به دنبال اینکه پستی بگیرم و رئیس شوم نیستم و باید این تصور که من آمدم 
به هر قیمتی رای بگیرم را از ذهن خود بیرون کنید، گفت: من بارها گفته ام که 
من کارشناس همه رشته ها نیستم اما دیدگاهم خیلی روشن است؛ من به علم و 

کارشناسی معتقدم و به احقاق حقوق همه جامعه معتقد هستم.
وی افزود: آنچه که از نظر اعتقادی به آن اعتقاد دارم مناظره ای است که 
ملائک با خدا درباره انسان می کنند؛ خداوند به انسان علوم، هنرمندی ها، 
مهارت ها و توانمندی ها را یاد داد و انسان مسجود ملائک شد چون دانایی، علم 
و هنر داشت نه اینکه نماز می خواند و روزه می گرفته سجده خدا می کرد؛ انسان 

که مورد سجده قرار می گیرد به دلیل علم و آگاهی و هنرش است.
نامزد انتخابات ریاست جمهوری تاکید کرد: هنرمندان باید بتوانند وضعیت 
ناهمگونی که در جامعه به وجود آمده است را با هنر حل کنند؛ هنرمندان باید 
کمک کند تا من بتوانم کاری کنم. هنرمندان باید بگویند که این ناهمگونی و 
واگرایی که در جامعه ایجاد شده است به چه شکلی کار کنیم که بتوانیم کنار هم 
قرار بگیریم و مملکت را به جایی که باید برسانیم. اینکه تصور کنید من کشتی 
نجات هستم، اینگونه نیست بلکه من کارگزار تفکر و اندیشه ای خواهم بود که 
بتواند شایستگی، توانمندی، علم، مهارت و هنر و همچنین عزت و سربلندی 

ما را به ارمغان آورد.
پزشکیان عنوان کرد: من در جلسه جبهه اصلاحات گفتم که من در ابتدا 
و من  و عدالت است  اعتقاد دارم حق  آن  به  و اصولی که  اصولگرا هستم 
وظیفه دارم که با مردم بر اساس انصاف رفتار کنم و در حق کسی نامردی 
نکنم. همچنین گفته ام که اصلاحات را با تمام وجود باور دارم چرا که حق و 
عدالت وجود ندارد و باید اصلاح کنیم تا این حق و عدالت در جامعه ایجاد 
شود. ما آمده ایم برای کشور ایران و نسل های آینده ایران کاری بکنیم که وقتی 
بچه های ما ماندند و ما رفتیم از ما با عزت یاد کنند نه اینکه پشت سرمان بد و 

بیراه بگویند.
وی با تاکید بر اینکه هنر این نیست که اگر من بد عمل کردم شما جوابم را 
آنگونه بدهید، گفت: مطمئن باشید از حق و حقوق همه دفاع خواهیم کرد 
اما همه باید کمک کنند؛ چرا که این تغییر به صورت لحظه ای اتفاق نخواهد 

افتاد.

رضاحسینی نماینده ادوار مجلس: 

پزشکیان می تواند کشور را از بحران 
خارج کند

نماینده ادوار مجلس گفت: مناظره دوشنبه شب با سوال هایی که مطرح شد 
نشان داد که وزن آقای پزشکیان در اداره امور و برنامه ریزی برای کشور بسیار 
سنگین تر از آقای جلیلی بود، بعد از مناظره مردم علاقمند شدند به اینکه در 

عرصه انتخابات وارد شوند. 
مصطفی رضاحسینی قطب آبادی نماینده ادوار مجلس شورای اسلامی 
در گفت وگو با خبرنگار ایلنا، درخصوص مناظره شب گذشته گفت: مناظره 
شب گذشته از آن مناظره هایی بود که شاید بسیاری از مردم منتظر بودند 
و آن هم بیان حقایق و واقعیت ها از رسانه ملی و توسط نامزدهای ریاست 
جمهوری بود. سوالات طرح شده نشان از این داشت که به این واقعیت 
رسیدند که مشکلات مردم بسیار حاد و عدیده است و باید برای درمان این 

مشکلات چاره اندیشید.
وی ادامه داد: مناظره دیشب با سوال هایی که مطرح شد نشان داد که وزن 
آقای پزشکیان در اداره امور و برنامه ریزی برای کشور بسیار سنگین تر از آقای 
جلیلی بود و آقای پزشکیان با صداقتی که دارند به خوبی مسائل را مطرح و 

مشکلات مردم را بیان کردند.
نماینده ادوار مجلس تصریح کرد: بنده رصدی که از دیشب بعد از مناظره 
داشتم تا صبح امروز واقعا مردم علاقمند شدند به اینکه در عرصه انتخابات وارد 

شوند و در دور دوم بیشتر و باشکوه تر حضور پیدا کنند.
که  هایی  واقعیت  این  اگر  که  است  این  بنده  تصور  کرد:  وی خاطرنشان 
دارد بیان می شود را طرف مقابل کتمان و انکار نکند واقعیت این است که 
افراطی گری در کشور در این سال های اخیر به حدی بوده که مردم را رنجانده 
و ما شاهد این اتفاق در اداوار مختلف مجلس و در حوزه های دیگر سیاسی 
هستیم که نمود آن را در انتخابات دیدیم که عدم حضور ۶۰ درصد نشان از 

ضعف های چندین ساله در اجرا بوده است.
نماینده ادوار مردم شهر بابک در مجلس ابراز داشت: ما در انتخابات ریاست 
جمهوری از ۸۵ درصد مشارکت داشتیم تا اینکه به این ۴۰ درصد رسیدیم، عملا 
نشان می دهد که مردم حرفی برای گفتن دارند و باید صدای مردم شنیده شود 

وگرنه نظام ضربه اش را خواهد خورد.
رضاحسینی در ادامه خاطرنشان کرد: آقای پزشکیان می تواند کشور را از 
بحران خارج کند، می تواند مردم را با نظام آشتی دهد؛ پزشکیان می تواند تعادل 
و تعامل بین ایران و سایر دولت ها را به خوبی محقق  کند. او تنها رییس جمهور 
در  البلاغه  نهج  و  دارد  حفظ  سینه  در  را  قرآن  که  است  اسلامی  جمهوری 
اندیشه اش حفظ است و در تمام دوران زندگی شخصی و کاری اش نشان داده 

که صداقت در اولویت کارهایش بوده است.
وی افزود: من به صداقت پزشکیان در مقابل خداوند متعال، هم رزمانم در 
جبهه، برادر شهیدم و همه شهدا شهادت می دهم و سوگند یاد می کنم که 
پزشکیان همواره با صداقت شجاعت کار می کند. حیف است که از این ظرفیت 
عبور کنیم و باز کشور توسط عده ای اداره شود که بسیار محدود عمل می کنند 

و قشر خاصی اطراف خود دارند.
نماینده ادوار مجلس عنوان کرد: گرانی هایی که کمر مردم را شکسته است، 
برای نظام خوب نیست و یقیناً به جز آقای پزشکیان اگر کسی بخواهد انتخاب 
شود حتما دلسردی ها بیشتر می شود و مشکلات برای کشور هم بیشتر خواهد 
بود، این ها واقعیت است تهدید نیست. این واقعیت است که مردم در دور اول با 

»نه« به صندوق ها نشان دادند.
وی ابراز داشت: به نظر من امروز باید از حالت تدافعی و کتمان کردن و نادیده 

گرفتن خارج شویم و واقعیت های جامعه را بپذیریم.

محمدرضا اسماعیلی مقدم نماینده اسبق قم  در گفت و گو با »ایمان«:

رییس جمهور آینده محدود به یک جریان خاص نباشد

اشاره :چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری در مرحله دوم با حضور دو 
نامزد یعنی  دکترمسعود پزشکیان ودکتر سعید جلیلی به روزهای پایانی تبلیغات خود 
نزدیک می شود و روز جمعه  ۱۵ تیرماه شاهد برگزاری این انتخابات در این مرحله 
خواهیم  بود.   این دو نامزد با دو رویکرد متفاوت برای اداره کشور در حال رقابت  برای 
کسب آرا مردم هستند تعدادآرا دکتر پزشکیان در مرحله اول ۱۰ میلیون و ۴۱۵ هزار 
و ۹۹۱ رای و تعداد آرای سعید جلیلی ۹ میلیون و ۴73 هزار و ۲۹۸ رای بوده است 
میزان مشارکت در این دوره از انتخابات ریاست جمهوری، ۴۰ درصدبوده است و 
۶۰درصد واجدین شرایط در این مرحله از انتخابات شرکت نکرده اند . برای  بررسی 
چرایی علل کاهش مشارکت و همچنین راهکارهای افزایش مشارکت  در مرحله دوم  
راهبرد موفقیت نامزدها در این مرحله  خبرنگار ما به سراغ محمدرضا اسماعیلی 
مقدم نماینده مردم قم در مجلس ششم رفته و با وی به  گفت وگو نشسته است .وی 
می گویند نتیجه مرحله اول انتخابات  نشان داد دیگر مردم توجهی به اصلاح طلب، 
اعتبار  و  ندارند  واپس گرا  بنیادگرای  منفعت گرا،  اپوزوسیون  اعتدالی،  اصول گرا، 
گروه های مرجع با تفکرات مختلف تا حد زیادی از بین رفته است. مردم نشان دادند 
جلوتر از گروه های مرجع قدم بر می دارند. گروه های مرجع باید بتوانند ابتدا حرف و 
پیام مردم را بشنوند تا بتوانند در سیاست ها و تفکرات خود متناسب با نیازهای مردم 
بازنگری کنند.وی معتقد است : . رییس جمهور آینده برای حل ابربحران ها نمی تواند 
خود را محدود به یک جریان خاص کند. وی باید تکثر را به رسمیت بشناسد و بدون 
توجه به جناح و حزب و دسته و گروه افراد، از شایسته ترین افراد در کابینه و دولتش 

استفاده کند. محصل این گفت وگو را درادامه می خوانید:
جناب آقای اسماعیلی مقدم، به نظر شما مردم در انتخابات 8 تیر چه پیامی 

داشتند؟
من فکر می کنم اکثریت مردم چه آن ها که رای دادند چه آن ها که رای ندادند 
یک پیام را مخابره کردند:اصلاح طلب، اصول گرا، اعتدالی، اپوزوسیون منفعت گرا، 
بنیادگرای واپس گرا، دیگه تمومه ماجرا!به نظرم این انتخابات بیش از هر چیز نشان داد 
مردم از تمامی گروه های مرجع فکری عبور کردند و اعتبار گروه های مرجع با تفکرات 

مختلف تا حد زیادی نزد مردم از بین رفته است.
منظور شما از این گروه های مرجع که بیان می کنید چیست؟

می توان گروه های مرجع را در ظهور و بروز سیاسی شان به سه دسته کلی تقسیم کرد 
که جایگاه و فراگیری بیشتری دارند.

بدنه اصولگرایی بی توجه به توصیه ها، سعید جلیلی را انتخاب کرد!
اصول گرایان :بدنه اجتماعی اصول گرایان اواخر دهه شصت و اوایل دهه هفتاد بدنه 
اجتماعی جناح راست آن سال ها مطیع و پیرو رهبری انقلاب، مرجعیت مذهبی و 
علمای بلاد ذیل مرجعیت، جامعه مدرسین حوزه علمیه قم، جامعه روحانیت مبارز تهران 
و برخی سخنرانان مذهبی بود. جریانی که تقریباً در انتخابات سال 7۶ از ناطق نوری 
حمایت کرد. پس از انتخابات 7۶ به مرور نقش مراجع تقلید و علمای بلاد کمرنگ شد و 
برخی سخنرانان مذهبی مداحان  و تشکل ها جایگزین  گروههای مرجع  اصولگرایان 
شدند. نمی توان نقش این شبکه را در افزایش رای احمدی نژاد در دور اول انتخابات سال 
۸۴ در دو روز آخر نادیده گرفت. اوج بروز این جریان در سال ۸۸ در حمایت از احمدی نژاد 
بود. ظهور جریان انحرافی اوج اختلاف و جدایی مراجع و علمای بلاد از این جریان بود. 
در این مرحله عملا یکه تاز مرجعیت فکری اصولگرایان، برخی  سخنرانان مذهبی تندرو 
و مداحان  و غیره شدند. اما اتفاق بسیار مهم انتخابات هشتم تیر، انقطاع بین این بدنه 
از سران و سلبریتی های این جریان بود.  که صراحتاً از محمدباقر قالیباف حمایت کردند 

ولی بدنه اصولگرایی بی توجه به همه این توصیه ها، سعید جلیلی را انتخاب کرد!
پزشکیان شخصیت معتدل، مردمی ، صادق و پاک دستی است

مرور  به  دینی  روشنفکری  جریان  افول  و  هفتاد  دهه  اواخر  :از  اصلاح طلبان 
اصلاح طلبان دچار نقصان گفتمانی شدند. پس از اتفاقات سال ۸۸ و حذف خیلی 
و  جریان  این  ایجابی  نقش  نیز  کشور  سیاسی  سپهر  از  اصلاح طلب  نیروهای  از 
شعارهای دهه هفتاد آن به حاشیه رفت. بازگشت اصلاح طلبان به قدرت از سال ۹۲ 
صورت گرفت. اصلاح طلبانی که دیگر نه مثل دهه شصت حول گفتمان اقتصادی 
عدالت خواهانه جمع شده بودند، نه مثل دهه هفتاد محوریت اجتماع شان آزادی بیان 
و توسعه سیاسی بود. آن ها تنها راهبردشان ترساندن مردم از رقیب بود و  دو دوره با 
همین راهبرد موفق به پیروزی شدند. اوج این راهبرد در رفتارهای حسن روحانی در 
انتخابات ۹۶ نمایان شد و در سخنرانی ای که به مردم هشدار داد رقیبش در خیابان 
جریان  این  کامل  شکست  روحانی  حسن  دولت  دوم  سال  چهار  می کشد.  دیوار 
بود. جریانی که چه در شعار اصلی اش که مذاکره بود با آمدن ترامپ متوقف شد و 
در شاخص های اقتصادی هم در دولت دوازدهم موفق نبود. عدم توفیق های پیاپی 
اصلاح طلبان در انتخابات  غیر رقابتی ۱۴۰۰ و انتخابات های ۹۸ و ۱۴۰۲ مجلس 
نشان داد اقبال به این جریان در جامعه کم شده اما آن ها این عدم استقبال را به رد 
صلاحیت ها و بسته بودن فضا نسبت می دادند. انتخابات هشتم تیر اولین انتخابات 

پس از ۸۸ بود که نامزد اختصاصی جبهه اصلاحات تأیید صلاحیت شد. تمام شبکه 
اصلاح طلبان در سراسر کشور در همه سطوح و با همه مهره های تأثیرگذار از جمله 
خاتمی و ظریف به میدان آمدند و نه تنها موفق نشدند مشارکت سیاسی را افزایش 
دهند که کم ترین مشارکت سیاسی تاریخ انتخابات های جمهوری اسلامی رقم خورد. 
قابل حدس است که بخش زیادی از رای مسعود پزشکیان رای به شخصیت معتدل، 
مردمی و صادق بودن و پاک دستی و ساده زیستی وی بوده نه رای به دوقطبی سازی ها! 
اگر بخواهیم واقع بین باشیم جریان اصلاح طلب دیگر نمی تواند فقط با شعار سلبی و 

ترساندن مردم از رقیب، مرجعیت فکری خود در جامعه را حفظ کند. 
انقطاع عموم مردم از گروه های فکری مرجع و جریانات سیاسی 

بود.  و کاهش مشارکت  انتخابات  :اپوزوسیون سال ها در پی تحریم  اپوزوسیون 
ثمره تمام تلاش های اپوزوسیون در انتخابات های ریاست جمهوری 7۶ تا ۹۶ هیچ 
بود! اما آیا واقعا ا پوزوسیون پیروز دو انتخابات قبلی بود؟! نگاهی به انتخابات سال 
۱۴۰۰ نشان می دهد بیش از این که یک تحریم تشکیلاتی اتفاق افتاده باشد، با 
عدم مشارکت ناامیدان از دولت دوم روحانی مواجه هستیم چرا که شهید رییسی با 
آرای قابل توجه ۱۸ میلیون رای پیروز شد که این رای فقط رای بدنه اصولگرایی نبود. 
وقایع سال ۱۴۰۱ با وعده انقلاب چند ماهه اپوزوسیون به اوج رسید اما با فروکش 
کردن اعتراضات، عیار وعده های اپوزوسیون برای مردم ناراضی داخلی مشخص شد. 
سپس اختلافات بین چهره های مختلف اپوزوسیون، کاسبی با خون مردم، لمپنیزم 
شدید آن ها و شعارهای بی ربط به مطالبات مردم چهره واقعی آن ها را نیز کاملًا 
مشخص کرد. اپوزوسیونی که بخشی از آن ها در رژیم پهلوی هیچ انتقادی به ایرادات 
نمی کردند اما اکنون وجهه منتقد به خود گرفتند و حاضر هستند نظام فعلی به هر 
قیمتی حتی حمله کشورهای خارجی سرنگون شود تا فرزندان خود را که برای همین 
روز آماده کردند برای حکومت کردن به ایران بفرستند. در انتخابات ۸ تیر هم نه هیچ 
قرینه بیرونی از همراهی کسانی که رای ندادند با اپوزوسیون قابل مشاهده است، نه 
می توان این عدم مشارکت را به پای یک تحریم هماهنگ ناشی از یک سازمان سیاسی 
دانست. به نظر می رسد بیش از این که با تحریم سیاسی مواجه باشیم با قهر افراد 
خسته، بریده و ناامید از هر گونه بهبود وضعیت اقتصادی، اجتماعی، سیاسی مواجه 
هستیم. افرادی که برای شان این سوال پررنگ است که آیا رییس جمهور قادر به ایجاد 
تغییر به نفع مردم است؟! بنابراین شاید یکی از مهم ترین  پیام های این انتخابات، 
نمایان شدن انقطاع عموم مردم )چه اکثریت رای دهندگان چه اکثریت افرادی که رای 
ندادند( از تمامی گروه های فکری مرجع و جریانات سیاسی داخلی و خارجی باشد!

گروه های مرجع تفکرات خود  را متناسب با نیازهای مردم بازنگری کنند
 به نظر شما گروه های مرجع باید چه کنند تا بتوانند اعتبار خود را بازیابی 

کنند؟
مردم نشان دادند که هم اکنون جلوتر از گروه های مرجع قدم بر می دارند. گروه های 
مرجع باید بتوانند ابتدا حرف و پیام مردم را بشنوند تا بتوانند در سیاست ها و تفکرات 
خود متناسب با نیازهای مردم بازنگری کنند. اگر این گروه ها نیازهای مردم را درک 

نکنند طبیعتاً نمی توانند پاسخی به این نیازها بدهند.
رییس جمهور آینده تابع منافع ملی باشد نه منافع شخصی و جناحی 

نظر شما در مورد دور دوم انتخابات چیست؟
به نظر من نامزدی می تواند نظر مردم را جلب کند که بتواند ابتدا نیازهای آن ها 
را بشناسد. عمده مردم در این انتخابات نشان دادند که از تغییر و بهبود وضعیت 
خودشان از جهات مختلف ناامید هستند. مردم نشان دادند از دعواهای گروه های 
سیاسی خسته اند و باور ندارند که رییس جمهور می تواند وضعیت کشور را از نظر 
اقتصادی، اجتماعی و سیاسی بهبود دهد. به نظر من نامزدی موفق است که بتواند 
به مردم ثابت کند علاوه بر این که پاکدست است، صداقت دارد، به دنبال دعوا و دو 
قطبی کردن فضای کشور نیست، تجربه اجرایی دارد و برنامه دارد از کارشناسان و 
مدیرانی استفاده کند که متخصص باشند، سالم باشند، در تصمیماتشان تابع منافع 
ملی باشند نه منافع شخصی و جناحی، و نسبت به مشکلات مردم و کشور آگاهی 
داشته باشند. رییس جمهور آینده برای حل ابربحران ها نمی تواند خود را محدود به 
یک جریان خاص کند. وی باید تکثر را به رسمیت بشناسد و بدون توجه به جناح و 

حزب و دسته و گروه افراد، از شایسته ترین افراد در کابینه و دولتش استفاده کند.

دبیرکل حزب کارگزاران سازندگی ایران گفت: تفکر پزشکیان تفکری است که می خواهد 
ایران را بر سکوی قهرمانی بنشاند اما تفکر مقابل تفکری است که می خواهد ایران و مردم 

ایران را به بهشت رهنمون کند، اینها در مقابل هم قرار گرفته اند و صحنه روشن است..
سیدحسین مرعشی شامگاه سه شنبه - ۱۲ تیر - در همایش ورزشکاران حامی مسعود 
پزشکیان که در سالن شهدای زغال سنگ شهر کرمان برگزار شد، اظهار داشت: دوباره 
در صحنه سیاست، تفکرات احمدی نژادی در معرض یک انتخاب قرار گرفته است، 
همه ما فکر می کردیم اگر قرار باشد انتخابات در سال ۱۴۰3 به مرحله دوم برود، بین 
پزشکیان و قالیباف باشد و می توانست یک انتخابات برد-برد باشد، زیرا قالیباف تجربه 
کافی برای اداره کشور داشت و سیاست هایش نیز از سیاست های افراطی فاصله گرفته و 
میانه رو شده است؛ قالیباف جرات نمی کرد بگوید می خواهد برود تحریم ها را نقد کند و 

از حرف هایش معلوم بود با تحریم موافق نیست.
وی با بیان اینکه دنیا چرخیده و باز به عقب برگشتیم، گفت: البته پزشکیان شخصا 
آدم توانا، صادق، مردم دار و درستکار است، اما حتما هاشمی رفسنجانی نمی شود ولی 
جریان)مقابل( همان جریان است. مرعشی افزود: تفکر پزشکیان تفکری است که 
می خواهد ایران را بر سکوی قهرمانی بنشاند اما تفکر مقابل تفکری است که می خواهد 
ایران و مردم ایران را به بهشت رهنمون کند، اینها در مقابل هم قرار گرفته اند و صحنه 
روشن است. وی تصریح کرد: ما می گوییم این ایرانی هایی که سال ۱3۵7 آمدند به امام 
)ره( تکیه کرده و از ایشان تبعیت کردند و جمهوری اسلامی را ساختند، اینها محترم تر از 
این هستند که با پلیس و بگیر و ببند و دستورات حکومتی چادر سرشان کنیم یا به نماز 

خواندن وادارشان بکنیم.

مرعشی گفت: اینقدر به این مردم بی اعتنایی و توهین نکنید، این مردم روحانیت را بر 
کرسی نشاندند، روحانیت در گوشه حوزه های علمیه گرفتار تامین معیشت روزمره اش 
هم نبود، مگر یادتان رفته روحانیت محترم ایران قبل از انقلاب محتاج یک بانی بود 
که دعوتش کند بر منبر برود؛ این مردم شما را بر کرسی نشاندند، قدر مردم را بدانید، 
اگر متدین، دیندار، ارزش مدار و متخلق به اخلاق نبودند که به شما چنین خدمتی 
نمی کردند و چنین جایگاهی )به شما( نمی دادند، حالا برگشتید کاری به روز مملکت 
آوردید که جوانان، تحصیلکردگان، متخصصان و کاردان های فنی طرفدار مملکت بروند 

خارج دنبال و کار بگردند.
هر راهی به جز صندوق رای بن بست است

وی افزود: امروز قاطع می گویم، اولا انتخابات همیشه مهم است، برای اصلاح امور 
ایران و ساختن ایران باشکوه؛ هیچ راهی جز ورود در سیاست و اهمیت دادن به انتخابات 
و صندوق رای وجود ندارد، راه های دیگر بن بست است. مرعشی گفت: در این انتخابات 
امروز ۲ شخص، نماینده ۲ جناح فکری هستند که روبه روی هم هستند؛ یک طرف 
)پزشکیان( می گوید می روم با تعامل مسائل مان را با دنیا حل می کنم، تجربه کشورهای 
موفق به کار می گیرم، نفت و گاز ایران را از بحران نجات می دهم و ۲ هزار میلیارد تومان 
منابع از خارج برای ساختن ایران می آورم. می خواهد فاصله اقتصاد عربستان که سه 
برابر ایران شده یا فاصله اقتصاد ترکیه را با ایران حل کند. وی افزود: گروهی هم می گوید 
تحریم ها را می روم خنثی می کنم تا بتوانم ۲و نیم میلیون بشکه نفت بفروشم و پولش را 

مواد غذایی بیاورم؛ حداکثر هنر یکی، اداره وضع موجود است.
مرعشی گفت: دوستانی که ورزش قهرمانی را انتخاب کردند خیلی خوب می دانند 

برای رسیدن به یک جایگاه در سطح ملی یا در آسیا، المپیک و پارالمپیک چقدر زمان، 
تمرین و ایستادگی لازم است که با چنین ایستادگی هیچ کدام از شما نمی توانید مدارج 

را طی کنید.
دبیرکل حزب کارگزاران سازندگی ایران افزود: در اداره جامعه نیز ما ایرانی ها گاهی 
اوقات زود از سیاست خسته می شویم و زیاد شنیده می شود که گفته می شود ما رای 

دادیم اما چه شد؟.
روز انتخابات به میدان بیایید و افتخار بیافرینید

مرعشی اظهار داشت: اکنون بیش از ۲۵ سال است که ارتش ترکیه دخالت هایش در 
سیاست محدود شده است؛ اینقدر این کشور به لحاظ سیاسی رشد کرده است و با اینکه 
حکومت لاییک است و دین حق دخالت در سیاست را ندارد، یک حزب اسلام گرا در 
ترکیه حاکم شده و ۲۰ سال کشور را اداره می کند. دبیرکل حزب کارگزاران سازندگی ایران 
گفت: ورزشکاران، صنعتگران، خانم ها و آقایان، برای آینده ایران، همان طور که زمانی 
ورزشکاری روی سکو می رود و سرود جمهوری اسلامی نواخته می شود احساس غرور 
می کنیم باید ایران را در سکوی قهرمانی بنشانیم . وی افزود: برای این که ایران بخواهد 
در سکوی قهرمانی بنشیند باید ایرانی ها به سیاست اهمیت درجه یک بدهند، نمی شود 
ما به سیاست و انتخابات اهمیت ندهیم و بگوییم اگر رای بدهیم یا رای ندهیم یکی است.
مرعشی با بیان اینکه راه، راه دمکراسی و توسعه است، ۴۸ ساعت تا رقم خوردن 
سرنوشت بیشتر باقی نمانده است، خطاب به حاضران گفت: من دست شما را می بوسم، 
شما هم بروید دست مردم و جوانان را ببوسید، در خانه های مردم را بزنید، بیایید میدان و 
افتخار بیافرینید؛ ما هم متعهد خواهیم بود رئیس جمهور منتخب شما را پشتیبانی کنیم.

حسین مرعشی  :

پزشکیان می خواهد ایران را بر سکوی قهرمانی بنشاند

معصومه ابتکار: 

پورمحمدی و ولایتی بارها از ممانعت جلیلی در برجام و FATF  سخن گفته اند
یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: در بحث سیاست خارجی 
آقای جلیلی به صراحت بارها و بارها مانع به نتیجه رسیدن برجام 
شد، بارها و بارها طیف و تفکر ایشان مانع به ثمر رسیدن مذاکرات 
مربوط به FATF شد که آقای پورمحمدی هم در مناظرات به آن 
اشاره کرد، چنانچه آقای ولایتی هم به صراحت گفت آقای دکتر 
جلیلی مانع شد.   معصومه ابتکار در گفت وگو با  ایلنا، درباره دور 
دومی شدن چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری و اینکه 
چه باید کرد تا آرای خاموش و خاکستری پای صندوق های رأی 
بیایند، گفت: در نظر داشته باشیم تحول بزرگی پیش آمده است و 
بعد از سال  ها فرصتی ایجاد شده؛ یعنی بعد سال ها که تفاوت بین 
گزینه های ریاست جمهوری دیده نمی شد و مردم سلایق خود را 
بین نامزدها مشاهده نمی کردند حالا این امکان فراهم آمده است. 
پزشکیان  آقای  این که  بیان  با  فعال سیاسی اصلاح طلب  این 
تا امروز نظر معترضان و منتقدین را هم مطرح می کردند، اظهار 
داشت: ایشان قبل از انتخابات و برنامه های تبلیغاتی کاندیداها، 
یعنی در دورانی که مسئولیت داشتند یا نماینده مجلس بودند 
هم در جریان مشکلات مختلف مثل مسائل معیشتی و مشکلات 

اقتصادی مردم بوده و آنها را مطرح و پیگیری می کردند.
هم  مثل  اصولگرا  و  اصلاح طلب  جریان  می گوییم  چرا   

نیستند؟
نیز در  و  با دنیا  از مناسبات  وی خاطرنشان کرد: در بسیاری 
مسائل داخلی وقتی رئیس جمهور با رأی بالای مردم سر کار بیاید 
قدرت چانه زنی برای دفاع از حقوق ملت را دارد، با سخت گیری ها، 
از  را  و خالص سازیی که فرصت ها  محدودیت ها، تنگ نظری ها 

جوانان می گیرد، بهتر می تواند مقابله کند. این مسائل را باید به 
نسل جوان گفت و اجازه ندهیم تبلیغات ناروا، غلط و القائات اتهام 
گونه ای که علیه دولت روحانی و حتی خاتمی مطرح می شود 
توان انتخاب را از آن ها بگیرد. مردم واقعیت ها را خودشان بررسی 

و مسائل را تفکیک کنند.
ابتکار یادآور شد: مدت هاست عده ای، هم از داخل و هم از بیرون 
القا می کنند که مردم از اصلاح طلب و اصولگرا عبور کرده اند. اولا 
این دو جریان مثل هم نیستند.  در تمام این سال ها فقط دوره 
۸ ساله آقای خاتمی دولت دست اصلاح طلبان و یک دوره هم 

مجلس. از آن سو تمام قوا در اختیار جریان دیگری بود. 
هم  پایه  هم  هیچ گاه  اصولگرا  و  اصلاح طلب  کرد:  تاکید  وی 
نبوده اند چنانچه در انتخابات این دوره هم مشاهده کردیم ۵ در 
برابر یک بود و همین امر  نشان می دهد که این گزاره که مردم 
از اصلاح طلب و اصولگرا عبور کرده اند درست نیست. آن هم در 
شرایطی که یک طیف سال های زیادی از عمر خود را در حبس و 

محدودیت گذرانده است.
در دوره آقای احمدی نژاد و در 3 سال اخیر این جریان مابقی را از 
شئونات تصمیم سازی و تصمیم گیری حذف کردند و این عمل شان 

را با افتخار اعلام کرده اند.
ابتکار با بیان این که در دوران شورای شهر، سه نفر بودیم که به 
عنوان اصلاح طلب نظر مردم را منعکس می کردیم یا در مسائل 
۸۸ از آن ها دلجویی کردیم، گفت: فرق می کند چه دولتی سر کار 

باشد.
 وی یادآور شد: تلاشی در این سال ها صورت گرفت که بگویند 

تفاوتی وجود ندارد و این ها مهره سوخته هستند. در صورتی که 
ای کاش  اعتقادشان هزینه می دهند.  پای  هنوز اصلاح طلبان 
قشر خاکستری توجه کند که در این انتخابات تفاوت وجود دارد 
و جریان اصلاحات می خواهد اگر بتواند پیگیر حقوق مردم باشد.  
همان گونه که هر وقت مسئولیت داشته این کار را انجام داده است.

  پزشکیان دایره را تنگ نمی کند، خالص سازی هم انجام 
نمی دهد

ابتکار بیان کرد: هیچ گاه قدرت به طور تام در اختیار اصلاحات 
نبوده است، مانند حوادث ناگوار سال ۹۶ و ۹۸ که واقعا در اختیار 

هیچ جریانی در دولت نبود.
مشاهده  را  تفاوت ها  سخنان  بیان  در  امروز  شما  افزود:  وی 
می کنید و از نظر فکری آدم ها را می بینید. به طور مثال درباره 
حقوق زنان شاهدیم که رقیب آقای پزشکیان صحبت های کلی 
کرد و بیشتر اعتقاد دارد در سایه خانواده است که زن هویت دارد 
و باید برایش کار کرد. این بسیار خوب است، اما دختر جوانی که 
می خواهد فعالیت اجتماعی داشته باشد، نمی پذیرد که سبک 
زندگی به وی تحمیل شود. نه تنها دختران بلکه پسران و همه 
جوان ها می خواهند خودشان حق انتخاب داشته باشند. آقای 
پزشکیان به صراحت می گوید حرف شما را می شنوم و برای شما 
برنامه دارم؛ مهم ترین مسئله همین است. ایشان دایره را تنگ 
نمی کند، خالص سازی هم انجام نمی دهد. یعنی نیروهای جوان و 
کارآمد که نگاه شان به مسائل متفاوت است و بسیار می توانند کمک 
کنند را حذف نمی کنند. امید ایجاد می کنند این بسیار مهم است و 

نشان می دهد بین ایشان و رقیب شان تفاوت وجود دارد.

این فعال سیاسی ادامه داد: در بحث سیاست خارجی آقای 
جلیلی به صراحت بارها و بارها مانع به نتیجه رسیدن برجام شد، 
بارها و بارها طیف وتفکر ایشان مانع به ثمر رسیدن مذاکرات مربوط 
به FATF شد که آقای پورمحمدی هم در مناظرات به آن اشاره کرد، 
چنانچه آقای ولایتی هم به صراحت گفت آقای دکتر جلیلی مانع 

شد.
حق رای نسل جوان می تواند شرایط را تغییر دهد 

ادامه داد: اگر می خواهیم مسائل حل شود و سایه شوم  وی 
تحریم از سر مردم ایران برداشته شود و روابط ما با دنیا با حفظ 
حقوق مان برقرار شود. باید انتخاب کنیم. مشخص است که آقای 
پزشکیان چه نوع تفکری درباره مناسبات با دنیا دارد. چنانچه 
مشخص است آقای جلیلی چه می خواهد انجام دهد. به نظر من 
این چند محور را نسل جوان ببیند و بعد در اختیار خودش است و 

حق انتخاب دارد. این حق می تواند شرایط را تغییر دهد.
ابتکار با بیان که اکنون فرصتی پیش آمده است که باید از آن 
استفاده کنیم، گفت: بحث این است که یکی بر سر کار بیاید که 
بخواهد مسائل کشور را با گفت وگو، همدلی و با چانه زنی حل کند 
یا یکی که از قدرت نظامی و امنیتی برخودار است. البته نه اینکه 
همه جریاناتی که پشت سر ایشان قرار می گیرند، ولی به هر حال 
برخودار است. مشاهده کردیم آقای جلیلی هیچ وقت گشت 
ارشاد را محکوم نکرده، در صورتی که آقای پزشکیان از سال 7۵ 
گشت ارشاد را محکوم کرد و تا امروز این روش را غیرمنطقی و 
نادرست دانسته است. بنابراین فرق می کند چه کسی رئیس 

جمهور باشد.
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دست آوردن چیزی از متاع بی  ارزش دنیا نبود؛ بلکه برای این بود 
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آدرس سایت:
کانال ایتا:

خطر همه گیری بیماری تب دنگی در کشور 
رئیس مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشت:هفت استان ما شامل چهار استان جنوبی کشور، 
در معرض خطر گزش پشه آئدس و ابتلا به تب دنگی قرار دارند. سیستان و بلوچستان، هرمزگان، بوشهر و 
خوزستان جزو استان های پرخطر ابتلا به بیماری به شمار می روند. در استان گیلان آلودگی وجود دارد و 
مازندران و گلستان در معرض رشد پشه هستند.از آن جا که رفت و آمد به کشورهایی مانند امارات زیاد است و 
پشه آئدس در این کشور وجود داشته، پشه های موجود در کشور ما نیز آلوده شده اند و وقتی پشه های آلوده 
وجود دارند دیر یا زود، سایر استان ها نیز مستعد ابتلا و شیوع بیماری هستند و اپیدمی )همه گیری( بیماری 

را شاهد خواهیم بود.

شکایت بهادری جهرمی از محسن برهانی
امیرحسین بهارلو، وکیل علی بهادری جهرمی از ثبت شکایت علیه محسن برهانی به دلیل نشر اکاذیب و افترا 
به دستگاه قضایی خبر داد.محسن برهانی مدعی شده بود بهادری جهرمی و برادر او »بدون زحمت و بدون 
دادن آزمون دکتری، دکترا گرفته و عضو هیات علمی دانشگاه تربیت مدرس شده اند.«بنابر اعلام، سخنگوی 
دولت در آزمون دکتری دانشگاه تهران بدون هیچ سهمیه ای و با رتبه تک رقمی پذیرفته شده و با طی فرآیند 

قانونی اکنون نیز عضو هیئت علمی دانشگاه تربیت مدرس است. 

شمار فوت شده ها در حج به ۲۵ نفر رسید
مرکز پزشکی حج و زیارت تعداد فوتی های زائران ایرانی از ابتدای حج تاکنون را  ۲۵  نفر اعلام کرد.بنابر 
اعلام مرکز پزشکی حج و زیارت از ابتدای حج تاکنون ۲3  زائر ایرانی در مکه و منا و ۲ زائر ایرانی در مدینه فوت 
شده اند.در اطلاعیه این مرکز پزشکی آمده است: تاکنون ۹۰ زائر ایرانی با همراه از فرودگاه جده به کشور 
منتقل شده اند.  همچنین تعداد زائران بستری شده در بیمارستان های عربستان در مکه و مدینه به ترتیب ۱۶ و 

۴ بیمار و در بیمارستان هلال احمر در مکه ۲۹ نفر اعلام شده است.

پورمحمدی: می دانستم رأی نمی آورم
حجت الاسلام و المسلمین مصطفی پورمحمدی کاندیدای دور اول انتخابات ریاست جمهوری چهاردهم، 
گفت: تحلیلم از ابتدا این بود هرچه تلاش کنم، رأی نخواهم آورد چون جامعه بلوک بندی سیاسی خود را 
انتخاب کرده است. با این شناخت به مسیر ادامه دادم و با وجود اصرار دوستان به انصراف تا آخر ماندم تا 
شائبه  سهم خواهی پیش نیاید. معتقدم امروز یک موج گفتمانی در کشور ایجاد شده است و اگر بتوانم آن را 

امتداد خواهم داد.

قوه قضائیه: بابک زنجانی سه ماه تا اعدام فاصله داشت
مدیرعامل خبرگزاری قوه قضائیه در پیامی نوشت: بابک زنجانی سه ماه تا اعدام فاصله داشت که رد مال کرد.

مهدی کشت دار مدیرعامل خبرگزاری قوه قضائیه در پیامی در شبکه اجتماعی ایکس ) توییتر سابق( به نقل 
از قاضی ویژه اجرای حکم بابک زنجانی نوشت: رئیس قوه قضائیه طی دستوری تاکید کرده بود برای تمامی 
اقدامات به منظور رد مال زمان بندی مشخصی تعریف و تدوین شود. مهلت سه ماهه داده شد تا در صورت عدم 
انجام رد مال حکم دادگاه اجرا شود.وی افزود: این یعنی زنجانی سه ماه تا اعدام فاصله داشت که رد مال کرد.

مالک سابق نساجی مازندران بازداشت شد
علیرضا سلیمی، عضو هیات رییسه مجلس:م- پ مالک سابق نساجی مازندران بازداشت شدعضو هیات 
رئیسه مجلس شورای اسلامی از دستگاه قضایی در امر مبارزه با مفاسد اقتصادی قدردانی کرد.نام وی در 

برخی پرونده های فساد اقتصادی و مالی وجود دارد و علت بازداشتش نیز به همین پرونده ها مربوط است.

مهر امسال نیازمند ۱۷۶ هزار معلم جدید هستیم 
رضامراد صحرایی وزیر آموزش و پرورش با بیان اینکه برای مهر امسال ۱7۶ هزار معلم جدید نیاز داریم گفت: 
کسری 3۰۰ هزار نفری را به این عدد رسانده ایم. در این دولت بیش از 3۰۰ هزار ردیف استخدامی صادر شده 

که بیش از ۱۵۰ هزار ردیف مربوط به وزارت آموزش و پرورش بوده است.

طیب نیا: ملت ایران؛ بترسید از سوءتدبیر
علی طیب نیا، مشاور اقتصادی مسعود پزشکیان در ویدئویی که در فضای مجازی منتشر شده است گفت: 
ملت ایران؛ بترسید، بترسید از سو تدبیر.چرا وارد صحنه انتخابات شدم؟چون می ترسم! از سوء تدبیر بر ملت 
ایران می ترسم!اگر سوء تدبیر باشد، فقر هم می آید، ظلم هم می آید، تورم هم می آید، فساد هم می آید.با 

عقلانیت و تدبیر می توانیم با همه این ها مقابله کنیم.

مدیرکل استاندارد استان قم خبرداد:

توقف خط تولید واحدهای متخلف ساخت بتن 
مدیرکل استاندارد استان قم گفت: خط تولید ۲ واحد ساخت بتن که علیرغم اخطارهای مکرر 
مبادرت به تولید بتن بی کیفیت و غیر استاندارد کرده بودند توسط بازرسان اداره کل استاندارد استان 

قم پلمب شد.
محمد هادی سماواتی در این خصوص بیان داشت: با توجه به تاکید استاندار قم مبنی بر رعایت 
کیفیت استاندارد در مصالح ساختمانی و برخورد با متخلفین و با توجه به اجرای استاندارد اجباری 
محصول بتن آماده و الزامات مقرر در استاندارد ملی ایران به شماره ۶۰۴۴ و نیز در راستای اجرای 
وظایف و ماموریت های نظارتی اداره کل استاندارد استان، خط تولید ۲ واحد تولیدی بتن که اقدام به 

تولید غیر استاندارد و بی کیفیت بتن کرده بودند پلمب شد.
وی بیان داشت:  علیرغم تذکرات و اخطارهای مکرر و اعلام ضوابط و دستور العمل های قانونی به این 
واحد تولیدی، اقدام های اثرگذار و کافی در رابطه با ارتقای کیفیت محصولات محقق نشده و نتایج آزمون 
های انجام شده بر روی نمونه های اخذ شده حاکی از عدم رعایت استاندارد های تولید بوده و در نهایت 
منجر به پلمپ این واحدها گردید. وی تاکید کرد: بر اساس قانون تقویت و توسعه نظام استاندارد، هرگاه 
اجرای استانداردی در مورد کالا و خدماتی، اجباری اعلام شود پس از انقضای مهلت های مقرر، تولید، 
تمرکز، توزیع و فروش اینگونه کالا و خدمات بدون علامت استاندارد و یا بدون تأیید سازمان، ممنوع 

است و کالای مربوطه توقیف و با متخلف طبق ماده )۴۰( این قانون برخورد می شود.
سماواتی گفت: بازرسان اداره  کل استاندارد قم به صورت منظم و مستمر بر نحوه فعالیت واحدهای 
تولیدی مشمول استاندارد اجباری نظارت دارند تا فرآورده های تولید شده در این واحدها دارای شرایط 

لازم برای عرضه به بازار باشد.

فرمانده انتظامي شهرستان قم خبرداد:

دستگیری سارق به عنف گوشواره های طلا
فرمانده انتظامي شهرستان از دستگیري سارق به عنف گوشواره های طلا کودکان خرد سال در 

بوستان هاي استان و کشف ۵ فقره سرقت، خبر داد.
سرهنگ "امیر مختاري" اظهار کرد: در پي وقوع چندین  فقره سرقت گوشواره طلا از کودکان در 
بوستان هاي سطح شهر، و با توجه به حساسیت نوع جرم، بررسي موضوع بصورت ویژه در دستور 

ماموران کلانتري ۱۹ توحید فرماندهي انتظامي شهرستان قم  قرار گرفت.
وي افزود: با انجام تحقیقات اطلاعاتي و پلیسي سارق شناسایي و متهمه در یک عملیات پلیسي 

دستگیر و به ۵ فقره سرقت طلاجات کودکان در سطح بوستان های استان اعتراف نمود. 
فرمانده انتظامي شهرستان قم  ادامه داد: در این خصوص پرونده تشکیل و به همراه به متهمه به 

مرجع قضائي استان معرفي شد. 
وي به شهروندان توصیه کرد: از آویختن زیورآلات طلا و جواهرات گرانقیمت به کودکان، به خصوص 

در مکان هاي شلوغ و پر رفت و آمد خودداري کنند.
فرمانده انتظامي شهرستان قم بیان داشت: همیشه مراقب کودکان خود به خصوص در مکان هاي 
عمومي مانند پارک ها، بازارها و وسایل نقلیه عمومي باشند، از به اشتراک گذاشتن اطلاعات مربوط به 

برنامه هاي روزانه و محل زندگي خود با افراد غریبه و در شبکه هاي اجتماعي خودداري کنید.
 

رئیس پلیس امنیت اقتصادي استان خبرداد:

کشف 3۰۰ هزار نخ سیگار قاچاق ۲هزار بسته تنباکو 
رئیس پلیس امنیت اقتصادي فرماندهي انتظامي استان از کشف بیش از 3۰۰ هزار نخ سیگار قاچاق 
و بیش از ۲هزار بسته تنباکو به ارزش ۵میلیارد و 73۰ میلیون ریال طي بازرسي از یک منزل خبر داد. 

 سرهنگ "علي تیموري" اظهارداشت: در اجراي طرح تشدید مبارزه با قاچاق کالا بخصوص مقابله 
با قاچاق کالاهاي دخاني، درپي کسب خبري مبني بر وجود یک باب منزل که به عنوان انبار مواد 
دخاني مورد استفاده قرار گرفته است، بلافاصله بررسي این موضوع در دستور کار مأموران پلیس امنیت 

اقتصادي فرماندهي انتظامي استان قم قرار گرفت.
وي افزود: در ادامه طي هماهنگي و تعامل مطلوب با دستگاه قضائي، مأموران با حضور در محل، 
طي بازرسي از منزل موصوف تعداد 3۰۱ هزار و ۸۰۰ نخ سیگار به همراه ۲ هزار و 7۴۰ بسته تنباکو" 
فاقد مجوز و قاچاق کشف شد. رئیس پلیس امنیت اقتصادي فرماندهي انتظامي استان با اشاره به 
دستگیري ۲ نفر متهم در این خصوص، اضافه کرد: در ادامه متهمان به همراه پرونده تشکیل شده براي 
انجام مراحل قانوني تحویل مرجع قضائي استان شدند. وي ابراز داشت: برابر اعلام نظر کارشناسان، 

ارزش ریالي کالاهاي دخاني مکشوفه، ۵ میلیارد و 73۰ میلیون ریال برآورد شده است .

مدیرعامل سازمان قطار شهری قم:

خاکبرداری۲۷5 هزار دستگاه کامیون 
در پروژه مترو 

مدیرعامل سازمان قطار شهری قم گفت: تا امروز دو میلیون و ۲۰۰ هزار 
متر مکعب حفاری و خاک برداری که معادل ۲7۵ هزار دستگاه کامیون 

می شود، در پروژه متروی قم انجام شده است.
محمدرضا انگشت باف با اشاره به انعقاد دو قرارداد مهم و راهبردی برای پروژه 
متروی قم اظهار کرد: قراردادهای سیگنالینگ و حفاری تونل سنتی با ارزش 
۱,۲۰۰ میلیارد تومان منعقد شده است و قراردادهای باقی مانده که شامل 
ایستگاه های مسافری و عبوری، زیرسازی و روسازی است در حال پیگیری 
طبق برنامه زمان بندی بوده و امور اسناد مناقصه و موارد دیگر در حال انجام 
است. وی افزود: مبلغ اولیه قرارداد تونل های سنتی ۵۵۰ میلیارد تومان است 
و برنامه زمان بندی آن ۲۴ ماه تعریف شد.  مدیرعامل سازمان قطار شهری قم 
با بیان اینکه یک ماه است که اقدامات اجرایی و تجهیز کارگاه با پیمانکار آغاز 
شده است، خاطرنشان کرد: پیمانکار این تونل ها نیز از پیمانکاران باسابقه 
کشور است که در مناقصه انتخاب شده و امید است طبق برنامه ریزی ها 
بتواند ظرف ۱۸ ماه کار تونل را انجام دهد تا اتصال حرم به جمکران بر اساس 
زمان بندی چهار ساله انجام شود. انگشت باف اضافه کرد: سه پروژه ریلی خط 
یک و دو مترو و منوریل قم قرار است به صورت یکپارچه دسترسی به همه 
نقاط شهر را محقق کند. وی اضافه کرد: خط یک مترو غرب به شرق و خط 
دو مترو شمال به جنوب شهر را متصل می کند و منوریل مسیر تعریف شده را 
طی خواهد کرد. این سه خط قرار است در آینده در میدان شهید مطهری 
به یکدیگر متصل شود و تبادل مسافر صورت گیرد. مدیرعامل سازمان قطار 
شهری قم گفت: تا امروز در پروژه متروی قم حدود ۴۰۹ هزار متر مکعب 
بتن ریزی معادل ۶۲ هزار ماشین حمل بتن، دو میلیون و ۲۰۰ هزار متر مکعب 
حفاری و خاک برداری که معادل ۲7۵ هزار دستگاه کامیون است، بیش از 
۴۲۰ هزار متر مربع تملک در دپو و ایستگاه ها و حدود 3۱ هزار تن آرماتوربندی 
در پروژه انجام شده که بر اساس ارزش روز ۱۰ هزار میلیارد تومان هزینه شده 
است. انگشت باف با بیان اینکه برای تکمیل فاز دوم مترو تا جمکران همین 
میزان بودجه نیاز است، ادامه داد: پیش بینی های اولیه انجام شده است و 
سال جاری با پیگیری های انجام شده عددی معادل ۲,۵۰۰ میلیارد تومان 

برای قم لحاظ شد تا با یک زمان بندی چهارساله به نتیجه برسد.
 

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم  مطرح کرد:

تلاش برای هوشمندسازی 
تعیین خلاف ساخت وساز 

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم گفت: به منظور توسعه بستر شهر 
الکترونیک و کاهش خطاهای عمدی و سهوی در تعیین خلاف، پیاده سازی 

محاسبه هوشمند تحلیل خلاف ساختمان در دستور کار قرار دارد.
فرایندهای  هوشمندسازی  مختلف  مراحل  به  اشاره  با  متین فر  مجید 
ضابطه،  اعلام  هوشمندسازی  کرد:  اظهار  قم  شهرداری  در  شهرسازی 
هوشمندسازی تعیین خلاف و هوشمندسازی محاسبه عوارض از جمله 
مسائل این حوزه است. وی افزود: در حال تکمیل پیاده سازی فرمول ها، 
این مسیرها  برای هوشمندسازی  فرآیندها  به روزرسانی  و  ارتباطات  برقرار 
هستیم. معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم با اشاره به پیاده سازی و 
هوشمندسازی چیدمان در طبقات در اعلام ضابطه، خاطرنشان کرد: با 
توجه به اهمیت اعلام ضابطه و نحوه چیده مان و محاسبه مازاد تراکم، امکان 
محاسبه سیستمی این موارد در سیستم یکپارچه ایجاد شده است. متین فر 
با اشاره به اهمیت هوشمندسازی محاسبه مازاد تراکم در اعلام ضابطه تاکید 
کرد: یکی از مؤلفه های مهم در محاسبه عوارض میزان مازاد تراکم هر طبقه 
به صورت مجزا است که امکان این کار در سیستم یکپارچه فراهم شده است. 
وی ادامه داد: با توجه به تغییر نحوه محاسبه عوارض اصلاح پروانه و محاسبه 
کلی عوارض پذیره مسکونی نیاز است که در کنترل نقشه به صورت سیستمی 
محاسبه متراژ مازاد تراکم صورت گیرد و از سوی دیگر نیاز به مقایسه متراژ 
پروانه هر طبقه با پروانه قبلی است. معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم 
با اشاره به مسئله تعیین خلاف هوشمند اشاره کرد و گفت: یکی از کارهای 
پیش رو و اهداف آتی کاهش دخالت کاربر در تعیین خلاف و کاهش اعلام 
سلیقه در تعیین خلاف است. متین فر گفت: آرای کمیسیون ماده صد یکی از 
موضوعات مهم در محاسبه هزینه های اخذ پایان کار است که اساس و پایه آن 
گزارش تعیین خلاف است. وی افزود: به منظور توسعه بستر شهر الکترونیک 
و کاهش خطاهای عمدی و سهوی در تعیین خلاف و پیاده سازی محاسبه 

هوشمند تحلیل خلاف ساختمان در دستور کار قرار دارد.

 مدیرکل فنی و طراحی شهرداری قم خبر داد:

طراحی ۴۲ ایستگاه در نهضت سبز 
ایستگاه های اتوبوس 

مدیرکل فنی و طراحی شهرداری قم از طراحی تعداد ۴۲ ایستگاه اتوبوس 
در »نهضت سبز ایستگاه های اتوبوس« در سال گذشته خبر داد.

و  فنی  کل  اداره  کرد:  اظهار  گفت وگویی  در  احمدی  خلق  نیک  لیلی 
ایستگاه های  سبز  نهضت  طرح  اجرای  زمینه  در  قم  شهرداری  طراحی 

اتوبوس با معاونت حمل و نقل شهرداری قم همکاری دارد.
وی با اشاره به اخذ دو مشاور در این حوزه افزود: طراحی این ایستگاه ها بر 

اساس اقلیم شهر قم و با تاکید بر تکریم شهروندان صورت می گیرد.
مدیرکل فنی و طراحی شهرداری قم ادامه داد: با توجه به اینکه تیم های 
اداره کل فنی و طراحی با هماهنگی حوزه حمل و نقل و ترافیک بازدیدهایی 
در سطح مناطق داشته اند سال گذشته حدود ۴۲ ایستگاه اتوبوس تحت 

عنوان نهضت سبز ایستگاه های اتوبوس طراحی و ابلاغ شد.
نیک خلق احمدی با بیان اینکه ادامه کار این ۴۲ ایستگاه در سال جدید 
نیز ادامه دارد و هر هفته از طرف مناطق چند مورد ارسال می شود، گفت: 
با  و مطابقت طرح  برداری، طراحی  نقشه  مانند  اقداماتی  زمینه  این  در 
فضای کلی معبر و مکان اجرا صورت می پذیرد. وی تاکید کرد: هدف اجرای 
نهضت سبز ایستگاه های اتوبوس در قم بهبود سیما و منظر شهری و بهبود 
وضعیت اقلیمی و رفاهی ایستگاه های اتوبوس است. مدیرکل فنی و طراحی 
شهرداری قم تصریح کرد: بعضی ایستگاه های اتوبوس شهر قم نیاز به بهبود 
وضعیت دسترسی دارد و در بعضی دیگر به سازه سازگار با سیما و منظر 
شهری نیاز داریم. همچنین استفاده از فضای سبز به منظور بهبود وضعیت 

اقلیمی ایستگاه و زیبایی محیط اطراف آن صورت می پذیرد.
 

رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای اسلامی شهر قم :

ظرفیت هنر برای ارتقای فرهنگ 
شهروندی استفاده شود

بر  تاکید  با  رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای اسلامی شهر قم 
نقش هنر در حل چالش های مدیریت شهری گفت: هنر و به ویژه عکاسی، 
می تواند به عنوان ابزاری قوی برای ارتباط با مردم و انتقال پیام های مهم در 

زمینه فرهنگ شهروندی و حفظ محیط زیست مورد استفاده قرار گیرد.
سید مجتبی سبحانی ثابت در آئین اختتامیه هفتمین دوره جشنواره 
عکاسی »پاییز برگ ریز« که توسط سازمان سیما و منظر شهرداری قم برگزار 
شد، با اشاره به اینکه این رویداد هنری یکی از برجسته ترین برنامه های حوزه 
فرهنگ شهروندی مدیریت شهری قم است اظهار کرد: به تصویر کشیدن 
زیبایی های فصل پاییز در بوستان ها و معابر شهری قم نه تنها فرصتی برای 
هنرمندان فراهم می آورد تا توانمندی های خود را به نمایش بگذارند، بلکه 
به شهروندان نیز این امکان را می دهد تا از زیبایی های طبیعت اطراف خود 

لذت ببرند و ارزش و اهمیت محیط زیست را بیشتر درک کنند.

عکاس :فائزه کابلی

دهکده ییلاقی »جهان نما« استان گلستان 

آیت الله سعیدی:

هیأت  جای بدگویی از افراد نیست
تولیت حرم مطهر بانوی کرامت بابیان اینکه هیأت  جای بدگویی از افراد نیست 
گفت: یکی از رسالت های مهم همه ما به ویژه هیأت های مذهبی تبیین اخلاق 
اسلامی است؛ هیأت ها نقش مهمی در تبیین مسائل دارند و بسیاری از شبهات 

می تواند در هیأت ها حل شود هیأت  جای بدگویی از افراد نیست.
آیت الله سید محمد سعیدی در دیدار اعضای هیأت حسن بن علی علیه 
السلام که روز دوشنبه در سالن محراب حرم مطهر بانوی کرامت برگزار شد با 
تبریک روز مباهله ابراز داشت: انسان با ایمان به حق عمل می کند حتی اگر به 
ضرر او باشد ولی افرادی که لجاجت و تعصب دارند مانند مسیحیان نجران با این 

که حق را می دانند ولی از آن تبعیت نمی کنند.
وی با بیان اینکه برخی در ایام انتخابات به لجن پراکنی پرداخته و فکر بعد از 
انتخابات را نمی کنند، گفت: یکی از رسالت های مهم همه ما به ویژه هیأت های 
مذهبی تبیین اخلاق اسلامی است زیرا باید در همه عرصه ها تقوای الهی را 
رعایت کنیم و نگاه همه باید این باشد که در دستگاه اهل بیت)ع( خدمت کنند 

و کاری کنند که لایق محبت اهل بیت باشند.
امام جمعه قم با بیان اینکه در هیأت ها بر امام حسین)ع( اشک ریخته می شود، 
گفت: این اشک ها تأثیر زیادی در زندگی افراد دارد و بسیاری از بلایا را از سر این 

ملت برطرف می کند و ما را لایق محبت اهل بیت قرار می دهد.
وی با بیان اینکه انسان وقتی اشک می ریزد دلش نرم می شود و موعظه در دل 
او تأثیر می کند، گفت: مسیحیان نجران در چنین روزی با این که دیدند که حق 
با پیامبر اسلام است ولی به خاطر تعصبی لجاجتی که داشتند مسلمان نشدند و 
تن به جزیه دادند. آیت الله سعیدی با بیان اینکه یکی از کارهای هیأت ها هدایت 
مردم است، گفت: مردم گاهی جاهل هستند، گاهی شبهه دارند، گاهی توقعی 
دارند که چون برآورده نشده ایمان نمی آورند ولی برخی هستند که اگر مادیات 
فراهم نشود دینشان را کنار می گذارد و دین را تا جایی قبول دارند که برای 

دنیایشان نفع داشته باشد.
وی افزود: هیأت ها نقش مهمی در تبیین مسائل دارند و بسیاری از شبهات 

می تواند در هیأت ها حل شود. تولیت حرم مطهر بانوی کرامت ادامه داد: 
باید مراقب باشید در این مراسم که مردم با دل می آیند باید مسائل با سلیقه 
تبیین شود؛ هیأت  جای بدگویی از افراد نیست بلکه جایی برای تبیین اصول 
و مبانی است و مردم خودشان مصادیق را تشخیص می دهند. وی با تأکید بر 
اینکه ورود هیأت ها را نباید محدود کرد، افزود: باید کاری کنیم که پشت سر 
مقام معظم رهبری حرکت کنیم و جوری نباشد که نایب امام زمان)عج( در دوران 
غیبت مظلوم باشند. حسن شالبافان نیز در ابتدای این دیدار با ارائه گزارشی از 
فعالیت های هیأت حسن بن علی)ع( گفت: امسال نوزدهمین سال تأسیس 
این هیأت است و یکی از نقاط تمرکز ما بها دادن به قرآن و تفسیر قرآن است و 
علاوه بر آن قبل از آغاز سخنرانی معارفی ۵ دقیقه بیان احکام و روایتگری شهدا 
را خواهیم داشت. وی گفت: راه اندازی حسینیه کودک، اتاق مادر و کودک، 
هیأت نوجوانان و جوانان، و پذیرایی و اطعام از جمله مواردی است که در هیأت 
حسن بن علی علیه السلام اجرایی می شود و تمرکز ما روی حضور خانواده ها 

در این هیأت است.

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم گفت: بودجه 
شهرداری در سال جاری ۱۴ هزار و ۲۰۰ میلیارد 
تومان بوده که ۱۱ هزار و ۶۰۰ میلیارد تومان از 
این مقدار به امور عمرانی شهر قم اختصاص داده 

شده است.
عباس حلوایی زاده در رویداد جام رسانه امید که 
در فرهنگسرای جوان آغاز شد، با اشاره به پروژه 
های عمرانی پیش بینی شده در شهر،گفت: ۸۲ 
درصد از بودجه سال جاری شهرداری قم به پروژه 

های عمرانی اختصاص داده شده است.
وی با بیان اینکه پروژه های مختلفی در سطح 
شهر اجرایی شده افزود: تمامی پروژه های پیش 
بینی شده به صورت اولویت های کوتاه مدت، 
میان مدت و بلند مدت در دستور کار مجموعه 

مدیریت شهری قرار گرفته است.
تاکید  با  قم  شهرداری  عمرانی  و  فنی  معاون 
بودجه  اساس  بر  ها  پروژه  تمامی  اینکه  بر 
مصوب شورای اسلامی شهر است، اظهار کرد: 
شهرداری قم بیش از 37۰ وظیفه  در حوزه های 
فرهنگی  نقل،عمرانی،  و  حمل  چون  مختلفی 
، اجتماعی،خدمات مدیریت و مدیریت شهری 

برعهده دارد و مطابق تقسیم بندی های انجام 
شده برای هرکدام پروژه ای تعریف میشود.

وی با بیان اینکه  بودجه شهرداری قم در ۱۴۰3 
بالغ بر ۵۰۰ درصد، نسبت به سال ۱۴۰۰ افزایش 
داشته است خاطرنشان کرد: بودجه شهرداری در 
سال جاری ۱۴ هزار و ۲۰۰ میلیارد تومان بوده که 
۱۱ هزار و ۶۰۰ میلیارد تومان از این مقدار به امور 
عمرانی شهر قم اختصاص داده شده و اقدامات 
این بودجه طراحی و  با  نیز متناسب  شهرداری 

اجرایی می شود.
حلوایی زاده ادامه داد: توسعه رینگ های شهر 
قم به دلیل وجود حرم کریمه اهل بیت شعاعی 

است.
وی  با تاکید بر اینکه تقاطع های غیر همسطح 
یکی از وظایف معاونت فنی و عمرانی شهرداری 
قم دانست و اذعان کرد: اولویت بندی پیاده راها 
و محور های و تقاطع های غیر همسطح بر اساس 
مدت  بلند  و  مدت  میان  مدت،  کوتاه  اولویت  

تقسیم میشود.
معاون فنی وعمرانی شهرداری قم یادآور شد: 
را  استان  در  روباز  ورزشی  های  زمین  گسترش 

الحمدلله  و  قرار دادیم  در دستور کار شهرداری 
با اقدامات لازم شهرداری در بوستان ها، در این 

راستا گام های موثری برداشته شده است.
وی از راه اندازی مرکز تماس آتش نشانی خبرداد 
و گفت: تعداد ۲۵ دستگاه ایستگاه آتش نشانی 
در شهرقم ایجاد کردیم که به لحاظ استاندارد، به 

نُرم استاندارد رسیده است.
بخشی  کیفیت  و  گسترش  زاده،  حلوایی 
را  قم  استان  سطح  در  عمومی  های  پارکینگ 
بیان  و  دانست  قم  شهرداری  اقدامات  جمله  از 
کرد: شهرداری قم در این راستا تلاش های قابل 
توجهی انجام داده و توانستیم در سال گذشته، 
پارکینگ عمومی شهر  برای  را  زمین  تعداد سه 
تامین کنیم که پارکینگ عمومی خیابان امام و 
آذر از جمله این اقدامات است که درحال انجام و 

تکمیل است.
از ۴۰۰  بیش  حاضر  حال  در  کرد:  تاکید  وی 
بوستان در استان قم به میزان ۱۰ میلیون متر 
مربع ایجاد کردیم و تمام طراحی های بوستان 
و  تفریحی  شرایط  همه  که  است  صورتی  به  ها 

مدیریتی در  آن ها لحاظ و طراحی شده است.

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم خبرداد:

اختصاص 8۲ درصد از بودجه به پروژه های عمرانی

مدیرکل بهزیستی استان قم گفت: در این استان ۵۸۰ خانواده دارای فرزند ۲ قلو 
و بیشتر ثبت سامانه شده است که ۲ خانواده دارای چهار قلو ، 7۵ خانواده سه  قلو 
و ۵۰۰ خانواده دارای فرزندان ۲ قلو از خدمات موردی و مستمر بهزیستی بهره مند 

هستند. 
سید صادق میرئی در جشن چندقلوها و به مناسبت هفته تکریم خانواده در 
سالن سازمان ورزش و جوانان، افزود: طبق قانون تمامی خانواده هایی که فرزند 
سه قلو به بالا دارند و خانواده های دهک های یک تا هفت که دارای فرزندان ۲ 
قلو زیر هفت سال هستند بلافاصله تحت پوشش بهزیستی قرار می گیرند و از 
مستمری ماهانه بهره مند می شوند و علاوه بر این از سایر خدمات سازمان شامل 

کمک های بلاعوض و وام های کم بهره برای اشتغال نیز استفاده خواهند کرد.
وی افزود: بهزیستی از سنوات قبل خدماتی را به خانواده های دارای فرزندان 
چند قلو ارائه می کرد که این خدمت به ویژه پس از سیاست های ابلاغی مقام 
معظم رهبری و مصوبات مجلس و دولت نمود و رشد بیشتری داشته است . میرئی 
با اشاره به نقش جمعیت و نفوس در اقتدار و توسعه پایدار کشور افزود: سازمان 

بهزیستی کشور به عنوان یکی از دستگاه های اصلی حمایت کننده از خانواده های 
دارای فرزند چند قلو و با هدف توسعه عدالت اجتماعی و تأمین رفاه اجتماعی این 
خانواده ها ، برنامه حمایت از آنان را تدوین کرده است که امیدواریم با همکاری سایر 
دستگاه ها مسیر خود را طی کند و بتوانیم خدمات پایدارتر و کامل تری ارائه دهیم.
حمایت از بحث فرزند آوری و جوانی جمعیت وظیفه همه دستگاه هاست

معاون فرهنگی اجتماعی و زیارت استانداری قم نیز در این همایش بر اهتمام 
همه دستگاه ها در بحث فرزند آوری و جوانی جمعیت تاکید کرد.

حجت الاسلام اسماعیل حسینی مقدم افزود: بحث جوانی و ازدیاد جمعیت از 
دغدغه های اصلی مقام معظم رهبری است و همه دستگاه ها خصوصاً صداوسیما 
موظف هستند با مستند سازی لحظات شیربن زندگی خانواده های چندقلو ضمن 
تجلیل از این پدران و مادران ایثارگر، موجبات تشویق جوانان به ازدواج و فرزندآوری 
را فراهم کنند. وی با اشاره به آخرین وضعیت استان قم در زمینه ازدواج، طلاق و 
فرزندآوری ، خواستار اهتمام همه مدیران به مبحث فرزندآوری و جوانی جمعیت و 

افزایش میزان ازدواج و کاهش طلاق شد.

مدیرکل بهزیستی استان قم خبرداد:

ثبت 58۰ خانواده دارای فرزند 2 قلو و بیشتر دراستان قم


